
 نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران:
 قیمت هر متر زمین در حاشیه تهران 

به ۳۰ میلیون تومان رسید
نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران اظهار داشت: در حال حاضر 
قیمت مسکن در بدترین مناطق حاشیه تهران کمتر از ۳۰ میلیون تومان 
نیســت و این قیمت در منطقه یک تهران به ۳۰۰ میلیون تومان می رسد. 
علاوه بر این هزینه ها، هزینه های پروانه، تراکم، عوارض شــهرداری و... به 

قیمت نهایی و تمام شده اضافه می شود.
ایرج رهبر درباره افزایش قیمت ساخت مسکن اظهار داشت: قیمت نهایی 
و تمام شده ساخت مســکن به عوامل متعددی از جمله قیمت زمین، نوع 
مصالح و کیفیت و قیمــت آن، روش تامین مالی، نرخ تورم و ... بســتگی 
دارد. در حال حاضر قیمت مسکن در بدترین مناطق حاشیه تهران کمتر 
از ۳۰ میلیون تومان نیســت و این قیمت در منطقه یــک تهران به ۳۰۰ 
میلیون تومان می رســد. علاوه بر این هزینه ها، هزینه های پروانه، تراکم، 

عوارض شهرداری و ...به قیمت نهایی و تمام شده اضافه می شود.
وی با بیان اینکه با نوسان قیمتی قابل توجهی مواجه هستیم که این خود 
عامل توقف ساخت و ساز یا کُندی ســاخت و سازها می شود، ادامه داد: در 
حال حاضر نوســان قیمت زمین در تهران بین ۳۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان 
اســت و قیمت ســایر اقلام و خدمات مورد نیاز برای ســاخت مسکن در 
ابتدای هفته تا انتهای همان هفته فرق دارد و سازنده نمی داند قیمت ها تا 

پایان هفته چقدر تغییر می کند.
عضو هیئت مدیره کانون سراســری انبوه ســازان کشــور گفت: همین 
نوسانات قیمت باعث رکود در ساخت و ســاز  می شود. این افزایش پی در 
پی قیمت ها باعث می شود سرمایه افراد در این بازار بخوابد و از سوی دیگر 
قدرت خرید مردم کاهش پیدا می کند و توان خرید واحدهای موجود در 
بازار را ندارند و در این شرایط وقتی سازنده نتواند واحدهای ساخته شده 
را به فروش برساند، سرمایه ای برای ســاخت واحدهای جدید و افزایش 
تولید نخواهد داشت و به عبارتی سرمایه در این حوزه می خوابد و متوقف 

می شود.
رهبر افزود: موضوع مهم دیگر این است که اساسا در این شرایط اقتصادی 
امکان پیش بینی در آینده نه چندان دور هم وجــود ندارد و بازار و اقتصاد 
قابل پیش بینی نیست و در این شرایط ســازندگان امکان تشخیص برای 
قیمت گذاری را ندارند و به دنبال آن امــکان پیش فروش را هم نخواهند 
داشت. این در حالی اســت که پیش فروش اساسا ابزاری برای تامین مالی 
ساخت و تولید مسکن محسوب می شــود. تنها در شرایط ثبات اقتصادی 
است که ســازندگان می توانند نســبت به چگونگی و نوع تامین مالی ها 

اقدام کنند.
نایب رییس انجمن انبوه سازان اســتان تهران با اشاره به نرخ قراردادهای 
پروژه نهضت ملی مســکن و توافق برای هزینه ساخت هر متر مربع اظهار 
داشت: قرارداد سازندگان با دولت برای ساخت اقدام ملی مسکن ساخت 
هر متر مربع تا ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان بــوده اما این نرخ از خردادماه 
برای پروژه نهضت ملی مســکن تا ۴ میلیون و ۷۰۰ هــزار تومان افزایش 
پیدا می کند که با تعدیل احتمــالا قیمت ها به هر متــر ۶ میلیون تومان 
برسد اما باید توجه داشت که این نرخ ۶ میلیون تومانی در زمان ساخت و 

اجرا تعدیل نمی شود.
وی ادامه داد: هر چند این پروژه ها با این قیمت ها در حال اجرا هستند اما 
سازندگان با دولت به مشکل برخوردند و با این قیمت ها به طور قطع مدت 

زمان اجرا طولانی خواهد شد و تجربه مسکن مهر تکرار می شود.
رهبر با بیان اینکه ســاخت با این قیمت ها برای ســازندگان صرفه ندارد، 
گفت: قرارداد با این قیمت ها در نهایت منجر به کُندی اجرا و طولانی شدن 
پروژه می شود و کسی هم دولت در این باره پاسخی نمی دهد و می گویند 

برای اجرای پروژه همکاری خواهیم داشت.

زمین و از دید وزارت صمت مقصران افزایش قیمت  خودر
خریدار  وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
)صمت( طی توضیحاتــی به دلایل افزایش 
قیمت خودرو و شرایط فعلی بازار پرداخته 
و مقصر اصلی این افزایش قیمت ها را دولت 
قبل و مجلس )به ویــژه کوتاهی مجلس در 
تصویب مالیات بر عایدی ســرمایه( دانسته 
است.حدود یک ماه است که بازار خودرو با 
یک شــیب قیمتی صعودی مواجه است که 
به  مرور تندتر هم شده است.  بازار خودرو بر 
موج افزایش قیمت ها ســوار شده و مسیری 

به شدت صعودی را طی می کند.
در رابطه با علل این افزایش افسارگسیخته 
قیمت ها در بازار خودرو، برخی کارشناسان 
معتقدند که این افزایــش قیمت ها معلول 
سیاســت های پولی و مالی دولــت و البته 
رفتار دولت چــه در داخل و چــه خارج از 

کشور است.
برخی دیگر نیز، افزایش نــرخ ارز و به دنبال 
آن افزایــش جذابیــت ســرمایه گذاری 
در بــازار خــودرو را دو عامل اصلــی روند 
صعودی قیمت خودرو دانســته و معتقدند 
با صعودی شــدن نرخ ارز، قیمت خودروها 
در بازار نیز تقویت می شــود و بــا توجه به 
اینکه ســرمایه گذاری در بازار خودرو یکی 
از ســرمایه گذاری های راحت برای تبدیل 
ریال به کالاســت، بازار خــودرو با افزایش 
تقاضا مواجه می شــود که خود عاملی برای 

افزایش قیمت این محصولات است.  
در حالیکه اکثریت کارشناســان و فعالان 
صنعت و بازار خــودرو، التهاب این روزهای 
بازار خودرو را متاثر از پارامترهای اقتصادی 
و تورم حاکم بــر اقتصاد کشــور که زمینه 
افزایش نــرخ ارز را هم فراهم کرده اســت، 
می دانند، آینده ایــن بازار را هــم اینگونه 
پیش بینی می کنند که اگر وعده های دولت 
همچون افزایش تولید خــودرو و افزایش 
درآمدهای نفتی محقق نشــود، این حباب 
تخلیه نخواهد شــد و چنانچه نتوانند نرخ 
ارز را کنترل کنند، قیمت ها بیش از این هم 

افزایشی پیش خواهد رفت.

دلایل افزایش قیمت خودروها به 
اعتقاد وزارت صمت

در ایــن رابطــه با پیگیری ایســنا، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مقصر اصلی افزایش 
قیمت خودرو و شرایط فعلی صنعت و بازار 
خودرو را دولت قبل و کوتاهی های مجلس 
به ویژه در رابطه تصویــب مالیات بر عایدی 

سرمایه می داند.  
 ضمن اینکــه وزارت صمت در پاســخ به 
موارد مطروحــه پیرامــون افزایش قیمت 

خودرو در بازار، پاسخی ارائه کرده است که 
بصورت مختصر، به شرح زیر است:

یکی از راهکارهای کاهــش قیمت خودرو، 
افزایش عرضه آن اســت؛ در همین راســتا 
در هشــت ماهه اول ســال جاری نســبت 
به هشــت  ماهه سال گذشــته، ۳۲ درصد 
عرضه خــودروی ســواری افزایــش پیدا 
کرده و همچنیــن در آبان مــاه ۱۲۲ هزار 
دســتگاه انواع خودروهای سبک و سنگین 
تولیدشــده که تولید آبان ماه ســال جاری 

رکورد پنج ساله را شکست.
اما راهکار مکمــل در کاهش قیمت خودرو 
تصویب مالیات بر عایدی ســرمایه اســت. 
طرح مالیات بر عایدی ســرمایه دو ســالی 
اســت در مجلس معطل  مانده و تا زمانی که 
کشــور از مالیات بر عایدی سرمایه، محروم 
باشد هر بازاری برای ســوداگران و دلالان، 

باز است.
در صنعت خودرو آنچــه در وظایف وزارت 
صمت است،   بهبود تولید بوده که »افزایش 
۳۲ درصــدی تحویل خودرو به مشــتریان 
نســبت بــه ســال ۱۴۰۰«، »کاهش ۹۱ 
درصدی تولیــد خودروی ناقص در ســال 
۱۴۰۱«، »صفر شدن خودروهای انبارشده 
در پارکینــگ خودروســازان« و... از جمله 

مهمترین آن هاست.
درواقع التهــاب در بازار خودرو به ســبب 
برهم خــوردن تــوازن عرضــه و تقاضا، به 
عملکرد دولت گذشــته مرتبط است که به 
بهانه تحریم ها، قدمی برای رفع مشــکلات 
این صنعت برنداشــت و منجر به ســقوط 

شدید تولید خودرو شــد. صنعت خودرو در 
شــرایطی به دولت ســیزدهم تحویل داده 
شــد که ۱۰ها هزار خودروی ناقص در کف 
پارکینگ خودروســازان مانده بود، بدهی 
خودروســازان به قطعه ســازان سر به فلک 
کشــیده بود، زنجیره تامین قطعات خودرو 
از هم گســیخته بود، زیان خودروسازان رو 
به افزایش و صحبت از ورشکستگی در میان 
بود؛  اما در یک ســال دولت سیزدهم شاهد 
افزایش چشــمگیر تولید خــودرو با وجود 
تــداوم تحریم ها بودیم که نشــان می دهد 
دولت گذشــته همتی برای رفع مشکلات 

صنعت خودرو نداشت.

پنج دیدگاه کارشناسی به مشکلات 
صنعت خودرو

معضل بازار خودروی کشــور از سال ۱۳۹۷ 
تاکنون وجود داشــته اســت و دلایل ذیل 
باعث ایجاد تلاطم در بــازار خودرو در چند 

سال اخیر بوده است:
۱- کاهش تولیــد خودروســازان داخلی 
از ســال ۱۳۹۷ به میزان نصف سال ۱۳۹۶ 
و عــدم اهتمام دولت گذشــته بــرای رفع 
مشــکلات این صنعت، در حالی که دولت 
سیزدهم در یک ســال اخیر عرضه و تولید 

خودرو را به شدت افزایش داد.
۲- تولیــد خودروهای ناقــص و دپوی آن 
در پارکینگ خودروســازان که به ســبب 
نقص و کامل نبودن امکان عرضــه به بازار 

را نداشتند.
۳- تبدیل خودرو به کالای ســرمایه ای. در 

شرایط ناشــی از متغیرهای کلان اقتصادی 
کشور و شرایط تورمی.

۴- هجــوم دلالان بــه این بازار به ســبب 
قیمت گــذاری دســتوری در محصولات 
خودروسازان داخلی و تفاوت ایجادشده در 

بازار و رونق سوداگری.
۵-عدم وجــود اهرم های لازم بــرای اخذ 
مالیات بــر درآمدهای اتفاقی و ســودهای 
بادآورده ناشی از ســوداگری )به علت عدم 

تصویب آن در مجلس(.
عوامل فوق الذکر ســبب شــد تا مســائل 
صنعت خــودرو از ســال ۱۳۹۷ تــا پایان 
سال گذشــته به گره کوری تبدیل شود که 
خوشــبختانه از پایان سال گذشته با اجرای 
برنامه های تحولــی وزارت صمت تاکنون 
تحویل خودرو در ســال جاری بیش از ۵۰ 
درصد رشد داشــت و عملًا جریان تولید در 
ســال جاری تاکنون تثبیت شــد.  از سوی 
دیگر از شــهریور ســال جاری عملًا تولید 
خودروهای ناقص متوقف شد و خودروهای 

دپوشده در پارکینگ ها هم به صفر رسید.
بنابراین یکی از عوامــل و یک عارضه مزمن 
که بیش از چهار ســال بازار خودروی کشور 
را متلاطم می کــرد؛ کاملًا درمان شــد اما 
مســئله بازار خودروی کشــور جنبه های 
دیگری نیــز دارد.در پی افزایــش تولید و 
سپس با اجرای طرح موفق فروش از طریق 
سامانه یکپارچه خودرو؛ محصولات یکی از 
خودروسازان بعد از چهار سال از قرعه کشی 
خارج شــد و عملًا دیگری نیــازی به ادامه 
طرح نبود چون تنها عرضه یک خودروساز 

در قرعه کشــی مانده بود و تاکنون نیمی از 
ظرفیت تولید محصولات خودروســازان از 
فرآیند قرعه کشــی خــارج و در بورس کالا 

عرضه می شود.
در چند ماه گذشــته، طــرح عرضه خودرو 
در بــورس کالا به آزمون گذاشــته شــد و 
به عنوان یکی از شــیوه های قیمت گذاری 
و عرضه خودرو به بازار مــورد پذیرش قرار 
گرفت، با اعلام شرایط عرضه توسط وزارت 
صمت که لازم الاجرا بــود تا در کنار افزایش 
تولید خودروســازان و تنظیم گری وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت و شــرکت بورس 
کالای ایران، پاســخگوی بخشی از تقاضای 

مصرف کنندگان واقعی باشد.
وزارت صمــت در ادامه در رابطــه با عرضه 
محصولات خودروســازان در بورس کالا در 
راســتای تنظیم بازار،  رعایت  شــرایط زیر 

ضروری دانسته است:
۱- حداقل عرضه هر محصول در هر دوره به 
تعداد ۲۰۰۰ دســتگاه در هر محصول برای 
دو شرکت بزرگ خودروســاز و برای سایر 
شــرکت های خصوصی حداقل بــه میزان 

۵۰۰ دستگاه است.
۲- شــرکت های خودروســاز موظف انــد 
فهرســت خریداران محصــولات طی ۴۸ 
ماه گذشــته را پیش از هــر عرضه به بورس 
کالا اعلام کننــد تا تمامی افراد فهرســت 
تجمیع شــده مذکور و همچنین خریداران 
دوره های پیش در بورس کالا )که اطلاعات 
آن ها نزد ســازمان بورس موجود اســت( 
از شــمول خرید در هر عرضه جدید خارج 

شوند.
۳- خودروسازان موظف اند تعهدات قانونی 
ابلاغی )نظیر طرح جوانی جمعیت، اسقاط 
خودرو و …( را متناظر با عرضه ها در بورس 

کالا انجام دهند.
۴- خودروســازان موظف انــد برنامه ریزی 
لازم در خصوص عرضــه در بورس را مطابق 
مجوزهای فروش اعطا شده به گونه ای انجام 
دهند که خدشــه ای در تعهدات پیشــین 
ایشان ایجاد نشده و یا تعهدات معوق جدید 

ایجاد نشود.
۵- هرگونه عرضه خودرو فراتر از مجوز اخذ 
شده و یا مشتقات مالی وابسته به خودرو اعم 
از گواهی ســپرده، معاملات ســلف و سلف 
موازی اســتاندارد و یا هر نوع اوراق بهادار و 
یا پشتوانه دارایی )ABS( مبتنی بر خودرو 
در بورس کالا با توجه بــه آن که بر تعهدات 
آتی هر خودروساز تأثیر می گذارد، مستلزم 
اخذ مجوز از وزارت صنعت، معدن و تجارت 

است. 

دلالان دنبال احیای قرعه کشی خودرو

و چیست؟  راهکار کاهش قیمت خودر
دو شنبه     28آذر 1401     سال هفتم     شماره 1222      8 صفحه     3000 تومان

بد مصرف ها نقره داغ می شوند

 صرفه جویی در مصرف گاز
ون رفت از بحران آلودگی هوا  راه حل بر
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خانه  هنر   میرا

 چرا ساخت یک میلیون مسکن در سال نیاز واقعی کشور است؟

دولت از وعده مسکنی خود 
عقب نشینی نکرد

 آیت الله رئیسی در ششمین همایش بزرگداشت سالروز وحدت
 حوزه و دانشگاه:

وشنفکر واقعی مخاطرات   ر
را شناسایی و هشدارهای لازم 

را می دهد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

خ سود بانکی احتمال افزایش نر

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه خبر داد

وبل در بازار  تبدیل ارز صادراتی ر
خ بازار آزاد متشکل نزدیک به نر

صفحه 2

صفحه 4

صفحه 3

صفحه 8

رئیس کل بانک مرکــزی ضمن بیان اینکه ریــال دیجیتال همچنان در 
مرحله آزمایشــی اســت، گفت: معتقد به اصلاح نرخ سود بانکی هستیم 
اما این موضوع منوط به تصمیم گیری در شــورای پول و اعتبار است که 

پیگیر آن هستیم.
 علی صالح آبادی در نشســت خبــری خود اظهار کرد: کنتــرل ترازنامه 
بانک ها از موضوعات مهم اســت که مدنظر بانک مرکزی قرار دارد که در 
این زمینه بانک ها رتبه بندی شدند و بین ۱.۵ تا ۲.۵ درصد رشد ترازنامه 
آن ها تعیین شد، اما برای بانک های قرض الحسنه رشد بالای چهار درصد 

ترازنامه را به  منظور پرداخت تسهیلات در نظر گرفتیم.



حضور ایران در نشست امان و چند نکته در مورد آن

برنامه هفتم تکـراری تدوین شده است

آیت الله رئیسی در ششمین همایش بزرگداشت سالروز وحدت حوزه و دانشگاه:

وشنفکر واقعی مخاطرات را شناسایی و هشدارهای لازم را می دهد ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      28 آذر 1401    شماره 1222

چرا حال بورس خوب نمی شود؟
مجید ســلیمی بروجنی رفتار بازارها همواره تقابل بیــن اعتماد و 
بی اعتمادی، ترس و شــجاعت، مقاومت و حمایت جریان گردش پول 
و نقدشــوندگی را نشــان می دهد که البته متاثر از شــراط اقتصادی، 

سیاسی، اجتماعی و فرهنگی هر سرزمینی است.
این بدان معنست که سرمایه گذاران در بازارها در انطباق با ریسک های 
بیرونی و درونی همواره ســعی می کنند تصمیمی بگیرند که در وهله 
نخست، ریسک هایشان را پوشش دهند و به نوعی آن را مدیریت کنند 
و در وهله دوم، بتوانند ســود منطقی را از سرمایه گذاری هایشان کسب 

کنند.
هر بازاری برای این کــه بتواند منابع مالی به خود جــذب کند، باید در 
راســتای منافع ســرمایه گذار قدم بردارد که لازمــه آن، ثبات اقتصاد 
کلان، پایداری و پیش بینی ناپذیری بودن سیاســت های اقتصادی در 
کنار توسعه زیرساخت هاست. نااطمینانی ها به تناسب نوع آن در عرصه 
سیاست، اقتصاد یا اجتماع ریسک هایی را شکل می دهند که می تواند 
بر رفتار افراد اثر بگــذارد. نااطمینانی از نوع سیاســی به دلیل اثری که 
روی امنیت ســرمایه گذاری می تواند ایجاد کند، باعث افزایش ریسک 
ســرمایه گذاری می شود که در گام نخست، ســمت تقاضا را در اقتصاد 
متاثر می کند. در صورت تداوم و دامنه گســترش نااطمینانی سیاسی، 

سرمایه گذار در رفتار و استراتژی سرمایه گذاری تجدیدنظر می کند.
بازار سهام از ابتدای ســال تاکنون روزهای پرفراز و نشیبی را گذرانده 
اســت. این بازار چه در روزهای نخســت ســال کــه با امیــد رونق و 
رکوردشکنی در شاخص کل کار خود را آغاز کرد و چه در هفته اخیر که 

بیشتر قرمزرنگ بود، روزهای پرخبری را پشت سر گذرانده است.
بازار سرمایه را می تواند پرحاشــیه ترین بازار ایران طی سال های اخیر 
دانست. این بازار چه آن زمان که پذیرای سیل بی پایان خریداران سهام 
بود و چه حالا که همــه در آن برای خروج از گردونــه معاملات رقابت 
می کنند، همواره خبرســاز بوده و توانســته به وضوح در بطن خبرها و 

تحلیل های کلان اقتصادی و بعضا سیاسی خودنمایی کنند.
بررسی ها نشان می دهد در طول دهه های اخیر با وجود آن که این بازار 
هیچ گاه از ســرمایه گذار خالی نبوده، اما در برخی از دوره ها به واسطه 
حضور پررنگ تورم و افزایش شــیب سطح عمومی قیمت ها در اقتصاد، 
جمعیت بیشتری را به سمت خود جذب کره است. هر بار که این اتفاق 

افتاده، در پس آن ناکامی بیشتر شده است.
طی یک سال و نیم گذشــته عوامل متعددی نظیر سخنان نسنجیده، 
وعده های توخالی و بیشتر از همه اصرار بر شیوه های نخ نمای اقتصاد 
دستوری بر اعتماد عمومی نسبت به بازار سهام لطمه وارد کرده است. 
آنچه امروز تحت عنوان بی اعتمادی نســبت به بازار ســهام از آن یاد 
می شود و همه کارشناســان به طور یک صدا آن را دلیل اصلی خروج 
پول از بورس می دانند، همین بی میلی اســت که به دلیل مشــخص 
نبودن آینده ایجاد شده است. آن هم در شــرایطی که سال جاری در 
حالی آغاز شد که انتظار می رفت انباشــت دو ساله تورم در سال های 
قبل از آن در نهایت به کمک این بازار تورمی بیاید و باز هم آن را از شر 
رکورد رها کند. با این حال، چنین اتفاقــی، حداقل تا به این جای کار 

نیفتاده است.

سرلشکر موسوی:
وهش مقدمه تحول و دستیابی به سازمان  پژ

دفاعی دانش بنیان است
فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران ضمن تبریک روز پژوهش، 
گفت: پژوهش مقدمه تحول و دستیابی به سازمان دفاعیِ دانش بنیان 
محسوب می شود. سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اســلامی ایران با صدور پیام تبریک، روز پژوهش را به آحاد 

پژوهشگران ارتش تبریک گفت. متن این پیام به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

»یرَْفَعِ الَلهّ الذَِّینَ آمَنُوا مِنْکُمْ وَ الذَِّینَ أوُتوُا العِْلمَْ دَرَجاتٍ«
»خداوند کسانی را که ایمان آورده اند و کســانی را که علم به آنان داده 

شده درجات عظیمی می بخشد«. )مجادله ،۱۱(
ســال ۱۴۰۱ مزین به نام »تولید، دانش بنیانی و اشتغال آفرین« شده 
است. توجه، حمایت و پرداختن به »علم و پژوهش«  همان گونه که در 
بیانیه ارزشمند گام دوم انقلاب اســلامی به عنوان یک سند بالادستی 
مورد تأکید قرار گرفت- یکی از مهم ترین ارکان توسعه و رویکرد ارتش 

جمهوری اسلامی ایران به شمار می رود.
در واقــع پژوهــش مقدمه تحــول و دســتیابی به ســازمان دفاعیِ 
دانش بنیان محسوب می شــود. بســیاری از توفیقات کسب شده در 
این ســازمان، مدیون به ثمر رســاندن برنامه های علمی، تحقیقاتی 
و فناورانه اســت کــه با وجــود همه تحریم هــا و مواجهه بــا یکی از 
سنگین ترین جنگ های ترکیبی در میان جنگ های نسل های چهارم 
و پنجم، به فاصله چند دهه، از ســازمان نظامی وابسته به مستشاران 
بیگانه و تجهیزات خارجی، به سازمانِ پیشرو و در آستانه دستیابی به 
ســازمان دفاعی دانش بنیان با توان تولید دانشِ نافع و محتوای علمی 
و تجهیزات و تســلیحاتِ بومی تغییر کرد که اثرگذاری این تغییر، در 
ارتقای توان رزم و بازدارندگی دفاعی ارتش جمهوری اســلامی ایران 

متجلی شده است.
پیــرو فرمایــش و تأکیــد هوشــمندانه فرماندهــی معظــم کل قوا 
)مدظله العالــی( مبنی بر این کــه »علم گرایی و علم محــوری باید در 
همه بخش ها، گفتمان مسلط جامعه شــود«، تمام همت خود را به کار 
بســته ایم تا علم گرایی و علم محوری را در همه بخش هــا به گفتمان 
مســلط خود تبدیل کنیم. در ادامه این مســیر، دلگرم به پشتوانه شما 
دانشــگران، پژوهشــگران، نخبگان، اهل قلم، دانشــجویان، اعضای 
هیئت علمی دانشــگاه ها و کنشــگران حوزه دانش، علم و پژوهش در 
مراکز مطالعات و تحقیقات و محققان صنعتی در ســازمان های جهاد 

خودکفایی ارتش هستیم.
با این رویکرد، ارتش جمهوری اســلامی ایران، مسیر دانش بنیانی را با 
محوریت تعالیم ارزشمند اســلامی، تقویت هیئت های اندیشه ورزی، 
شناختِ نظام مســائل، آینده پژوهی و افزایش هوشــمندی به منظور 
جلوگیری از غافلگیری، افزایش اثربخشــی پژوهش های علوم انسانی، 
تکمیل چرخه مدیریتِ دانش و خودکفاییِ متأثر از تحقیقات صنعتی با 
بهره گیری از نقشه علمی، طی می کند و بیش از هر زمان دیگر افزایش 
تولیدات علمی و ارتقای ســطح بلوغِ مدیریت دانش را مد نظر قرار داده 

است.
در این راستا سرمایه انسانی فرهیخته، مهمترین و اثرگذارترینِ مؤلفه 
برای دســتیابی به دانش بنیانی محســوب می شــوند. در این مسیر، 
»ولایت مداری«، »شهادت طلبی« و »تقویت مفهومِ انتظار« به عنوان 
سه اصلِ غیرقابلِ انکارِ برگرفته از مفاهیمِ والای قرآنی، در ارتشِ مردمی 
و انقلابی ثبت شده است و گســترش آن را مدیون اندیشه های متعالی 
و قلم های پاکِ اندیشــمندانِ صاحب سخن اســت. با توجه به تدابیر و 
تأکیدات فرمانــده معظم کل قوا )مدظله العالــی( در خصوص اجرایی 
کردن توصیه نخست بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و همچنین تحول 
در ارتش، نقش شــما پژوهشگران و دانشــگران در این عرصه، بیش از 

پیش اثرگذار خواهد بود.
اگر چه ارزش عملکرد فرهیختگان بســیار فراتــر از این تکریم ها تلقی 
می شود و هر روز قدردان تلاش های این اندیشــمندانِ هستیم اما ۲۵ 
آذر به عنوان »روز پژوهش« و همچنین هفته پژوهش، مناســب ترین 
ایام برای قدردانی از تلاش های منجر به افتخار و شکوهِ کنشگرانِ حوزه 

دانایی و خردمندی محسوب می شود.

یادداشت

تریبون

عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی گفت: از 
لحاظ ساختاری اشــکالی در قانون اساسی نیست، اما 
از لحاظ اجرا و عمــل به برخی از مفاد قانون اساســی 

ایراداتی داریم که باید مرتفع شود.
حسینعلی حاجی دلیگانی، درباره ظرفیت های قانون 
اساســی جمهوری اســلامی ایران، اظهار داشت: اگر 
ما اصول قانون اساســی را به صورت کامل اجرا کنیم، 
بســیاری از مشــکلاتی که در جامعه وجود دارد، حل 
می شــود.وی بیان کرد: ما همواره بــر ضرورت اجرای 

صحیح و کامل قانون اساســی تاکید داریم و 
مواردی از اصول قانون اساسی که به درستی 
اجرا نمی شــود، باید مورد توجه قرار گیرد و 

اجرا شود.
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی 
تصریح کــرد: برای مثال، در قانون اساســی 
درباره تأمین مســکن و حقوق مردم در این 

زمینه، اشــتغال، تحصیل رایگان تا سطح دیپلم و سایر 
مسائل به روشــنی آمده اســت که باید این موارد مهم 

و مترقی اجرا شود. قانون اساسی برای قوای 
مختلف تکالیفی را پیش بینی کرده است که 

حتماً باید مورد توجه قرار گیرد.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: رئیس جمهور می تواند 
این موارد مهم مندرج در قانون اساسی را در 
لایحه برنامه هفتم توســعه بیاورد و مجلس 
شورای اســلامی هم آن را مصوب می کند. یعنی قانون 
اساسی از لحاظ ساختاری اشــکالی ندارد، اما از لحاظ 

اجرا و عمل به برخــی از مفاد قانون اساســی ایراداتی 
داریم که باید مرتفع شــود.حاجی دلیگانی در واکنش 
به افرادی که مدام بحث تغییر قانون اساسی و رفراندوم 
را مطرح می کنند، گفــت: این افراد بــه دنبال منافع 
خاص خودشان هستند. کسانی که از روی ناآگاهی این 
مباحث را مطرح می کنند، اشتباه می کنند و آن هایی 
که از روی آگاهی این مســائل را مطرح می کنند، قصد 
دیگری دارند و هدف آنــان از مطرح کردن موضوعاتی 

چون رفراندوم، براندازی نرم است.

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: 
در شرایط فعلی و با این وضعیت اقتصادی که بر کشور 
حاکم است، منطقی نیســت قیمت حامل های انرژی 

افزایش پیدا کند.
مصطفــی نخعی دربــاره احتمــال افزایــش قیمت 
حامل های انرژی، اظهار داشــت: واقعیت آن است که 
قیمت ســوخت و حامل های انرژی در ایران با ســایر 
کشورها از جمله کشورهای اطراف مان تفاوت فاحشی 

دارد.
وی بیان کرد: البته در شــرایط فعلی و با این وضعیت 
اقتصادی که بر کشــور حاکم اســت و مردم به لحاظ 
معیشتی در مضیقه هستند، منطقی نیست که قیمت 
حامل های انــرژی افزایــش پیدا کند. اتخــاذ چنین 

تصمیماتی باید در شــرایط ثبات اقتصادی 
انجام شود.عضو کمیســیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی متذکر شــد: از آنجایی 
که حــذف ارز ترجیحی از چنــد قلم کالا و 
نهاده های دامی در شرایط تورمی و بی ثباتی 
اقتصادی اتفاق افتاد، تأثیر آن را روی قیمت 

کالاها دیدیم و بسیاری از کالاها گران شد.
نماینده مردم نهبندان در مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: تجربه حذف ارز ترجیحی و تأثیر آن بر قیمت 
کالاها پیش روی ماست و دیگر نباید در شرایط ناپایدار 
اقتصادی تصمیماتی چــون افزایش قیمت حامل های 

انرژی اتخاذ کرد.
نخعی تاکید کرد: الان شرایط اقتصادی بسیار ناپایدار 

است، وضعیت معیشتی مردم بسیار سخت 
اســت و طبیعتاً اتخاذ چنیــن تصمیماتی 
منطقی نیســت و حتــی می تواند شــرایط 
ملتهبی را بــه لحاظ اجتماعی در کشــور به 

وجود آورد.
عضو کمیســیون انــرژی مجلس شــورای 
اســلامی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
آیا در این کمیسیون درباره افزایش قیمت حامل های 
انــرژی بحثی مطرح شــده اســت، گفت: اخیــراً در 
کمیســیون انرژی مجلس هیچ بحثی درباره تغییر در 
قیمت حامل های انرژی از جمله بنزین مطرح نشــده 
اســت. بین نمایندگان و به ویژه اعضای کمیســیون 
انرژی مجلــس اتفاق نظر وجــود دارد که الان فرصت 

خوبی برای این کار نیست.
وی تاکید کرد: دولت و مســئولان وزارت نفت و سایر 
وزارتخانه های ذی ربط نیز تاکنــون راجع به تغییر در 
قیمت حامل هــای انرژی هیچ صحبت و مشــورتی با 
مجلس نکردنــد و بعید می دانم دولت در این شــرایط 

بخواهد این موضوع را عملیاتی کند.
نخعی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا ممکن 
اســت دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۲ موضوع افزایش 
قیمت بنزین و حامل های انرژی را بیاورد، گفت: هنوز 
لایحه بودجه سال آینده تقدیم مجلس نشده، اما بعید 
می دانم دولت چنین تصمیمی را گرفته باشــد. حتی 
اگر دولت چنیــن تصمیمی را اتخاذ کند، بعید اســت 

نمایندگان موافق این موضوع باشند.

مجلس

مجلس

خریدار  حضور جمهوری اســلامی ایران 
در نشســت امان به عنوان یک بازیگر مهم 
و تاثیرگــذار منطقه ای بــرای طرف های 
شــرکت کننده در این نشست همواره مهم 
بوده و مــورد توجه رســانه های بین المللی 

قرار گرفته است.
»نشســت امان« دور دوم کنفرانس بغداد 
است که در آگوست ســال ۲۰۲۱ در بغداد 
پایتخت عــراق برگزار شــد و عنــوان آن 

»کنفرانس همــکاری و مشــارکت« بود. 
جمهوری اســلامی ایران در آن نشست در 
سطح وزیر خارجه شــرکت کرد که اولین 
ســفر وزیر امورخارجه پس از کســب رای 

اعتماد از مجلس شورای اسلامی بود.
در نشست پیشین علاوه بر ایران کشورهایی 
چون عربســتان، ترکیه هم در سطح وزیر 
خارجه شــرکت کردند اما فرانســه و مصر 
در ســطح رئیس جمهور، کویت در ســطح 

نخست وزیر، قطر در سطح امیر و امارات در 
سطح معاون رئیس امارات و اردن در سطح 

پادشاه شرکت کردند.
حضور جمهوری اســلامی ایران به عنوان 
یک بازیگر مهم و تاثیرگذار منطقه ای برای 
طرف های شــرکت کننده در این نشســت 
همواره مهم بوده و مورد توجه رســانه های 
بین المللــی قــرار گرفتــه اســت. یکی از 
موضوعاتی که مورد توجه و گمانه زنی های 
رســانه ها قرار گرفته اســت، بحث احتمال 
دیدار مقامات ایرانی و ســعودی در حاشیه 
این نشست مهم اســت.خبرنگار ایرنا اطلاع 
یافت که تا این لحظــه برنامه ای برای دیدار 
طرف های ایرانی و ســعودی در حاشــیه 
نشست تنظیم نشــده است، اما در خصوص 
این موضوع باید منتظر برگزاری کنفرانس 
ماند. برخــی از رســانه ها از احتمال حضور 
عربستان در نشســت در سطح ولیعهد خبر 

داده اند.
دعوت از ایــران و تاکید حضــور آن در این 
نشســت حکایت از این دارد کــه برخلاف 
تلاش برخی از کشــورهای غربــی برای به 
انزوا کشــاندن ایران در عرصه بین المللی و 
منطقه، تهران بازیگــری غیرقابل اجتناب 

است و حضور آن برای کمک به فرآیندهای 
منطقه ای و بین المللی یک ضرورت اســت. 
به زبانی دیگر، بحــث انزوای ایران در عرصه 
خارجی گزاره ای است که نسبتی با واقعیت 

ندارد و محکوم به شکست است.
یکی از نکاتی که جمهوری اســلامی ایران 
بارها در خصــوص این نشســت و افزایش 
اثربخشی آن تاکید کرده است، لزوم دعوت 
از بازیگران مهم منطقه ای دیگر برای حضور 

و مشارکت در این کنفرانس است.
وزیر خارجــه جمهوری اســلامی ایران در 
همان دور اول کنفرانس که در بغداد برگزار 
شــد، از عدم دعوت ســوریه به این نشست 
انتقاد کــرد و پس از این نشســت بلافاصله 
به دمشق ســفر کرد تا مقامات سوری را در 

جریان گفت وگوی بغداد قرار دهد.
بنابرایــن به نظر می رســد که گــزاره فوق 
همچنان پــا برجا باشــد و عــدم دعوت از 
بازیگران منطقه ای مهم مثل ســوریه یکی 

از نواقص چنین نشست هایی است.
یکی از نکات دیگر، فاصله بین برگزاری دور 
اول و دور دوم این کنفرانس است که زمانی 
قریب به کمتر از یکســال و نیم یا حدود ۱۶ 
ماه طول کشــید که به نظر می رسد تاخیر 

در تشــکیل در دولت عراق از جمله دلایل 
مربوط به تاخیر در برگــزاری دور دوم این 

نشست است.
هرچند که نام این نشســت با بغداد و عراق 
گره خورده، اما انتظــار می رود که دامنه آن 
فراتر از موضوع این کشور باشد به شرطی که 
همه بازیگران مشــروع و موثر به آن دعوت 

شوند.
از سوی دیگر جمهوری اسلامی ایران یکی 
از محورهای مهم سیاســت خارجی خود را 
در دولت ســیزدهم توجه بیشتر به منطقه 
و توسعه روابط با همســایگان تعریف کرده 
است، به همین دلیل شــرکت ایران در این 
کنفرانس بــه ویژه در ســطح وزیر خارجه 
نشــان از اهتمام تهران به این سیاست و در 
راســتای کمک به صلح و ثابــت منطقه ای 
اســت. هرچند که در نگاه کلــی، هرگونه 
ثبات در منطقه مســتلزم تغییر در رویکرد 
برخی از کشورهای منطقه به روند تحولات 
در منطقه اســت. با این توضیــح که کلید 
بســیاری از مســائل در منطقه، در دستان 
اهالــی و بازیگران منطقه ای اســت و نباید 
آن را نزد بازیگــران فرامنطقه ای و مخرب 

جستجو کرد.

خریدار  نایب رئیس کمیســیون برنامه 
و بودجه مجلس با اشــاره بــه پایان تدوین 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ در هیئت دولت، گفت: 
دولت می تواند هفته آینــده تبصره ها را به 
مجلس ارسال کند تا مجلس بررسی بودجه 

را آغاز کند.
محســن زنگنه دربــاره زمــان ارائه لایحه 
بودجــه ســال ۱۴۰۲ به مجلس شــورای 
اســلامی، گفت: گویا تدوین لایحه بودجه 

۱۴۰۲ در هیئــت دولت به اتمام رســیده 
اســت. ما منتظریم و باید ببینیم این لایحه 

چه زمانی به مجلس ارائه می شود.
وی بیــان کرد: بــا توجه به اینکه بررســی 
بودجه در دولــت به پایان رســیده، دولت 
می تواند هفته آینــده تبصره ها را به مجلس 
ارســال کند تا مجلس بررســی بودجه را 
آغاز کند.نایب رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اســلامی با اشاره به 

اینکه مطابق با آئین نامــه داخلی مجلس، 
باید احکام بودجه متناســب با برنامه باشد، 
ادامه داد: بر این اساس، نظر رئیس مجلس 
شورای اســلامی آن اســت که ابتدا برنامه 
هفتم توســعه و ســپس لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ به مجلس شورای اسلامی ارائه شود.

وی با بیان اینکه یا باید برنامه ششم را تمدید 
کنیم یا اینکه برنامه جدید داشــته باشیم، 
گفت: تا جایی که بنده اطــلاع دارم، دولت 

آن طور که باید و شــاید روی تدوین برنامه 
هفتم توسعه کار نکرده اســت. البته برنامه 
هفتم توســعه در حال تدوین است، اما کار 
کارشناسی خوبی در تدوین آن انجام نشده 
و گویا همان مواد قبلــی در آن آمده و کلی و 

بدون سنجه است.
نماینده مــردم تربت حیدریــه در مجلس 
شورای اسلامی درباره احتمال ارائه بودجه 
ســه دوازدهم به مجلس، تصریح: تصویب 

بودجه ســه دوازدهم در فضــای اقتصادی 
فعلی کشور نشانه خوبی نیست.

زنگنه تاکیــد کرد: نظر بنده این اســت که 
فعلًا لایحه بودجه ۱۴۰۲ بــه مجلس ارائه 
شود تا روال عادی کشور پیش برود و دولت 
در ابتدای ســال آتی لایحــه برنامه هفتم 
توســعه را به مجلس ارائه بدهد تا بتوانیم تا 
در فرصت مناســب آن را بررسی کرده و به 

تصویب برسانیم.

ساختار قانون اساسی ایرادی ندارد

زمان مناسبی برای افزایش قیمت نیست

خریدار  رئیــس جمهور شناســایی به 
موقــع مخاطــرات پیــش روی جامعــه و 
شــجاعت در دادن هشــدارهای به موقع را 
از ویژگی های روشــنفکران واقعی دانست 
و گفــت: روشــنفکران و عالمــان دینی و 
دانشــگاهی باید در مســیر تبیین حقایق 
بدون ترس از هجمه ها، چون مرزبانان، برای 
صیانت از ابتلای جامعه بــه ابهام و دروغ، از 

خودگذشتگی و ایثار کنند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در ششمین 
همایش بزرگداشت ســالروز وحدت حوزه 
و دانشــگاه در محل مدرســه عالی شهید 
مطهری، با گرامیداشــت یاد شهید مفتح، 
این مناســبت را بهانه خوبی برای بازنگری 
در اهداف، روش هــا و بایدهــا و نبایدهای 
علم آمــوزی و معرفت افزایــی در حــوزه و 
دانشــگاه توصیف کرد و با مهم دانســتن 
شــناخت صحیح وضــع موجــود و وضع 
مطلوب و تلاش بــرای کم کردن فاصله بین 
آنها، ســه ماموریت و رســالت اصلی برای 
حوزه و دانشــگاه را علم و پیشرفت، تربیت 
انسان های فرهیخته و مساله شناسی و حل 

مساله عنوان کرد.
رئیس جمهور حــوزه را مرکز شــناخت و 
آموختن قول الله و دانشگاه را مرکز شناخت 

و آموختن فعل الله دانســت و افزود: فارغ از 
اینکه این علم در حوزه آموخته شــده باشد 
یا دانشــگاه، باید نافع و نجات بخش انسان 
باشــد و فراگیرنده آن بداند که عالم محضر 

خداست.

آیت الله رئیســی شــناخت و رفع نیازهای 
انسان و جامعه انسانی معاصر را اصلی ترین 
ماموریت حوزه و دانشــگاه دانست و تاکید 
کرد: شناخت این نیازها در گرو آن است که 
حوزه و دانشــگاه از مردم،   در میان مردم و با 

مردم باشــند و حوزه و دانشگاه به عنوان دو 
بازوی علمی کشور باید با شناسایی و تدوین 
نظام مســائل جامعه برای رفع مشکلات و 
مسائل موجود بر اساس اصول علمی محکم 

و غنی اسلامی راهکار ارائه دهند.

رئیس جمهور شناسایی به موقع مخاطرات 
پیــش روی جامعــه و شــجاعت در دادن 
هشــدارهای بــه موقــع را از ویژگی های 
روشــنفکران واقعی دانســت و تاکید کرد: 
روشــنفکران و عالمان دینی و دانشگاهی 
باید در مســیر تبیین حقایــق بدون ترس 
از هجمه هــا، هماننــد مرزبانــان مرزهای 
جغرافیایی کشــور، برای صیانت از ابتلای 
جامعه به ابهام و دروغ، از خودگذشــتگی و 

ایثار کنند.
آیت الله رئیسی علم آموزی و بصیرت افزایی 
و تــلاش بــرای اجــرای عدالــت را از 
ویژگی های حوزه انقلابی دانســت و گفت: 
نیروهای انقلابی برآمده از حوزه بر مبنای 
منطق، تدبیر و عقلانیــت هم خوب درس 
می خواننــد و هــم در عرصــه اجتماعی 
برای شناخت و رفع مســائل حضور موثر و 
ســازنده ای دارند که نمونه آن را در وقایع 
اخیر شــاهد بودیم که طلاب و دانشجویان 
بابصیــرت و انقلابی کــه در ایــام عادی 
خوب درس می خواندنــد، در هنگام خطر 
و مواجهه با ضــرورت در عرصه اجتماعی 
نیز حضور جدی داشــتند و شهادت برخی 
از طلاب و دانشــجویان دلیــل صدق این 

مدعی می باشد.



 چرا ساخت یک میلیون مسکن در سال نیاز واقعی کشور است؟

دولت از وعده مسکنی خود عقب نشینی نکرد
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مبلغ عیدی کارگران امسال چقدر است؟
 بر اساس قانون کار، حداقل عیدی پرداختی به کارگران در سال ۱۴۰۱ 
بین هشت میلیون و ۳۵۹ هزار تومان تا ۱۲ میلیون و ۵۳۹ هزار و ۲۵۰ 
تومان است. بر اســاس ماده واحده قانون کار عیدی کارگران برای یک 
ســال کار حداقل معادل ۶۰ روز و حداکثر ۹۰ روز است است. این مبلغ 
ربطی به حقوق و دستمزد ندارد و به صورت جداگانه باید پرداخت شود.

طبق این قانون تمام کارگاه های مشمول قانون کار مکلف اند به هر یک 
از کارگران خود به نسبت یک ســال کار معادل ۶۰ روز آخرین مزد، به 

عنوان عیدی و پاداش بپردازند.
نحوه محاسبه عیدی دســتمزد روزانه مصوب امسال ضرب در ۶۰ روز 
است که دستمزد روزانه ۱۳۹ هزار و ۳۲۵ تومان است از این رو حداقل 

عیدی که باید پرداخت شود هشت میلیون و ۳۵۹ هزار تومان است.
در ماده واحده قانون کار آمده اســت که مبلغ پرداخت عیدی کارکنان 
نباید از ۹۰ روز حداقل مــزد روزانه تجاوز کند. بر این اســاس حداکثر 
عیدی که کارگران دریافت می کنند هم ۱۲ میلیون و ۵۳۹ هزار و ۲۵۰ 
تومان اســت.برای افرادی که کمتر از یک ســال کار کرده باشند هم بر 
اساس ۶۰ روزکار و نسبت ایام کارکرد محاســبه می شود. به این شکل 
که حداقل مزد ماهیانه در عدد ۲ ضرب و بر تعداد روزهای کاری تقسیم 
می شــود. )حداقل مزد ضرب در ۲ تقســیم بر ۱۲ و ضرب در تعداد ماه 
کارکرد(بر این اساس حداقل عیدی کارگری با هفت ماه کار برابر است 
با چهار میلیون و ۸۷۶ هزار و ۳۷۵ تومــان و حداکثر عیدی کارگری با 

همین مدت زمان ۶ میلیون و ۲۵۷ هزار و ۳۱۴ هزار تومان است.
در قانون، زمان قطعی برای پرداخت عیدی مشــخص نشــده است، بر 
اساس عرف کارگاه ها، کارفرمایان در ۲ ماه پایانی سال عیدی کارگران 
خود را پرداخت می کنند و معمولاً ســقف پرداخــت عیدی کارکنان 
پایان اسفندماه است.دولت ســیزدهم دســتمزد کارگران را در سال 
۱۴۰۱، ۵۷.۴ درصد افزایش داد بر این اســاس حداقل دستمزد ماهانه 
چهار میلیون و ۱۷۹ هزار و ۷۵۰ تومان و حداقل دســتمزد روزانه ۱۳۹ 

هزار و ۳۲۵ تومان اعلام شد.
بر اساس تصمیم شورای عالی کار حداقل دستمزد کارگران ۶ میلیون و 

۴۳۳ هزار تومان برای خانواده ۳.۳ نفری عنوان شد.

و وارداتی به گمرک نرسیده است هیچ خودر
ســخنگوی گمرک کشــور گفت: تاکنون خودرویی به گمرک کشور 
نرســیده اســت و گمرک نمی تواند در مورد جزئیــات واردات خودرو 

اظهارنظری کند.
 ســید مرتضی عمادی در خصوص ورود خودروهای وارداتی به گمرک 
کشــور گفت: در کل بایــد وزارت صمت کارهای خــود را در خصوص 
واردات انجام دهد، زمانی که به مرز و جغرافیا گمرک کشــور برســد ما 
جزئیات را اطلاع رســانی خواهیم کرد.به گفته او، تاکنون خودرویی به 
گمرک کشور نرســیده اســت و هر زمان وظایف گمرکی ما در حیطه 

واردات خودرو آغاز شود، قطعا اطلاع رسانی خواهد شد.
ســخنگوی گمرک ایران ادامه داد: در حال حاضر گمــرک نمی تواند 
در مورد جزئیات واردات خودرو اظهارنظری کنــد. ما این موضوع را از 

سخنگوی وزارت صمت پیگیر شدیم که حاضر به پاسخ نشدند.

هفته گذشــته ســید رضا فاطمی امین وزیــر صمت اعــلام کرد که 
هماهنگی برای واردات خودرو و اولین ثبت سفارش خودرو انجام شده 
و هفته آینده )هفته جاری( نخســتین خودروهــای وارداتی به ایران 

می آید.

مدیرعامل راه آهن:
 تاخیر قطارها در سال جاری ۲۰ درصد

 کاهش یافت
 مدیرعامل شرکت راه آهن از رشــد ۵۰ درصدی حمل مسافر و کاهش 

۲۰ درصدی میانگین تاخیر قطار ها نسبت به سال گذشته خبر داد.
 »سید میعاد صالحی« به مناسبت هفته حمل و نقل در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی نوشــت: ضمن تبریک هفته حمل و نقل و عرض 
خدا قوت ویژه دارم به همکاران پرتلاش راه آهن و شــرکت های حوزه 
حمل و نقل ریلی که با جابه جایی بیش از ۲۱ یک میلیون نفر در ســال 
۱۴۰۱ تاکنون، رشــد ۵۰ درصدی حمل مسافر و همچنین کاهش ۲۰ 

درصدی میانگین تاخیر قطارها نسبت به سال گذشته را رقم زدند.
بر اســاس گزارش شــرکت راه آهن جمهوری اســلامی، در هشت ماه 
نخســت ســال جاری، راه آهن جمهوری اســلامی ایران افزایش ۵۴ 
درصدی تعداد مســافر و افزایش ۶۰ درصدی نفر کیلومتر را نسبت به 

مدت مشابه سال قبل، در کارنامه خود به ثبت رساند.

سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی :
فرآیند صدور گواهینامه فنی در حوزه ادوات 

ریلی آغاز شد
سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی از آغاز فرآیند صدور 

گواهینامه فنی در حوزه ادوات ریلی در مرکز تحقیقات خبر داد.
 به نقل از وزارت راه و شهرسازی؛ محمدمهدی حیدری سرپرست مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی د از آغاز فرآیند صدور گواهینامه 

فنی در حوزه ادوات ریلی در مرکز تحقیقات خبر داد.
سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرســازی یکی از مهمترین 
نقاط ضعــف موجود در بخش زیرســاخت صنعت حمــل و نقل ریلی 
کشور )برون شهری و درون شهری( را عدم وجود نظام ارزیابی انطباق 
و مدیریت کیفیت منسجم و آزمایشگاه مرجع بخش خط آهن در حوزه 
روسازی برشمرد و گفت: این موضوع به طور مستقیم بر کنترل کیفیت 
اولیه مصالــح و در نتیجه فرآینــد نگهداری و تعمیر ادوات روســازی 

راه آهن در جریان بهره برداری از سیستم ریلی تأثیر می گذارد.
حیدری ادامه داد: انتخــاب مصالح نامناســب در دوره اولیه می تواند 
باعث بروز مشــکلات عدیــده ای همچــون افزایش هزینــه، کاهش 
زمان ســرویس دهی و خطرات جبران ناپذیر در فرآینــد بهره برداری 
و نیز نگهداری و تعمیر شــود. مباحثی از جمله کاهش سطوح قابلیت 
اعتماد، در دسترس بودن، قابلیت نگهداری و تعمیر و نیز کاهش ایمنی 
بهره برداری از زیرساخت ریلی را می توان از معضلات جبران ناپذیر این 

محدودیت عنوان کرد.
وی افزود: عدم وجود مراجــع تخصصی دارای صلاحیــت و معتبر در 
ارزیابی انطبــاق و مدیریت کیفیت مصالح روســازی راه آهن می تواند 
منجر به چشم پوشــی از انجام برخی از آزمایش های مهم و یا ارســال 
نمونه ها به خارج از کشــور جهــت تأیید کیفیت به صــورت موردی و 
ســلیقه ای شــود. هرکدام از این رویکردها دارای معایب اساسی چون 
افزایش هزینه نگهداری و تعمیر، مخاطــرات بهره برداری، برون رفت 

سرمایه ملی و عدم خودکفایی و وابستگی می شود.

بازار

 وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه اداره بخش حمل 
و نقل باید فناورانه تر شــود و نمی توانیم با روش سنتی 
در دنیا رقابت کنیم، گفت: دست نیاز ما برای تحول در 
بخش حمل و نقل به سمت شــرکت ها و جوانان دانش 
بنیان است. مهرداد بذرپاش در مراسم افتتاح ششمین 
نمایشــگاه حمل و نقل در مصلای امام خمینی )ره(، 
اظهار کرد: در جمع یکی از پیشــروترین صنایع کشور 
حاضر شــدم و اعلام می کنم با یک صنعت بسیار مهم 
مواجهیم که اگر اجزای آن به درســتی و دقیق تحلیل 
و بخش به بخش مشــکلات آن حل و موانع برداشــته 
شــود، آن زمان می توانیم بگوییم وظیفه خود را انجام 
داده ایم.وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: از منظر 
جهت گیــری جدیــد وزارت راه و شهرســازی نکاتی 

وجــود دارد کــه در این جلســه باید گفت؛ 
نخست اینکه لازم است صنعت حمل و نقل 
۲ ویژگی مهم داشــته باشــد که یکی از آنها 

»فناورانه« و دیگری »مردم پایه« است.
وی با اشاره به آسیب شناسی از بخش حمل 
و نقل بیان کرد: فناورانه اداره تر شدن صنعت 
حمل و نقل اولویت است، از این مفهوم فاصله 

گرفتیم و نتوانســتیم رضایت مردم را داشته باشیم و 
قیمت تمام شده محصول و خدمات را کاهش دهیم.

بذرپــاش تصریح کــرد: نتوانســتیم ابتــکارات لازم 
متناسب با شرایط روز داشته باشــیم؛ وقتی با صنعت 
فناورانــه مواجه هســتیم که هر لحظــه در حال اخذ 
فناوری جدید اســت، نمی تــوان نو نشــد.وزیر راه و 

شهرســازی گفت: نمی توانیم با روش سنتی 
در دنیای موجود رقابت کنیم.

وی با طرح این سوال که برای فناورانه شدن 
این صنعت مهــم چه کنیم؟ افــزود: وظیفه 
دولت تســهیلگری اســت، از اجرا باید پا را 
عقب بکشــیم، کمتر مداخله کنیم و مداخله 
بخش خصوصی بیشتر باشد.بذرپاش اضافه 
کرد: این رویدادها و نمایشــگاه ها برای این اســت که 
نشــان دهیم ظرفیت فناورانه ما چقدر است؛ نه ناامید 
شویم که خیلی عقب ماندیم نه دچار تعریف و محاسبه 
غلط؛ اما باید مشــخص شــود فاصله ما با مرز فناوری و 
دانش چقدر اســت؟.وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
کمک کننده اصلی بخش خصوصی، شبکه دانش بنیان 

و مجموعه های جوانی هستند که هم بیش از ما مسلط 
به دانش روز هســتند و هم محافظه کاری ما را ندارند.

وی تاکید کرد: در فصل نوین وزارت راه و شهرســازی 
دســت نیاز ما برای رســیدن به این هدف به ســمت 
شرکت های دانش بنیان اســت؛ باید تبدیل به پیشران 
صنعت شویم و دســت نیاز ما به ســمت جوانان دانش 
بنیانی است و راه دیگری جز اتکا به جریان جوانِ دانش 
بنیانی برای تحول در بخش صنعت حمل و نقل نداریم.
بذرپاش گفت: ویژگی دیگر این صنعت مردم پایه بودن 
است، همین مردم که مشــتری اصلی صنعت هستند، 
اگر خدمت ارزان و در دســترس نداشته باشیم حرف از 
صنعت مردم پایه شوخی ای بیش نیست. حتی فناوری 

در خدمت مردم و مشتریان این حوزه ارزش می یابد.

وزیر

خریدار   علی رغم برخی فضاســازی ها 
مبنی بر عقب نشینی دولت از وعده ساخت 
یک میلیون مســکن در ســال، محاسبات 
کارشناسی نشان میدهد این رقم، کف نیاز 

واقعی بازار مسکن کشور است.
 »مسکن از دغدغه های مردم به ویژه جوانان 
و زوج های جوان اســت و ما تلاش می کنیم 
با تولید مســکن هم این دغدغه و هم مسأله 
جمعیت را حل کنیم چــرا که مانع بزرگ بر 
سر راه ازدواج جوانان، نبود مسکن مناسب 
است.« این ســخنان را ابراهیم رئیسی در 
خرداد ماه ۱۴۰۰ وقتی هنوز ردای ریاست 
جمهوری بر تن نکرده بود بیان کرد و گفت: 
من به جوانان گفتــه ام که آنها ازدواج کنند، 
ما هم ساخت مسکن برایشــان را از همان 
روز نخســت دولت پیگیری می کنیم و فکر 
می کنم بشود طی ۴ ســال ۴ میلیون واحد 
مســکونی ســاخت. بعد از پیروزی رئیسی 
در انتخابات ریاســت جمهوری ســاخت ۴ 
میلیون مســکن به یکی از وعده های اصلی 
دولت تبدیل شد و دولت از عزم جدی خود 

برای حل بحران مسکن سخن گفت.

تبَ بحران مسکن چقدر جدی است؟
پس از دولت دهم بــه دلیل بی مهری دولت 
یازدهم و دوازدهم به بحث ساخت و تأمین 
مسکن، ســاخت و ساز به شــدت کاهش 
پیدا کــرد که بدون شــک یکــی از عوامل 
اصلی مشــکلات فعلی بازار مســکن است. 
به عبارتــی بیــش از نصف احــکام برنامه 
ششم توســعه در بخش مســکن، از سوی 
دولت روحانــی اجرا نشــد. در همین دوره 
ساخت وساز در بخش مسکن به ۴۱ درصد 

کاهش پیدا کرد.
ماده »۵۹« قانون برنامه ششم توسعه کشور 
در چهارچوب قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مســکن )۱۳۸۷(، بازآفرینی 
بافت های ناکارآمد شهری و روستایی را در 
دستور کار دولت قرار داده بود. دولت موظف 
بود در طول برنامه ششــم توسعه )۱۳۹۶ تا 
۱۴۰۰( به بازآفرینی ســالانه ۲۷۰ محله، 
نوســازی و مقاوم سازی ســالانه ۲۰۰ هزار 
واحد مسکن روستایی و ســاخت یا خرید 
حداقل صدوپنجاه هزار واحد مسکن اقشار 
کم درآمد )با اولویت شهرهای زیر ۱۰۰ هزار 

نفر جمعیت( در سال اقدام کند.
اقدام های انجام شــده توسط دولت گذشته 
با اهداف برنامه ششم توســعه فاصله دارد، 
به طوری که فقط برای ۴۸ درصد از محلات 
هدف، برنامه اقدام تدوین شده است. از این 
میــزان ۴۰.۶ درصــد از پروژه های مصوب 

خاتمــه یافته انــد. درخصــوص مســکن 
روســتایی، از مجموع یک میلیــون واحد 
مسکونی پیش بینی شده در برنامه، ۶۷.۲۸ 
درصد به بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ابلاغ 
شده و تنها ۲۸ درصد از واحدهای مسکونی 
نوسازی و بهسازی شده است. این اقدامات 
دو دولت قبل باعث شــد با افزایش افســار 

گسیخته قیمت مسکن رو به رو شویم.
محاسبات بازار مسکن نشــان می دهد که 
با توجه ازدواج هــای احتمالی و ضروری در 
۱۰ ســال آینده، همچنین نیز بازســازی و 
کمبود فعلی بازار مسکن به نسبت خانوارها 
سالیانه نیاز به ساخت بین یک تا دو میلیون 
واحد مسکونی است. این در حالی است که 
در ســال های اخیر میزان ساخت مسکن به 
اعداد بســیار پایین حدود ۳۵۰ هزار واحد 

رسیده است.

قیمت مسکن؛ آسانسوری بالا رفت
بر طبق آمار انتشار یافته از سوی وزارت راه 
و شهرسازی از وضع بازار مسکن در مناطق 
شهر تهران، در ۶ ماهه ابتدایی سال ۱۳۹۹ 
قیمت مسکن با رشد بســیار زیادی مواجه 
بوده اســت. میانگین قیمت هــر مترمربع 
یک ســاختمان مسکونی در شــهر تهران 
در فروردین ماه ســال ۹۹ به ۱۵ میلیون و 
۵۴۵ هزار تومان رســیده که در شهریور ماه 
همین ســال به رکــورد ۲۵ میلیون تومان 
افزایش پیدا کرد. شهریور سال ۹۸ متوسط 
قیمت هر مترمربع ســاختمان مسکونی در 
کلان شــهر تهران حدود ۱۳ میلیون تومان 

بوده اســت.نگاهی به رشــد قیمت مسکن 
در ۳۰ ســال گذشــته نشــان دهنده روند 
ســریع آن در این بازه زمانی است. سه سال 
اخیر در تاریخ بخش مســکن ایران ماندگار 
است چراکه شــدیدترین افزایش نرخ ها را 
به صورت متوالی در قیمت مســکن شاهد 
بوده ایم. از ســال ۹۷ تا ۹۹ قیمت مسکن در 
تهران نزدیک به ۲ برابر شــده است. شایان 
ذکر در تمــام طول این بازه ۳۰ ســاله تورم 
به عنوان یک عامل اصلی نقش اساســی در 
تعیین مســیر کاهشــی و یا افزایشی بازار 

مسکن و ساختمان ایفا کرده است.
به علاوه نمودار قیمت مســکن در ۱۰ سال 
گذشــته علت این اوضاع بحرانی را تا حدی 
مشــخص می کند. اهمــال دولت ها در ۱۰ 
ســال اخیر به منظور افزایش تولید مسکن 
با هدف عدم نیاز به مداخلــه دولت در بازار 
مســکن که البتــه حامی مهم ایــن قضیه 
عباس آخونــدی وزیر اســبق راه بود که در 
سال ۹۷ اســتعفا نمود که البته نتیجه این 

اهمال کاری گریبان مردم را گرفته است.

نیاز واقعی کشور به ساخت مسکن 
بیش از یک میلیون در سال

طبق سرشماری نفوس و مسکن که در سال 
۹۵ انجام شد برای رسیدن به نقطه مطلوب 
در بازار مسکن تا سال ۱۴۰۵ نیاز است تا هر 
ســال یک میلیون واحد مسکونی در کشور 
ساخته شــود؛ درحالی که طبق گزارش ها 
ســالانه ۳۰۰ هزار واحد مسکونی در کشور 

ساخته شده است.

اولیــن مســئله تأمیــن مســکن بــرای 
خانوارهای کشور اســت. طبق سرشماری 
نفوس و مســکن تعداد خانوارهای کشــور 
۲۴ میلیــون و ۱۹۶ هــزار خانوار اســت 
درحالی که تعداد واحدهای مسکونی کشور 
۲۲ میلیون و ۸۲۵ هزار واحد بوده اســت. 
این اختلاف آمار نشــان می دهد که نزدیک 
به یک میلیون و ۳۷۱ هــزار خانه کمبود در 

کشور وجود دارد.
اما ســخنان مهرداد بذرپاش وزیر جدید راه 
و شهرســازی موجب موج ســواری برخی 
از منتقدان به این وعده دولت شــده است. 
وزیر جدید راه و شهرســازی در جلسه رأی 
اعتماد در ارزیابی بــرای میزان بودجه لازم 
برای ســاخت چهار میلیون مسکن با متراژ 
۱۰۰ متر گفت: نزدیک بــه دو برابر بودجه 
عمرانی کشــور یعنی ۲,۸۰۰ هزار میلیارد 
تومان برای ســاخت چهار میلیون مسکن 
نیاز داریــم، پس فکر نکنید اگر از ســاخت 
مســکن کوتاه آییم مقصر دولت اســت یا 
برعکس مقصر مجلس است، ما همه در یک 
کشتی نشســته ایم و همه برای ایران و نظام 
تلاش می کنیــم مگر می توان بــرای مردم 

کاری نکرد.
بذرپاش گفته اســت: روش هــای جدیدی 
لازم است تا بتوان مصوبات مجلس شورای 
اســلامی همچون ســاخت چهار میلیون 
مســکن را اجرا کرد. ما کمبــود مهندس و 
تکنسین فنی برای ساخت ساختمان و سایر 
متخصصان بــرای احداث نداریــم. یکی از 
مشکلات برای ساخت مسکن زمین احتکار 

شده اســت، دولت ها و مجالس قبلی کاری 
نکردند و قیمت ملــک افزایش پیدا کرد که 

باید برای آن چاره اندیشی کرد.
وی اضافــه کــرد: روش دیگــر نوســازی 
بافت های روستایی و شــهری است که در 
شــهرهای بزرگ شــهرداری ها مجوز لازم 
برای ســاخت مســکن را می دهند. امروز 
تقاضا برای مســکن ملی به حــد مطلوب 
نبوده، چرا کــه آورده اولیه ای که برای ثبت 
نام در نظر گرفته شــده برای اقشار ضعیف 
مشکل ساز است.این سخنان عقب نشینی 
دولت از وعده خــود بیان شــد و انتقادات 
بســیاری در پی داشته اســت. با این وجود 
ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در سفر به 
خراســان جنوبی در پاســخ به برخی موج 
سواری های برخی رســانه ای گفت: آقایان 
به ما می گویند ممکن اســت در مورد وعده 
مســکن خلف وعده کنید؟ هرگــز! در این 
دولت هرگز چیــزی را از مــردم نخواهیم 
پوشــاند.وی با بیان اینکه ســاخت سالانه 
یک میلیون مســکن از تکالیــف قانونی هر 
دولت اســت، افزود: به لطف خدا زمین در 
کشور موجود است لذا با همت بالا در مردم و 
جوانان و دارا بودن امکانات از لحاظ مصالح، 
نیازی به خارج نداریــم که بخواهند برای ما 

مسکن بسارند.

زمستانی ترین فصل تاریخ مسکن 
ایران پایان می یابد؟

نااطمینانی و نبودن چشــم انداز روشــن از 
اقتصاد، زمستانی ترین فصل تاریخ مسکن 
در نیم قرن اخیر را رقم زده اســت. افزایش 
پیاپی قیمت مصالح اصلی تولید مســکن و 
افزایش ۵۷ درصدی دســتمزد و انتظارات 
تورمی، رشــد ۴۷ درصدی قیمت مسکن را 
فقط در یک ســال اخیر در پی داشته است. 
بــه همین دلیــل دولت ســیزدهم با طرح 
ســاخت خانه های یک طبقــه و حیاط دار 
درصدد است، مسکن ارزان را به دست خود 
مردم و در سریع ترین زمان ممکن بسازد تا 
هم به مهمترین وعــده اقتصادی خود عمل 
کرده باشد و هم بتواند با عرضه مسکن ترمز 
افزایش افسارگســیخته قیمت مسکن در 

سال های اخیر را بکشد.
زیرا ســاخت و عرضه مسکن یک نیاز جدی 
و غیرقابل تغییر اســت و یکــی از راه های 
کنترل تقاضای ســرمایه ای مسکن عرضه 
مداوم است تا به این وســیله بازار به تعادل 
رسانده شود و برای رســیدن به این تعادل 
محاســبات دولت برای ســاخت ۴ میلیون 

مسکن کارشناسی شده است.

وش سنتی در دنیا رقابت کرد وزیر راه و شهرسازی: نمی توان با ر

 موج شدید نقدینگی در راه است؟

تعجب یک اقتصاددان از وعده کاهش تورم رییس کل بانک مرکزی
مریم فکری  یک کارشناس اقتصادی در 
واکنش به وعده رییس کل بانک مرکزی که 
گفته است رشــد نقدینگی در پایان سال به 
کمتر از ۳۰ درصد می رســد، گفت: چطور 
این اتفاق ممکن اســت. اتفاقا برعکس من 
معتقــدم افزایش پیدا می کنــد، چرا که در 
پایان ســال پرداخت ها و مصارف نقدینگی 
مضاعف داریم. »شــوک های تورمی دیگر 
تکرار نمی شود«؛ این وعده جدید رییس کل 
بانک مرکزی است که با استناد به آمار رشد 
نقدینگــی و پایه پولی گفته کــه انتظارات 
تورمی مردم در ســال آینده کاهشی و روند 

تورم آرام خواهد بود.
علی صالح آبادی در یــک برنامه تلویزیونی 
درباره تحولات نقدینگی گفت: برنامه پولی 
ماهانه در دولت ســیزدهم تدویــن و مقرر 
شد تا پایان امسال رشــد نقدینگی کمتر از 
۳۰ درصد شود؛ هم اکنون پایه پولی ۲۰.۵ 
درصــد و نقدینگی ۲۰.۲ درصد اســت و تا 
پایان امســال به کمتر از ۳۰ درصد خواهد 

رسید.
به گفتــه او، روند رشــد نقدینگی در دولت 
ســیزدهم کاهنده بــود و از ۴۲.۸ درصد به 

۳۴.۳ درصد در آبان ماه رسید یعنی حدود 
۹ درصد کاهش یافته اســت و ســال آینده 
پیش بینی می شــود به کمتر از ۲۵ درصد 
برســد.اما در حالی رییس کل بانک مرکزی 
از کاهش رشــد نقدینگی و پایه پولی سخن 
می گوید و کاهش تــورم را پیش بینی کرده 
اســت که کارشناســان اعتقاد دارند هیچ 
فاکتــور اقتصــادی ای ما را به این ســمت 

هدایت نمی کند.
بهاءالدین حسینی هاشــمی، کارشــناس 
اقتصــادی در گفت وگو بــا خبرآنلاین در 
واکنش به اظهارات رییس کل بانک مرکزی 
درباره پایه پولی و کاهش رشــد نقدینگی 
گفــت: آمارهای عملکردی کــه خود بانک 
مرکزی تولید می کند یا اداره آمار بررسی و 
تولید می کند، نشــان می دهد که بیشترین 
رشــد پایــه پولــی را از مهرماه داشــتیم؛ 
بیشــترین رشــد پایه پولی را هم از جهت 
بدهی دولت بــه بانک مرکزی یــا از جهت 
اضافه برداشت ها یا بدهی سیستم بانکی به 

بانک مرکزی داشتیم.
وی افزود: ما به یک رشــد نقدینگی بسیار 
بالایی رســیدیم که تاکنون سابقه نداشته، 

رســیدیم و رشــد پایه پولی نیز بیش از ۳۰ 
درصد اســت. در واقع یک ماشینی است که 
نقدینگی ایجاد می کنــد، یعنی پایه پولی را 

افزایش می دهد و تورم تولید می کند.
ایــن کارشــناس اقتصادی تصریــح کرد: 
راســتی آزمایی حرف های رییس کل بانک 
مرکــزی را باید در بودجه دیــد؛ بودجه ای 
که دولــت تنظیم می کنــد. در حال حاضر 
کســری بودجه را می بینیم از همه سال ها 
بیشتر اســت و منابع تامین کسری بودجه 
از طریــق اســتقراض از سیســتم بانکی، 
اســتقراض از بانک مرکــزی و افزیش پایه 

پولی است.حسینی هاشــمی عنوان کرد: 
ســوال این جاســت که فاکتورهای مثبتی 
هم اکنون وجود دارد؟ آیــا مالیات افزایش 
پیدا کرده؟ شد اقتصادی داریم که براساس 
آن بگوییم وصولی مالیــات داریم و افزایش 
وصولی مالیات باعث شــود کــه پایه پولی 

افزایش پیدا نکند؟
وی متذکر شد: متاسفانه چشم انداز خیلی 
روبه روی اقتصــاد ایران اســت؛ مضاف بر 
این که ما دارای یک نقدینگــی پایه خیلی 
بالا هستیم. یک زمانی نقدینگی هزار هزار 
میلیارد تومان بود که ۳۰ درصد رشــد آن 
۳۰۰ هزار میلیارد تومان می شد. ولی وقتی 
که نقدینگی ۶ هزار هــزار میلیارد تومان با 
ضریب افزایشــی ۳۳ درصد، نگران کننده 
اســت که مهار نقدینگی بــا این صحبت ها 
و وعــده و وعیدها به هیچ وجــه تحقق پیدا 

نمی کند.
این کارشناس اقتصادی در واکنش به وعده 
رییس کل بانــک مرکزی که گفته اســت 
رشــد نقدینگی در پایان ســال به کمتر از 
۳۰ درصد می رسد، گفت: چطور این اتفاق 
ممکن اســت. اتفاقا برعکس مــن معتقدم 

افزایش پیدا می کند، چراکه در پایان ســال 
پرداخت هــا و مصــارف نقدینگی مضاعف 
داریم. همه سیستم ها و دستگاه های بخش 
خصوصی و دولتی به جــای یک حقوق، دو 
ســه حقوق پرداخت می کند و تقاضا برای 

پول در اقتصاد زیاد می شود.
حســینی هاشــمی افــزود: اگــر آقــای 
صالح آبادی برای اول سال یا وسط سال این 
حرف را می زد، ممکن بــود ما به عنوان یک 
کارشناس حرف ایشــان را قبول کنیم، ولی 
برای پایان ســال وقتی صحبــت می کنند، 
جای تعجب است، چون همیشه بیشترین 
رشــد نقدینگی در ســه ماهه پایان ســال 
اتفاق می افتد.وی درباره برنامه پولی دولت 
سیزدهم عنوان کرد: روی کاغذ این حرف ها 
درست است و شاید روی کاغذ بشود نوشت 
و گفت این کار را می کنیــم. اما آنچه که در 
آمارها دیده می شود، برعکس است. هم پایه 
پولی رشد بیشتری داشــته و هم به تبع آن، 
نقدینگی زیادی داشته اســت. اصولا فقط 
وقتی گفته می شــود که برنامه نوشــتیم 
و کمیتــه گذاشــتیم، یعنی هیــچ چیزی 

متاسفانه در دست ندارند.
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وزیر ارتباطات: 
حداقل ۲ ماهواره ایرانی تا پایان سال به فضا 

پرتاب می شود
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد که تا پایان امسال حداقل 
دو ماهواره به فضا پرتاپ خواهد شــد و ماهواره های دیگری هم در صف 
پرتاپ هستند.عیســی زارع پور درباره آخرین وضعیت پرتاپ ماهواره 
ناهید ۱ و ۲ گفت: این دو ماهواره در حال آماده شدن هستند که انشالله 

تا پایان سال پرتاب هایی خواهیم داشت.
سری ماهواره های »ناهید« ماهواره های مخابراتی هستند که در کشور 
توسط پژوهشــگاه فضایی ساخته شــده اند؛ ماهواره ناهید یک، بهمن 
ســال ۱۳۹۵ در مراســم روز فناوری فضایی رونمایی شد. »ناهید۱« 
برای اولین بار در کشور، در پژوهشکده سامانه های ماهواره پژوهشگاه 
فضایی ایران به کارفرمایی سازمان فضایی ایران طراحی و ساخته شده 
و ماموریت های آن در راستای دســتیابی به فناوری طراحی و ساخت 
ماهــواره مخابراتی زمین آهنگ، مطرح و در یک ماهواره پیاده ســازی 
شــده اســت.ماهواره »ناهید ۲« جزو ماهواره های با فنــاوری ارتباط 
مخابراتی و مجهز به تراســتر و دارای توان انجــام مانورها و اصلاحات 
مداری نیز است و می تواند یک گام مهم در مسیر ساخت منظومه های 
مخابراتی ارتفاع پایین به حساب آید.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

این را هم گفت که ماهواره دیگری در صف پرتاپ هستند.
زارع پور به برنامه طراحی و ســاخت ماهواره های تحقیقاتی و عملیاتی 
اشاره کرد و گفت: یکی از برنامه های این وزارتخانه این است که تا پایان 
سال حداقل دو پرتاپ ماهواره ای داشته باشیم که در این زمینه اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.

رئیس انجمن لوازم خانگی:
 نیاز ارزی تولید لوازم خانگی ۱.۳ میلیارد

 دلار است
رئیس انجمن لــوازم خانگی با بیان اینکه نیــاز ارزی تولید این صنعت 
در سال ۱.۳ میلیارد دلار است، از پوشــش دهی ۸۵ درصد نیاز بازار با 

تولیدات داخلی خبر داد.
عباس هاشمی در نشست خبری اظهار کرد: گردش مالی صنعت لوازم 
خانگی در سال متوسط ۶.۵ تا ۷ میلیارد دلار است. رئیس انجمن لوازم 
خانگی افزود: کشــورهای منطقه در ســال بین ۳۷ تا ۳۸ میلیارد دلار 
لوازم خانگی وارد می کنند بنابراین صنعــت لوازم خانگی ایران با توجه 
به نرخ پایین دستمزدها، مزیت های حمل و نقل، نرخ ارزان انرژی و … 

پتانسیل این را دارد که بازار داخل و منطقه را پوشش دهد.
وی با بیان اینکه عمق ســاخت داخل در صنعت لوازم خانگی میانگین 
۷۰ تا ۷۵ درصد است، ادامه داد: عمق ساخت داخل در گروه تلویزیون 
۳۵ درصد، کل وسایل گازســوز ۱۰۰ درصد و وسایل برقی حجیم مثل 

یخچال، فریزر و… ۶۵ تا ۷۵ درصد است.
به گفته هاشمی، طی ۳ سال گذشته از ناحیه ساخت داخل ۱۶۰ تا ۱۷۰ 
میلیون دلار صرفه جویی ارزی صورت گرفته است. وی با اشاره به تعدد 
واحدهای تولید لوازم خانگی، گفت: اگرچه تعدد واحدها برندسازی را 
مشــکل کرده اما درجه تمرکز فرق می کند؛ مثــلًا در حوزه کولر گازی 
تقریباً ۱۲ واحد مجوز دارند اما ۸۶ درصد بازار دســت ۴ واحد اســت. 

همچنین درجه تمرکز در گــروه کالایی پکیج ۹۲ درصد، تلویزیون ۷۳ 
درصد، ماشین لباسشویی ۸۳ درصد و یخچال فریزر ۴۰ درصد است.

هاشــمی همچنین تصریح کرد: قیاس تولید نســبت به نیاز کشور ۸۰ 
الی ۸۵ درصد اســت؛ یعنی ۸۵ درصد نیاز بازار توسط تولیدات داخلی 
امکان پوشش دهی دارد که در برخی کالاها این عدد بالاتر است. رئیس 
انجمن لــوازم خانگی افزود: نیــاز ارزی تولید به مقیاس ســال ۱۴۰۰ 
معادل یک میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار اســت.وی ادامه داد: صادرات 
نیز ســالانه ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیون دلار اســت که البته با توجه به میزان 
ارزبری، تراز ارزی منفی است که برای برابر شدن تراز و حرکت به سمت 

مثبت کردن تراز، باید توسعه صادرات انجام شود.
هاشــمی تصریح کرد: البته با توجه به اینکه بازار اوراســیا را در پیش 
رو داریم می توانیم به این بازار ورود کنیم؛ باید توجه شــود که واردات 
اوراســیا در ســال ۳۰۰ میلیارد دلار اســت که ۹۰ درصد یعنی ۲۷۰ 
میلیارد دلار مخصوص بازار روسیه است که به دلیل تحریم های صورت 
گرفته می توان به این کشــور صادرات خوبی انجام داد که البته نیاز به 
یک برنامه جدی در حوزه هایی همچون ســاماندهی بخش خصوصی، 
مشــوق های صادراتی، ثبات نرخ ارز، حذف بروکراسی های زائد، انعقاد 

قراردادهای منطقه ای و… داریم.

براساس آیین نامه حمایت از کسب و کار دیجیتال
۲۴ کسب و کار اینترنتی و ۵ پلتفرم مشمول 

حمایت شدند
معاون سیاستگذاری و اعتباربخشی ســازمان فناوری اطلاعات گفت: 
۲۴ کسب و کار اینترنتی و ۵ سکو حایز شــرایط حمایت براساس آیین 

نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال شدند.
حامد منکرسی در مراســم رونمایی از مرکز تماس ۱۶۴۹ در حمایت از 
کســب و کارهای دیجیتال به ارائه گزارش هایی در این زمینه پرداخت 
و گفت: آیین نامه حمایت از کســب و کارهای دیجیتال مشتمل بر ۱۴ 
ماده است که در مورد هرکدام وزارت ارتباطات وظایفی را برعهده دارد؛ 
اولین گام برای تصویــب این مصوبه بحث حمایت از کســب و کارها با 

هدف ایجاد شرایط حداقلی برای آنهاست.
وی افزود: شرایط و وظایف بسته به میزان حضور کاربران، میزان اعتبار 
و میــزان آمادگی های نرم افزاری و زیرســاختی برای کســب و کارها 
تقسیم بندی می شود.معاونت سیاســتگذاری اعتباربخشی سازمان 
فناوری ادامه داد: با توجه به ارزیابی های انجام شــده ۲۴ درخواســت 
و ۵ سکو حائز این شرایط لازم شــدند.وی اظهار داشت: از مواردی که 
وزارت ارتباطات در این خصوص مقرر شــده انجام دهد حمایتی است 
که تخفیف در بســته های پیامکی و بســته های تبلیغاتی را شامل می 
شــود. خدمات لجســتیکی یکی دیگر از موضوعاتی اســت که وزارت 
ارتباطات درباره آن اقدامات لازم را انجام خواهد داد که علاوه بر پســت 
در این زمینه رایزنی هایی هم با سایر کاربرهای پستی انجام شده است.

منکرسی تاکید کرد: خدمات زیرساختی نیازمند تقویت زیرساخت ها 
برای این تعداد از کاربران اســت. یکی دیگــر از مهمترین موضوعاتی 
انجام شده بحث تسهیلات اســت که ماده ۷ را شــامل می شود که در 
این باره منابعی را وزارت اقتصاد تامین خواهد شد.معاون اعتباربخشی 
سازمان فناوری بیان کرد: موضوع بعدی ارائه خدمات دولت هوشمند 
است که انجام شده است و نظارت بر حسن اجرای حمایت های مصوب 

با هدف رفع چالش های احتمالی در این زمینه است.

تولید

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در زمینه صدور 
مجوزهای اشــتغال خرد و خانگــی اقدام های خوبی 
صورت گرفته که باید فراگیر و بســتر بازار برای تولید 

محصولات بانوان فراهم شود.
 »ســید صولت مرتضوی« در همایش اشتغال آفرینی 
زنان کشور اظهار داشت: این روزها در فضای کشورمان 
در پیرامون زنان مخصوصاً در فضــای مجازی مطالب 
گسترده ای مطرح شــده و با کلیدواژه »زن، زندگی و 

آزادی« عنوان می شود.
وی افزود: باید به بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی 
برگردیم که گفته اند یکی از محورهای تهاجم فرهنگی 
این است که نقاط قوت ملت ها را تبدیل به نقطه ضعف 
کنند؛ از این رو در چندین ســال بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی باید به آموزش و نقش زنان قبل و بعد از انقلاب 

اسلامی پرداخته شود.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامــه داد: بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی آزادترین انتخابات در سطح 

دنیا در این نظام تجربه شــده است و زنان در 
آن حضور داشــتند و حتی تعداد کرسی ها 
و صندلی ها در حوزه اســتادی و دانشجویی 
برای زنان فراهــم بوده اســت. حضور زنان 
را در مدیریــت اقتصــادی و در جایــگاه 

سیاست گذاری مشاهده کردیم.
مرتضوی ابراز کــرد: در کشــورهای عربی 

مانند عربســتان ســعودی برای زن هیــچ منزلتی به 
جــز بهره وری های فردی و شــخصی قائل نیســتند 
و الان دینارهــا و دلارهــای خــود را در اختیار برخی 
وطن فروشــان قرار دادند تا جمهوری اسلامی را مورد 
هدف قرار دهند.وی جایگاه زنان در فرهنگ و تشــییع 
را بی بدیل و منحصر به فــرد عنوان کرد و گفت: زندگی 
برای زن توأم با شــرافت و حکمت آمیز بوده و زنان در 
جمهوری اســلامی ایران همواره کنار مردان در امور 

اقتصادی، اجتماعی و غیره تاثیر گذار بوده اند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین تفکر 

تحجر پذیری نســبت به زنان در گذشــته، 
تحــول بنیادی پیــدا کــرده و خروجی آن 
حضراتی مانند حضرت زهــرا )س( و زینب 
)ع( به عنوان یکی از شخصیت های بزرگ در 
تاریخ اسلام شده است.مرتضوی با بیان اینکه 
زنان مایــه افتخار نظام جمهوری اســلامی 
ایران هســتند، گفت: زنــان در صحنه های 
اجتماعی چه در دوران دفاع مقــدس و بعد از آن زنان 

منشأ بروز و ظهور زن مسلمان بوده اند.
وی بیان داشــت: زنان ایران نقش تربیتی شان را بسیار 
زیبا ایفا کردند. بانوان در تربیت انســان ها موثر بودند 
به گونه ای کــه آقایان چنین قدرت تاثیری نداشــته و 

نمی توانند به دست بیاورند.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی یکــی از ابعاد تربیت 
را حرفه و هنر آموزی دانســت و گفت: بانوان بر درس 
و حرفه آموزی فرزنــدان نظارت می کنند تــا آنان به 

استقلال دست یابند.

مرتضوی بیان کرد: زنان در حــوزه کارآفرینی در کنار 
مردان بسیار خوش درخشــیدند و رسالت ما به عنوان 
وزارت کار آن است که برای آحاد جامعه به ویژه بانوان، 
آموزش مناسب در مراکز آموزشــی و فنی و حرفه ای، 
هنرستان و دانشگاه های فنی حرفه ای خلاقیت هنر و 

کارآموزی را فراهم کنیم.
وی تاکید کرد: باید بستر شاغل شدن را فراهم کنیم و 
زنان باید پا به پای مردان در جایگاه های مختلف حضور 
داشته باشــند. در همین وزارتخانه و ســایر نهادها از 
جمله بهداشت و درمان و آموزش و پرورش تعداد زنان 
کمتر از مردان نیست.وزیر تعاون، با بیان اینکه وظیفه 
ما در وزارت کار اتصال حلقه اشــتغال اســت، گفت: 
زنجیره اشتغال را در کشور به هم پیوند زده و نیازهای 
داخلی را در حوزه اشتغال فراهم کنیم.مرتضوی تاکید 
کرد: در زمینه صدور مجوزهای اشتغال خرد و خانگی 
اقدام های خوبی صورت گرفته که باید فراگیر شــود و 

بستر بازار برای تولید محصولات بانوان فراهم شود.

بر اســاس گزارش مرکز آمار، در تابستان ۱۴۰۱ تعداد 
شــاغلان در بخش صنعت کشــور به بیش از هشــت 

میلیون نفر رسید که در یک دهه اخیر بی سابقه است.
 در تابستان امســال هشــت میلیون و ۲۹ هزار نفر در 
بخش صنعت کشور شاغل بوده اند. این در حالی است 

که در تابستان سال گذشته هفت میلیون و ۹۰۷ هزار 
نفر در بخش صنعت کشــور مشــغول به کار بودند. بر 
این اساس در یک ســال اخیر نزدیک به ۱۲۲ هزار نفر 
به تعداد شــاغلان در بخش صنعت کشور افزوده شده 
است.در یک دهه اخیر تعداد شاغلان در بخش صنعت 

کشور در فصول تابستان بین ۶.۸ تا ۷.۹ میلیون نفر در 
نوسان بوده و این نخستین بار اســت که رکورد بالای 
هشت میلیون نفر شاغل در بخش صنعت کشور تحقق 

یافته است.
سیاســت های وزارت صمت دولت سیزدهم در احیای 

واحدهای راکد و نیمه تعطیــل، تامین مالی زنجیره ای 
صنایع و تولیدکنندگان تاثیر قابــل توجهی در بهبود 
اشــتغال در بخش صنعت کشــور داشــته اســت. از 
ابتدای دولت ســیزدهم بیش از ۲ هــزار واحد راکد و 

نیمه تعطیل احیا شده است.

وزیر

صنعت

ســمیه رســولی  طی چند روز گذشته 
دلالان از طــرق مختلف با عرضــه خودرو 
در بورس ســاز مخالف زده اند و حتی طبق 
شنیده ها در مورد عرضه خودروی دیگنیتی 
پرستیژ با افزایش غیرواقعی تقاضا، قیمت را 

به صورت کاذب بالا بردند.
روز چهارشــنبه ۲۳ آذرماه ۱۰۶ دســتگاه 
خودروی دیگنیتی پرســتیژ بهمن موتور با 
قیمت پایه ۹۹۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
در بورس کالا عرضه شــد که در نهایت این 
خــودرو در بورس کالا با قیمت تمام شــده 
بین ۲ و ۲ میلیــارد و ۴۷۳ میلیون تومان به 

فروش رسید.
بر همین اســاس نیز با توجه بــه افزایش 
۱۱۶ درصدی قیمت دیگنیتی پرســتیژ 
در در معاملات بورس کالا نسبت به بهای 
مصوب کارخانه که یــک میلیارد و ۱۲۰ 
میلیون تومان اســت، ایــن معامله ابطال 
شــد؛ زیرا معاملات در بورس بعد از اینکه 
نهایی شــد باید به تأیید ناظــر معاملات 
نیز برســد که در معامــلات دیگنیتی در 
چهارشنبه هفته گذشــته این تأیید انجام 

نشد.
پیگیری هــای مهــر نشــان می دهــد که 
مخالفــان عرضــه خــودرو در بــورس که 
تحت عنوان مافیای بازار خودرو شــناخته 
می شوند، پس از اینکه مقرر شد خودروهای 
تولیــد داخل نیز بــه مــرور وارد معاملات 
بورس کالا شــوند، دســت به کار شــده و 
با افزایــش تقاضــای کاذب بــرای خرید 
دیگنیتی که منجر به رشــد یک میلیاردی 
قیمت این خودرو در بورس شــد، به دنبال 
زیر ســوال بردن ماهیت بــورس کالا برای 

عرضه خودرو هستند.
نکتــه قابل توجــه آنکه این خــودرو هنوز 
در بازار آزاد عرضه نشــده و اگر قرار باشد با 
چنین فاصله قیمتی در بازار عرضه شــود، 
قطعــاً دریچه هــای جدیــدی در قیمت 

خودروهای مونتاژی باز می شود.

افزایش کف عرضه، خریدهای 
غیرواقعی را کاهش می دهد

در این رابطه رسول ســلیمانی کارشناس 
صنعت خودرو در گفت و گو با خبرنگار مهر 
اظهار کرد: کلیت ماجــرای عرضه خودرو 
در بورس بســیار مثبت بوده است زیرا رانت 
ناشــی از اختلاف قیمت کارخانه و بازار که 
همیشه به جیب دلال می رفت، از بین رفت 
و مبالــغ حاصل از فروش خــودرو به جیب 
تولیدکننده رفته و مصرف کننده نیز نسبت 

به قیمت بازار سود کرد.
وی با اشــاره به قوانین جدید عرضه خودرو 
در بــورس کالا، گفت: با توجــه به تدابیری 
که برای عرضه خودرو در بورس اندیشــیده 
شــده، کف عرضه افزایش خواهد یافت به 
شکلی که خودروســازان بخش خصوصی 
در هر دور ملــزم به عرضه ۵۰۰ دســتگاه 
و خودروســازان بــزرگ در هــر دور ملزم 
به عرضه ۲ هزار دســتگاه خودرو شــده اند 

بنابراین همیــن افزایش عرضــه منجر به 
پایین آمدن خریدهــای غیرواقعی و قیمت 

سازی های کاذب می شود.

دلالان به دنبال احیای قرعه کشی 
هستند

ســلیمانی ادامه داد: علاوه بر افزایش کف 
عرضه، شــرط دیگری نیز اضافه شده مبنی 
بر اینکــه خریدار از ســال ۹۸ به این ســو 
نباید از خودروســازان خریدی داشته باشد 
که همین موضوع می توانــد ورود به بازار را 
محدود و احتمال تبانی را کاهش دهد. البته 
نحوه نظارت بازار بورس هــم در این بخش 
مؤثر اســت که اگر اتفاق غیرمتعارفی افتاد 

بتواند عرضه را ابطال کند.
این کارشــناس صنعت خودرو تاکید کرد: 
بیشــتر دلالان مخالف عرضه خــودرو در 
بورس هستند زیرا متضرر شــده اند و برای 
جبران به دنبال احیای روش قرعه کشــی 

هســتند تا باز از اختلاف قیمــت کارخانه و 
بازار، سودهای میلیاردی کسب کنند.

عرضه خودرو در بورس نمی تواند 
قیمت بازار را افزایش دهد

وی در مورد افزایش قیمت بازار نیز با بیان 
اینکه افزایش قیمت خــودرو در بازار آزاد 
ناشــی از جهش قیمت ارز است، گفت: در 
حال حاضر افراد مســیر ســازنده ای برای 
حفــظ ارزش پول خــود نمی بیننــد و به 
همین دلیل با هر روشــی و بــا خرید انواع 
کالاها به دنبــال حفــظ ارزش پول خود 
هســتند و با توجه به اینکه به بازار سرمایه 
اطمینانی ندارند و ســود بانکی نیز کمتر 
از نرخ تورم اســت، به ســمت بازار خودرو 
متمایل شده اند چراکه امکان فروش سریع 
خودرو وجود دارد و این بازار می تواند بین 
۱۰۰ میلیون تا چند میلیــارد تقاضاهای 
سرمایه ای را پوشش دهد، بنابراین خرید 

خوردو گزینه خوبی برای حفظ ســرمایه 
است.

ســلیمانی تصریح کرد: همچنین مجموع 
خودروهای عرضه شــده در بورس کمتر از 
یک درصد تولید سالیانه خودروسازان بوده 
است بنابراین نمی تواند تأثیری در افزایش 

قیمت خودرو در بازار داشته باشد.

کاهش قیمت خودرو با افزایش عرضه
این کارشــناس صنعت خــودرو گفت: اگر 
همه خودروها در بورس عرضه شــوند و بر 
فرایند فروش نظــارت دقیقی صورت گیرد 
که منابعی که از فروش خــودرو در بورس 
حاصل می شــود جهت افزایــش تولید به 
جیب تولیدکننده تزریق شــود و به همان 
تناســب نیز عرضه افزایش یابــد می توان 
امید داشــت که قیمت خــودرو با کاهش 

مواجه شود.

صدای دلالان بلند شده است
همچنین محمدرضا نجفــی منش رئیس 
انجمن صنایع همگن قطعه ســازی ضمن 
اعلام رانــت ۲۵۰ هــزار میلیــارد تومانی 
ناشــی از قیمت گذاری دســتوری خودرو، 
گفته است که »افرادی که از این رانت بهره 
برده اند اکنون به دنبــال هجمه علیه عرضه 
خودروسازان در بورس و بازگشت به همان 
روال رانت زای گذشــته هســتند تا باز هم 

بتوانند از این رانت استفاده کنند.«
وی با بیــان اینکه دلالان خــودرو در صف 
نخســت مخالفان عرضه خودرو در بورس 
قرار دارنــد، تاکید کرده اســت که »عرضه 
در بورس باعث شــده خودرو ارزان تر از بازار 
به دســت مصرف کننده برســد؛ در نتیجه 
اعتراض دلالان را به همراه داشــته باشــد؛ 
برای مثل تارایی کــه ۵۵۰ میلیون تومان 
در بازار معامله می شود مردم ۴۵۰ میلیون 
تومان در بورس خریدند، مشخص است که 

صدای دلالان را بلند می کند.«

خریدار   رییس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایران و روســیه گفت: با پیگیری های انجام 
شــده، امکان تبدیل ارز صادراتی روبل در 
بازار متشــکل ارزی معادل نرخ مناســب 
نزدیک بــه بــازار آزاد و موردنظــر فعالان 
اقتصادی و صادرکنندگان که زمینه تسویه 
ارزی صادرکننــدگان و دریافت ریال با نرخ 

مناسب فراهم شد.
»هــادی تیزهوش تابان« اظهار داشــت: با 
پیگیری اتــاق بازرگانی مشــترک ایران و 
روســیه به ویژه با پیگیری های »روشنعلی 
یکتا« عضو هیات رییســه این اتاق، کمک 
سازمان توســعه تجارت و با حمایت بانک 
مرکزی در خصوص اســتفاده از ســاز و کار 
بــازار متشــکل ارزی، »روبــل« در جهت 
کاهش خسارت های تبدیل ارز بازرگانان و 

صادرکنندگان دنبال کرده است.
وی بــا اشــاره به نشســت مشــترک اتاق 
بازرگانــی ایران و روســیه در ۲۳ آذرماه در 
کمیســیون کشــاورزی مجلس شــورای 
اسلامی، افزود: برای پیگیری احقاق حقوق 

تجار منطقه اوراســیا با منشأ ارزی روبل که 
همواره مورد دغدغــه این بخش بود، در این 
نشســت همانند همیشــه به درستی روی 
فروش ارز صادراتی فعالان، )اتاق مشترک( 
پافشاری داشــته و هیچ مکانیزم دیگری را 
نپذیرفته بود که ۲۴ آذرماه نتیجه مثبت آن 

به بار نشست.
تیزهــوش تاکید کــرد: در ایــن رابطه به 
اطلاع صادرکنندگان و فعــالان اقتصادی 
می رساند، از سازمان توسعه تجارت اطلاع 
دادند تا آن دســته از فعــالان اقتصادی که 
ارز صادراتی روبل دارنــد می توانند در بازار 
متشکل ارزی )ارز روبل( ارائه داده و معادل 
نرخ بســیار مناســب )نزدیک به روز بازار( 
دریافت کننــد؛ بنابرایــن صادرکنندگان 
ضمن تســویه بدهی ارز صادراتــی، ریال 

دریافت خواهند کرد.
به گفته رییس اتــاق بازرگانی مشــترک 
ایران و روســیه تبدیل ارز )روبــل/ ریال( 
اگرچه در ســال جاری توسط بانک مرکزی 
و از طریق میر بیزینس بانک روســیه فراهم 

شــد؛ اما فاصله ارز نیمایی با بازار آزاد عملًا 
موجب کاهش قدرت ریسک پذیری فعالان 
اقتصــادی و صادرکننــدگان در بازارهای 

هدف صادراتی بود.
وی ادامه داد:در این رابطه اتــاق بازرگانی 
مشترک ایران و روسیه همواره پیشنهاداتی 
را در بــرای برون رفــت از ایــن چالش به 
دســت اندرکاران و تصمیم گیران اقتصادی 
کشور ارائه داده اســت؛ لذا با این اتفاق مهم 
شــاهد فعالیت و انگیزه بیشــتری از سوی 

صادرکننــدگان در مهم ترین بــازار هدف 
صادراتی کشــور در فدراســیون روســیه 

خواهیم بود.
 ۲۸ تیر ماه امسال نماد معاملاتی ارز ریال-
روبل در بازار متشکل ارزی ایران راه اندازی 
شد و همزمان با نمایش نماد روبل/ریال در 
تابلو ســامانه معاملاتی بازار متشکل ارزی، 
دســتورالعمل معامــلات روبلی از ســوی 
شبکه صرافی های مجاز در کشور، معاملات 

این ارز با نرخ توافقی آغاز شد.
با آغاز معاملات روبل در بازار متشکل ارزی، 
صادرکننــدگان ایرانی از طریــق بانک ها و 
صرافی های کارگزار بازار متشکل معاملات 
ارزی می تواننــد هماننــد اســکناس دلار 
و یورو، روبــل را با نرخ توافقــی در این بازار 

عرضه کنند.
ســازوکار معاملاتی روبل در بازار متشکل، 
با ایجاد نمــاد روبل/ریال در بازار متشــکل 
ارزی، این امکان فراهم می شــود که بتوان 
از منابع روبلی موجود در کشــور روسیه که 
از محل صادرات حاصل شده است، اقدام به 

تأمین ارز مورد نیــاز برای مصارف خدماتی 
از روســیه شــود.در این بازار مصارف ارزی 
خدماتی از طریق معاملات روبــل در بازار 
معاملات روبل، صادرکنندگان و اشــخاص 
حقیقی و حقوقی کــه در چارچوب مصارف 
ارز خدماتــی، متقاضی اســتفاده از روبل 
هســتند از طریق کارگزاران بازار متشکل 
ارزی می توانند اقدام بــه خرید و فروش ارز 
کنند. آن گروه از شرکت ها و اشخاص روسی 
هم که تمایل به ســفر و یا سرمایه گذاری در 
ایــران را دارند، می توانند بــا حضور در این 
بازار، منابــع ریالی مورد نیازشــان را تهیه 
کنند. مطمئناً ایجاد این بازار می تواند زمینه 
افزایش ســطح همکاری هــای اقتصادی 
و مبادلات تجــاری میان دو کشــور را در 

آینده ای نزدیک فراهم آورد.
تاثیرات معامله نماد روبل در بازار متشــکل 
ارزی حذف ارزهایی هماننــد دلار و یورو از 
مبادلات تجــاری ایران و روســیه، افزایش 
تقاضا برای روبل و ریال و ارتقای ارزش پول 

ملی کشور به همراه خواهد داشت.

وزیر کار: باید بستر اشتغال خانگی و بازار تولید محصولات برای بانوان فراهم شود

تعداد شاغلان بخش صنعت از ۸ میلیون نفر عبور کرد



بد مصرف ها نقره داغ می شوند

ون رفت از بحران آلودگی هوا صرفه جویی در مصرف گاز؛ راه حل بر

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 وزیر نفت: 
خدمت به مردم توقف بردار نیست

وزیر نفت با انتشــار مطلبی در حســاب کاربری خود در توئیتر ضمن 
تأکید بر اینکه خدمت به مردم توقف بردار نیست، گفت: از امروز دوباره و 

با جدیت تمام برای خدمت به مردم تلاش خواهیم کرد.
 جواد اوجی در تازه ترین مطلب خود در توئیتر نوشت:

»از همه عزیزانی که این روزها جویای احوال و دعاگوی اینجانب بودند 
سپاسگزارم و پروردگار متعال را نیز شــاکرم که به بنده نعمت سلامتی 

عطا کرد.
خدمت به مردم توقف بردار نیست و از امروز دوباره و با جدیت تمام برای 

خدمت به مردم تلاش خواهیم کرد.«

معاون وزیر نفت:
وگاه ها  استفاده از سوخت جایگزین برای نیر

اجتناب ناپذیر است
مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: افزایش 
مصرف بنزین و همچنین نفت گاز در بخش حمل و نقل و غیر نیروگاهی 
نسبت به سال گذشــته و اضافه شدن ســالانه نزدیک به یک میلیون 
خودرو ســواری به چرخه حمــل و نقل بــدون از رده خــارج کردن 
خودروهای فرســوده و به موازات آن مصرف بالای گاز طبیعی در بخش 
خانگی و احتراق ناقص موتورخانه ها و بخاری ها، استفاده نیروگاه ها از 

سوخت جایگزین را اجتناب ناپذیر کرده است.
جلیل ســالاري اظهار کرد: با توجه به رشد حدود ۳۰۰درصدی مصرف 
گاز طبیعی در بخش خانگی و تجاری و صنایع غیر عمده و حمل و نقل 
)بالغ بر ۷۴ درصد گاز تولیدی کشــور( نسبت به شهریورماه ودر نتیجه 
کاهش شــدید گاز قابل تخصیص به صنایع بزرگ و بویژه نیروگاه های 
حرارتی تولید برق، استفاده از سوخت دوم)پشتیبان( که سوخت مایع 
نفت گاز و نفت  کوره)مازوت( اســت، ضرورتی اجتناب ناپذیر است که 
رویه ای مرسوم و متداول درســطح دنیا جهت مقابله با ناترازی تولید و 
مصارف گاز طبیعی و جلوگیری از بروز خاموشی و قطع برق مشترکین 

مورد توجه قرار بگیرد.
وي با بیان اینکه در ســطح استان تهران بیش از ۷ ســال است که تنها 
نیروگاه بخاری قابلیت مصرف مازوت )نیــروگاه بعثت( در تمام فصول 
ســال را دارد اما همــواره گاز طبیعی مصــرف می کند، اظهــار کرد: 
همچنین درحوزه کلان شــهر تهران هیچکدام از صنایع از سوخت دوم 

نفت کوره)مازوت( استفاده نمی کنند.
وي افزود: نیــروگاه منتظر قائم واقع در اســتان البــرز از ابتدای فصل 
سرمای ســال جاری و همزمان با افزایش شــدید مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجــاری از ســوخت های گاز طبیعی و نفــت کوره)مازوت( 

بصورت ترکیبی استفاده کرده است.

وي اظهــار کــرد: در کلان شــهرهای تهــران والبرز علیرغــم اینکه 
ســوخت های بنزین و نفت گاز توزیعی در بخش های حمل و نقل و غیر 
حمل و نقل از نوع یورو)۴( و از کیفیت مناسب مطابق با استانداردهای 
آلایندگی یورو)۴( بر خوردار است، میزان مصرف آن بسیار بالا و خارج 

از استانداردهای حداقلی در صنعت خودرو است.

سخنگوی شرکت پالایش پخش عنوان کرد
توزیع بنزین سوپر در سراسر کشور

ســخنگوی شــرکت پالایش پخش گفت:یکی از قطعات تولید بنزین 
سوپر که در پالایشگاه اراک بود دچار مشکلات فنی شده بود، به همین 

دلیل امکان تولید بنزین سوپر وجود نداشت.
 مدت زمانی عرضه بنزین ســوپر در جایگاه های ســوخت متوقف شده 
بود، همین موضوع منجر به صف های عریض و طویل مقابل جایگاه های 
سوخت در تهران و شهرستان ها شــده بود، حالا هم شایعاتی در رابطه 
با افزایش قیمت بنزین در فضای مجازی دســت به دست می شود، اما 
تا کنون هیچ واکنشی به این مساله وارد نشــده است، اکنون این سوال 
وجود دارد چرا بنزین ســوپر برای مدتی در جایگاه های سوخت عرضه 
نمی شد؟ سخنگوی شــرکت پالایش پخش در رابطه با این موضوع به 
مهر می گوید: یکی از قطعات تولید بنزین ســوپر که در پالایشگاه اراک 
بود دچار مشــکلات فنی شــده بود، به همین دلیل امکان تولید بنزین 

سوپر وجود نداشت.
وی ادامه داد: تولید روزانه ۸ میلیون لیتر بنزین ســوپر از روز گذشته از 

سر گرفته شد و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
به گفته وی مشکلات فنی برطرف شده و بنزین سوپر کمبودی نداشته 

است.
وی در رابطه با شایعه ای مبنی بر گرانی بنزین وجود دارد، آیا این مساله 
مورد تأیید شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی است یا خیر؟، 
گفت: قیمت گذاری سوخت بر عهده شــرکت پالایش و پخش نیست، 

اما به گفته رئیس جمهور قیمت بنزین تا دو سال افزایش پیدا نمی کند.

 تاکید بر نفوذ دانش بنیان ها به صنعت نفت، گاز 
وشیمی و پتر

مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس گفت: صنعت نفت و گاز و پتروشیمی 
مزیت کشور ما است اگر دانش بنیان ها به آن نفوذ کنند تحول عظیمی 

اتفاق می افتد.
 عبدالعلی علی عســگری در همایش هفته پژوهش که در کوشک نفت 
برگزار شد، اظهار داشت: کشور ما به دلیل ظلم های تاریخی دچار عقب 
ماندگی شدید در اقتصاد و نفت بوده است و اکنون دوران طلایی را طی 
می کند و افزایش سهم دانش بنیان ها می تواند منجر به ارتقای اقتصاد 

کشور شود.
وی تاکید کرد: اگر دانــش بنیان ها در روند علمــی صنایع بزرگ نفوذ 
کنند تحولات عظیمی اتفاق می افتد. بنابراین شرکتهای دانش بنیان 
باید پیگری کنند و پروژه اجرا کنند و ما نیز باید این هدف بزرگ را دنبال 
کنیم که با بهره گیری از دانش بنیان ها و دانــش روز صنعت را از عقب 
ماندگی و منسوخ شدن نجات دهیم در غیر این صورت از صحنه روزگار 

و سودآروی حذف می شویم.
مدیر عامــل هلدینگ خلیج فارس بــا تاکید بر اینکه بایــد به نوآوری 
بپردازیم، تصریح کرد: برخی شــرکتها در حوزه فناوری فعال بوده اند، 

بقیه نهیز باید تلاش کنند در این مسیر قرار بگیرند.
وی خاطرنشــان کرد: صنعت نفت و گاز و پتروشــیمی مزیت کشور ما 

است اگر دانش بنیان ها به آن نفوذ کنند تحول عظیمی اتفاق می افتد.
علی عسگری با بیان اینکه ما در گذشــته به طور ویژه به سمت زنجیره 
پایین دست حرکت نکردیم، افزود: شرکتهایی در دنیا نفت و گاز ندارند 
اما ۱۰۰ میلیارد دلار فروش دارند ما نیز باید یکی از اســتراتژی هایمان 

حرکت به سمت تولید محصولات پایین دست ارزش آفرین باشد.

و نیر

در حال حاضر ۱۰۰۰ شــرکت فناور در کشــور وجود 
دارد که با کنسرسیوم ســازی و اجتماع آنها می توانیم 
غول فنــاوری در صنعت نفت ایجاد کنیــم. یعنی می 
توانیم ۵ ابرشرکت در حوزه فناوری و تامین تجهیزات 

ایجاد کنیم.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در همایش هفته پژوهش 
که در کوشــک نفت برگزار شــد، اظهار داشــت: هر 
کشــوری چند مزیت دارد و قرار نیست همه مزیت ها 
متعلق به یک کشور باشد، کشــور ما نیز برخی فرصت 
های ویژه دارد که باید در نظر داشته باشیم که به خاطر 

تمامیت خواهی ســراغ همــه برویم و دچار 
اشتباه شویم. اصلی ترین مزیت ما نفت است 
و این همان چیزی اســت که بایــد روی آن 
تمرکز کنیم. بعبارت دیگــر اگر بنا داریم که 
روی توســعه دانش کار کنیم نقطه اول نفت 

است.
وی افزود: زمانی در ۵۰ ســال گذشــته هر 

کشــوری که منابع داشــت دارای یک موقعیت ممتاز 
بود اما امروز منابع طبیعی مزیت نیســت زیرا فناوری 
با نفوذ در ایجاد ارزش افزوده در قبال تجارت ماده خام 

قابل قیاس نیســت.معاون علمی ریاســت 
جمهوری تاکید کرد: اگــر تجارت ماده خام 
۷۰ درصد سود دارد نفوذ فناوری ۱۰۰۰ برابر 
سود دارد، بنابراین اگر به ارتقای فناوری در 
صنعت نفت نرســیم این صنعت زمانی بدرد 

نخور خواهد بود.
وی با بیان اینکــه به همان انــدازه که نفت 
فرصت اســت تهدید هم هست، خاطرنشــان کرد: در 
برنامه هفتم توســعه ۳۵ میلیــارد دلار باید در صنعت 
پتروشیمی ســرمایه گذاری شــود که این میزان در 

هلدینگ خلیج فارس ۱۵ میلیارد تومان است.
دهقانــی در ادامه گفت: طی ۳ ســال گذشــته نفت 
رتبه اول اســتفاده از توان داخل بوده که رقم آن ۱۲۰ 
میلیون دلار بوده اســت یعنی به ازای یک دلار سرمایه 

گذاری ۸ دلار منفعت حاصل شده است.
وی بیان داشــت: در حال حاضر ۱۰۰۰ شرکت فناور 
در کشور وجود دارد که با کنسرسیوم سازی و اجتماع 
آنها می توانیم غول فناوری در صنعت نفت ایجاد کنیم. 
یعنی می توانیم ۵ ابرشرکت در حوزه فناوری و تامین 

تجهیزات ایجاد کنیم.

پارس جنوبــی ۵۰ درصد گاز را تامیــن می  کند اگر به 
تجهیزات آن توجه نشــود تبدیل به شــهرک متروکه 

می شود.
 مالک شــریعتی در همایشــی که به مناســبت هفته 
پژوهش در کوشک نفت برگزار شد، با اشاره به گزارش 
کمیسیون انرژی در زمینه ناترازی گاز در کشور، گفت: 
بر اساس این گزارش شاید این ناترازی در ۴ سال آینده 
مشــکل جدی نباشــد و عبور کنیم اما از ۱۴۰۵ روند 

کاهش تولید آغاز می شود.
وی افزود: پــارس جنوبی ۵۰ درصــد گاز را تامین می 
کند اگر به تجهیزات آن توجه نشــود تبدیل به شهرک 

متروکه می شود.
ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس تاکیــد کرد: 
در دل این تهدید فرصت بزرگی هــم وجود دارد و آن 
اینکه باید مدیریت مصرف و فشارافزایی مخزن داشته 
باشیم.وی خاطرنشان کرد: ما نباید واحدهای جدید را 

دنبال کنیم، اگر می خواهیم خوراک پایدار فراهم شود 
مجتمع های پتروشــیمی باید در بالادســت و توسعه 

میادین سرمایه گذاری کنند.
شریعتی با اشاره به اتلاف انرژی در کشور اظهار داشت: 
در حال حاضر ۲۳ درصد انرژی معادل ۳ میلیارد بشکه 
نفت خام در کشــور هدر می رود که می توان با سرمایه 

گذاری روی مدیریت مصرف این میزان را کاهش داد.
وی با بیان اینکه شــدت مصرف در کشــور ما ۲ برابر 

اتحادیه اروپا اســت، می توان این سرمایه ای که اتلاف 
می شــود را تبدیل به خوراک کرد یعنــی با یک ریال 

سرمایه ۲ برابر آورد داشته باشیم.
ســخنگوی کمیســیون انرژی با بیان اینکه مدیریت 
مصرف نیاز به فناوری و دانش بنیان شدن دارد، گفت: 
ما همچنین باید روی توســعه زنجیــره ارزش تمرکز 
کنیم، ۷۰ درصد زنجیــره ارزش را می توانیم به کمک 

فناوری ایجاد کنیم.

نفت

گاز

خریدار   با نزدیک شــدن به زمســتان و 
ســردی هوا مصرف گاز در بخش خانگی به 
صورت تصاعدی بالا رفته است و به دلایلی 

در آلودگی هوا هم بی تاثیر نیست.
 با سرد شــدن هوا و نزدیکی زمستان، طی 
هفته های اخیر مسئولان امر بارها نسبت به 
صرفه جویی گاز از سوی مردم هشدار داده 
اند، از جمله مجید چگنی معاون وزیر نفت 
و مدیر عامل شــرکت ملی گاز در واکنش به 
افزایش مصرف گاز گفته بــود: »با توجه به 
کاهش دما و مصرف بیــش از ۷۰ درصدی 
گاز تولیــدی کشــور در بخــش خانگی و 
تجاری، ضروری اســت که در گازرسانی به 
بخش های مختلف، مدیریت مصرف انجام 
شــود.« اما موضوع به همین جا ختم نشد 
و محمدرضــا جولایی مدیر دیســپچینگ 
شــرکت ملی گاز ایران گفــت: »هم اکنون 
به طور میانگین روزانــه حدود ۵۹۰ تا ۶۰۰ 
میلیــون مترمکعــب گاز در بخش خانگی 
- تجاری مصرف می شــود که بــا توجه به 
پیش بینی هواشناســی مبنــی بر کاهش 
دمای هوا در دی ماه در مقایســه با پارسال، 
این رقم به روزانــه ۶۵۰ میلیون مترمکعب 
افزایش می یابد.« این در حالی اســت که به 
گفته جولایی مقدار مصــرف فعلی گاز، در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال با همین دما، 
روزانه ۶۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته 
که برابر ۲و نیم فاز پارس جنوبی اســت. در 
چنین شرایطی یعنی افزایش مصرف گاز را 
پیش رو داریم که بــر آلودگی هوا هم دامن 

می زند.

بد مصرف ها نقره داغ می شوند
در هفته گذشــته مصــرف گاز از ۶۰۰ متر 
مکعب گذر کرد و میزان بی ســابقه ای را در 
مصــرف گاز رقم زد، مصرفی کــه می تواند 
چالش های فراوانی را بــرای مردم و دولت 
در تامین گاز به وجــود آورد، اما موضوع به 
همین جا ختم نمی شــود، زیرا کار تا جایی 

پیش رفت که وزیر نفــت در واکنش به این 
موضوع گفت: افزایش پلکانی گاز مشترکان 
پرمصــرف و جریمه این مشــترکان اعمال 
می شــود، مصرف کنندگان خارج از الگوی 
مصرف که عمدتاً شــامل خانه های با متراژ 
بالا و مجتمع های دارای اســتخر و جکوزی 
هســتند، روزانــه معادل مصــرف یک ماه 
مشــترکان عادی، گاز مصرف می کنند که 
برای این دسته از مشترکان جرایمی در نظر 

گرفته شده است.
به گفته وزیر نفت تولید گاز روزانه کشــور 
۲۵ میلیون مترمکعب افزایش یافته است، با 
وجود این افزایش تولید، مصرف ما در بخش 
صنعت و خانگی غیرمتعارف اســت و مقدار 
مصرف گاز در بخش صنایع متناسب با رشد 
اقتصادی نیســت که این امر نشان دهنده 
این اســت که گاز به مقدار زیــادی اتلاف و 
اســراف می شــود. وی گفت: این افزایش 
پلکانی قیمت، برای رعایت الگوی مصرف، 

لحاظ می شــود که افزایش قابــل توجهی 
است و امیدواریم مشترکان پرمصرف گلایه 
نداشته باشند و همکاری کنند تا همه مردم 

بهره مند شوند.

خاموشی های زمستانه با افزایش 
مصرف گاز

در جــای جای جهــان انــرژی یکــی از 
ارزشــمندترین دارای های یک کشــور به 
شمار می آید که مردم هزینه هنگفتی بابت 
اســتفاده از آن پرداخت می کنند، چرا که از 
منابع کافی برخوردار نیســتند و مجبور به 
پرداخت سوبسید هســتند، اما در کشور ما 
وجود منابع عظیم گاز باعث شــده تا قیمت 
واقعی گاز پرداخت نشــود، شاید همین امر 
باعث شــده تا مردم در چگونگی مصرف آن 
دقت لازم را به خرج ندهند جای سوال دارد. 
محمود خاقانی کارشــناس نفــت و انرژی 
در رابطه بــا این موضوع به مهــر می گوید: 

در جای جای جهان تا قبــل از آنکه صنعت 
نفت در بحث گرمایشــی ورود پیدا کند از 
زغال ســنگ است در کشــورهای اروپایی 
استفاده می شد که بســیار آلوده کننده بود 
اما با پیشــرفت تکنولوژی کشورهایی که از 
زغال سنگ استفاده می کردند به استفاده از 
گاز روی آوردن با این وجود سرمایه گذاران 
امر توجهی به سرمایه گذاری در عرصه گاز 

نداشتند.
وی ادامه داد: در حــال حاضر گاز طبیعی به 
عنوان سوخت عبوری از انرژی های فسیلی 
مطرح اســت و باید به ســمت انرژی های 
تجدید پذیر پیش رویم کما اینکه بسیاری 
از کشورها در حال اســتفاده از انرژی های 

تجدید پذیر هستند.
این کارشناس انرژی در پاسخ به این سوال 
که آیا کاهــش مصرف خانگــی می تواند از 
آلودگی ها بکاهد گفت: گاز طبیعی نســبت 
به ســوخت های دیگــر از آلودگی کمتری 

برخوردار اســت، اما باید توجه داشــت که 
گاز کربن که از بخــاری و پکیج ها متصاعد 
می شود منجر به تولید گاز گلخانه ای شده و 

به نوعی ایجاد کننده آلودگی است.
چندی پیش ســخنگوی بــرق در رابطه با 
صرفه جویــی مردم در مصرف گاز و ســرپا 
ماندن نیرو گاه ها ابــراز امیدواری کرده بود، 
نیروگاه هایــی که در صورتی که ســوخت 
کافی دریافت نکنند از مدار خارج می شوند، 
خاقانی صحه بــر این موضــوع می گذارد 
و می گویــد: آلودگی که اکنون شــاهد آن 
هســتیم به دلیل کمبود گاز طبیعی برای 
تولید برق اســت و برای اینکــه کمبود گاز 
منجر به قطعــی نیروگاه های برق نشــود 
مجبور به اســتفاده از ســوخت جایگزین 
می شوند. از طرف دیگر در صورت قطعی گاز 
خانگی نارضایتی مــردم را به دنبال خواهد 
داشــت. اکنون با یک محاسبه به این نتیجه 
می  رسیم که اگر مردم بخاری های برقی را 
جایگزین بخاری های گازی کنند با کمبود 
برق مواجه خواهیم شد، به همین علت گاز 
نیروگاه ها، پتروشــیمی ها و صنایع را قطع 
کرده انــد و گاز شــهری را تأمین می کنند 
در چنین شــرایطی نیروگاه ها از ســوخت 
جایگزین استفاده کرده که منجر به الودگی 

هوا می شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا واقعی 
کردن قیمت گاز می تواند بر استفاده مردم 
طبق الگوی مصرف اثرگذار باشــد، گفت: 
در صورتی که قیمت گاز واقعی شود نه تنها 
مردم مصرف خود را کاهش نمی دهند بلکه 
با گذشــت زمان به شــرایط جدید عادت 

می کنند، مانند افزایش قیمت بنزین.
اینطور که به نظر می رســد بــرای رهایی از 
الودگی هوا تنها صرفه جویی از سمت مردم 
که ۷۰ درصد گاز طبیعی را در اختیار دارند، 
می تواند اثر بخش باشــد. ضمــن آنکه در 
صورت عدم صرفه جویی زمســتانی توأم با 

خاموشی پیش رو خواهیم داشت.

وم تشکیل غول فناوری در صنعت نفت  لز

از ۱۴۰۵کاهش تولید گاز آغاز می شود

 دلایل آلودگی هوا در روزهای اخیر

چالش بنزین در تابستان جدی تر هم می شود 
خریدار  مدیرعامل اســبق شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی گفت: 
مشکل این اســت اکنون که تقاضای بنزین 
نســبت به فصل تابســتان ۳۰ تا ۴۰ درصد 
کمتر اســت، ما با مشــکل کمیــت مواجه 
هســتیم و در تابســتان آینده که تقاضا بالا 

می رود قطعا چالش ها جدی تر می شود.
عباس کاظمی، درباره تولید و مصرف بنزین 
و کیفیت ســوخت تولیدی کشــور اظهار 
داشــت: بنزین یک کارنامــه دارد که باید 
حداقل های اکتان، آروماتیک، بنزن و فشار 
بخــار را پاس کند، مثلا در اســتانداردهای 
یورو میزان آروماتیک زیر ۳۵ درصد است و 
در بنزین معمولی تا ۶۰ درصد هم می رسد 
اما مسئله اصلی این است که اکتان ۸۷ باید 

حفظ شود.
وی دربــاره تامین مواد افزودنــی به بنزین 
گفت: در واحدهای کاتالیســتی پالایشگاه 
باید نفتا که بنزیــن خام و با اکتــان پایین 
اســت تبدیل به بنزین با اکتان بالا شــود، 
MTBE هم که برای افزایش تولید و اکتان 
به بنزین اضافه می کنند، اکنون تمامی مواد 
در کشور تولید شده و مشــکلی از این بابت 

نداریم.
مدیرعامل اسبق شــرکت ملی پالایش و 

پخــش فرآورده های نفتی دربــاره دلیل 
کاهش کیفیــت بنزین تولیــدی گفت: 
تجهیزات طراحی شــده در پالایشگاه ها 
برای تولید بنزین مشــکل خاصی ندارند، 
اما مســئله این اســت که اگر قرار باشــد 
افزایــش تولید داده شــود ممکن اســت 
کیفیت کاهش یابد. مثــلا اکنون باتوجه 
به اینکــه اکتان بنزین ســوپر بالا اســت 
نمی توانند تولید کنند یعنی اگر بخواهند 
بنزین سوپر تولید کنند حجم تولید را باید 
کاهش دهند و ناچارا مدیریت می شود که 
به رشد تقاضا پاســخ داده شود، اما مشکل 
این اســت اکنون که تقاضا نسبت به فصل 
تابستان ۳۰ تا ۴۰ درصد کمتر است، ما به 
مشکل کمیت خورده ایم و در تابستان که 
تقاضا بالا مــی رود قطعا چالش ها جدی تر 

می شود.
وی با بیان اینکه اگر بنا باشــد کمیت و رشد 
تقاضا را پاسخ دهند باید بنزین سوپر حذف 
و کیفیت کاهــش یابد، خاطرنشــان کرد: 
اکتان بنزین سوپر باید ۹۵ و بنزین یورو ۹۱ 
است و اگر قرار است کیفیت را کاهش دهند 
از اکتان ۸۷ نبایــد پایین تر بیایند، اما در هر 
حال بنزین معمولی هم اســتاندارد لازم را 

دارد.

کاظمی در ادامه بیان داشت: آلایندگی هوا 
مجموعه کربنی است که متصاعد می شود 
و بــا توجه به اینکــه در زمســتان اینورژن 
اتفاق می افتد و لایه بالایی هوا که ســردتر 
بوده سنگین تر اســت؛ تمام کربن در سطح 
زمین قفل می شود، اکنون حدود ۴ میلیون 
دودکش در منازل وجــود دارد و ۴ میلیون 
خودرو نیز در خیابان هــا تردد می کنند که 
حجم بالایی کربن در هوا منتشر می کنند، 
هوا هم که نه به صورت افقــی و نه عمودی 
حرکــت دارد، در نتیجــه تجمیــع کربن 
میــزان اکســیژن را کم می کنــد و میزان 
گوگرد و فلزات افزایش می یابد و در تمامی 

زمستان ها هم درگیر این مسئله هستیم.

وی اظهار داشت: ما ۱۰ پالایشگاه داریم که 
همگی واحدهای بزرگ بنزین سازی دارند 
و باید اســتاندارد رعایت شــود، در گذشته 
سازمان بازرسی و موسسه استاندارد به طور 
جــدی روی تولید بنزین نظارت داشــتند 
شــاید اکنون به دلیل مصرف غیرمتعارف و 
بالا کیفیت کم شده اســت، ولی به هرحال  
۱۰ واحــد پالایشــگاهی طبق اســتاندرد 

جهانی تولید دارند.
مدیرعامل اســبق شــرکت ملــی پالایش 
و پخش فرآورده هــای نفتی در مقایســه 
کیفیت بنزیــن مصرفی در ایــران و دیگر 
کشــورها گفت: در حال حاضــر بنزین در 
بسیاری از کشــورهای دنیا از جمله امارات، 
افریقای جنوبــی و اروپا با اکتــان ۹۸ هم 
توزیع می شود، اروپا بیشتر نفت گاز مصرف 
می کنند ولی عمده بنزین توزیعی با اکتان 
۹۵ اســت، اما امریکا به دلیــل مصرف بالا 
بنزین را با اکتان ۸۷ هــم توزیع می کنند، 
کل مصــرف دنیــا ۳ میلیارد لیتر اســت و 
امریکا روزی ۱,۵ میلیارد لیتر مصرف دارد 
بنابراین رقم اکتان در این کشــور پایین تر 

است.
وی ادامــه داد: کشــورهای دیگر ســبد 
ســوخت متنوعی دارند مثــلا ۶۰ تا ۷۰ 

درصــد ســوخت مصرفــی اتومبیل های 
ســبک در اروپا نفت گاز خیلــی مطلوب 
اســت، ما نیــز می توانیــم نفــت گاز را با 
کیفیت یــورو ۵ تولیــد کنیم امــا نظام 
توزیع نداریــم، در گذشــته هرچه تلاش 
کردیم بهینه ســازی نفــت گاز را اجرایی 
کنیم، ســازمان حفاظت از محیط زیست 
با ذهنیت نفت گاز قدیمــی با آن مخالفت 
می کــرد در حالی که نفــت گاز یورو ۵ و ۶ 
از بنزین معمولی آلایندگی کمتری دارد، 
اکنون در اروپا هم موتــور خودروها و هم 
کیفیت سوخت اصلاح شــده است. در هر 
حــال آلایندگی نفت گاز یــورو ۵ کمتر از 
بنزین یورو ۵ اســت اما موتور هم باید یورو 

۵ باشد که ایران توان تولید ندارد.
کاظمــی در ادامه بیــان داشــت: یکی از 
راه حل هــا برای حل مشــکل ســوخت در 
ایران توســعه ال پی جی در شــهرها است 
زیرا آلایندگی کمتــر و اکتان بالاتری دارد، 
حداقل می تــوان در یک برنامه یک ســاله 
تاکســی های شــهرهای بزرگ را اجبارا به 
ال پی جی متصل کرد. اما مشــکل کشــور 
ما این اســت که گرفتاری های ساختاری، 
فرهنگی و صنعتــی داریم و کمتــر به این 

قضایا توجه می شود.
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سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد
ون شهری تحت پوشش  ۵۱۰ هزار نفر راننده بر

تأمین اجتماعی هستند 
سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد که ۵۱۰ هزار نفر راننده برون شهری 
تحت پوشش این ســازمان و بهره مند از معافیت در پرداخت حق بیمه 

سهم بیمه شده هستند.
محمد محمدی، مدیرکل نامنویسی و حســاب های انفرادی سازمان 
تأمین اجتماعی ضمن تبریک هفته حمل  ونقل بــه رانندگان فعال در 
ناوگان شهری و برون شــهری، بیمه تأمین  اجتماعی را یکی از نیازهای 
بنیادین شــاغلین در همه عرصه ها به ویژه رانندگان )که به سبب نوع 
فعالیت در معرض انواع حوادث قرار دارند( دانســت و گفت: تاریخچه 

پوشش بیمه ای رانندگان به سال ۱۳۵۱ برمی گردد.
وی افزود: راننــدگان و کمک رانندگان کامیون هــای باربری از آذر 
۱۳۵۱ مشمول مقررات بیمه اجتماعی رانندگان قرار گرفتند و این 
امکان فراهم شد که این قشــر با پرداخت حق بیمه خود به سازمان 
تامین اجتماعــی، از حمایت هــای بیمه ای این ســازمان بهره مند 

شوند.
این مسئول اظهارداشــت: با تصویب قانون الزام شرکت ها و مؤسسات 
ترابری جاده ای به اســتفاده از صــورت  وضعیت مســافری و بارنامه 
در سال ۱۳۶۸، شرکت ها و مؤسســاتی که در امر حمل ونقل جاده ای 
بین شــهری مســافر یا کالا اعم از داخلی و بین المللی فعالیت داشتند، 
موظف به اســتفاده از صورت وضعیت های مسافری و بارنامه های حمل 
کالای داخلــی و بین المللی شــدند و براســاس موافقت نامه های بین 
ســازمان تأمین اجتماعی و وزارت راه و ترابری وقت مقرر شــد که حق 
بیمه رانندگان توســط شرکت ها و مؤسســات مذکور براساس بارنامه 
یا صورت وضعیت صادره از مبلغ کرایه حمل کالا یا مســافر کســر و به 

حساب سازمان تأمین اجتماعی واریز شود.
محمدی افزود: با اجرای طرح بیمه رانندگان برمبنای بارنامه یا صورت 
وضعیت، در دوره زمانی ســال ۱۳۷۲ تا ۱۳۸۰، بیــش از ۱۶۱ میلیون 
ســند بارنامه و صورت وضعیت مربوط بــه بیش از ۵۰۸ هــزار راننده 
بین شهری به شعب سازمان تأمین اجتماعی ارســال شد که همه این 
اســناد در پایگاه اسناد ســوابق بیمه رانندگان مربوط به این دوره ثبت 
شــده و در حال حاضر به طور میانگین روزانه بیش از ۸۰ فقره استعلام 
شعب ســازمان تأمین اجتماعی در مورد ســابقه رانندگان، با استفاده 
از این پایگاه اطلاعاتی در کمتر از دو روز توســط کارشناسان اداره کل 
نامنویســی و حســاب های انفرادی ســتاد مرکزی تأمین اجتماعی، 
اســتخراج و جهت ارائــه حمایت های بیمــه ای به راننــدگان مورد 

بهره برداری قرار می گیرد.

مدیرکل نامنویســی و حساب های انفرادی ســازمان تأمین اجتماعی 
افزود: در ســال ۱۳۷۹ قانون بیمه های اجتماعی رانندگان حمل ونقل 
بار و مســافر بین شــهری به تصویب مجلس شورای اســلامی رسید و 
آئین نامه اجرائی آن نیــز در تاریخ ۹ /۳ /۱۳۸۰ از ســوی هیأت وزیران 
تصویب شــد و از مهر ماه ســال ۱۳۸۰ کلیه رانندگان حمل ونقل بار و 
مســافر بین شــهری که دارای گواهینامه رانندگی معتبر و متناسب با 
وسیله نقلیه بوده و کارت هوشــمند )دفترچه کار( رانندگی آنها توسط 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای صادر شــده است، ملزم شدند 
رأساً حق بیمه خود را بر مبنای دستمزد مقطوع تعیین شده به سازمان 

تأمین اجتماعی پرداخت کنند.
محمدی ادامه داد: متعاقباً در قانون بودجه ســال ۱۳۸۶ کل کشــور، 
رانندگان شــاغل در ناوگان حمل ونقل عمومی در زمینه پرداخت حق 
بیمه مشمول حمایت دولت قرار گرفتند و از پرداخت ده/بیست وهفتم 
حق بیمه خود معاف شدند و دولت مکلف به تخصیص مابه التفاوت حق 
بیمه تا نرخ کامل در قوانین بودجه ســنواتی در هر سال و پرداخت این 

مبالغ به سازمان تأمین اجتماعی شد.
وی افزود: مبلغ معافیت رانندگان از پرداخت حق بیمه رانندگان شاغل 
در ناوگان حمل ونقل عمومی با تصویب و اجرای قانون هدفمندســازی 
یارانه ها در ســال ۱۳۸۹ نیــز از ده/بیســت وهفتم به ســیزده ونیم/

بیســت وهفتم افزایش یافت و به این ترتیب در عمل مقرر شــد تفاوت 
۵۰ درصد حق بیمه این قشــر از محل منابع حاصله از هدفمندســازی 

یارانه ها به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت شود.
محمدی تصریح کرد: با وجود اینکه از ســال ۱۳۹۳ تا ســال ۱۳۹۹ 
اقدام خاصی در زمینــه پیش بینی اعتبار مربوط بــه تعهد دولت در 
حق بیمه راننــدگان در قوانین بودجه ســنواتی صــورت نپذیرفته 
و هم اکنون نیز کســری منابع ســازمان و بدهی دولــت بابت حق 
بیمه راننــدگان به بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان رســیده اســت، 
امــا ارائه خدمات و پوشــش کامل بیمــه تأمین اجتماعــی بیش از 
۵۱۰ هزار نفر بیمه شــده جاری راننده بین شهری برخوردار از سهم 

هدفمندسازی، کماکان تداوم دارد.

شهر

مدیرکل دارو و مــواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو 
گفت: در صورتــی که نقدینگی مورد نیــاز صنعت دارو 
به سرعت تامین نشــود، ممکن اســت در بهمن ماه با 
مشکل تامین دارو مواجه شویم. دکتر محمد پیکان پور 
در ســومین جلســه شــورای منطقه هفت کشوری 
در اصفهان با اشــاره بــه اقدامات صــورت گرفته در 
زمینه جبران کمبودهای اخیر دارویی در کشور اظهار 
کرد: روند تولید شرکت ها به طور مستمر توسط سازمان 
غذا و دارو در جلسات بازخوانی برنامه های تولید، بررسی 
می شود. شــرکت های تولیدکننده دارو نیز تمام توان 

خود را برای رفع کامل مشکلات به کار گرفته اند.
وی افــزود: در حال حاضــر تولیدکننــدگان دارو در 

کشور به صورت ۳ شــیفت تولیدات خود را 
ادامه می دهند تا زمانی که بازار از دارو اشباع 
شــود.مدیرکل دارو و مــواد تحــت کنترل 
سازمان غذا و دارو بیان کرد: برای رفع سریع 
کمبودهــا راهکارهای کوتاه مــدت و میان 
مدت فعال شــدند و نتیجه ایــن راهکارها 
ذخایر دارویی بــالای ۶ ماه کشــور را از ۳۳ 

درصد در ابتدای مهرماه به ۵۸ درصد تا امروز رساند.
پیکان پور با اشــاره بــه راهکارهای بلنــد مدت رفع 
مشکلات تامین دارو عنوان کرد: از جمله اقدامات این 
حوزه درخواســت ۵۰۰ میلیون دلار بــه منظور ایجاد 
زیرســاخت ذخیره راهبردی دارو در سراســر کشور 

و بازســازی خطوط تولید فرســوده اســت 
که برای تــداوم فعالیت های خــود نیازمند 
تسهیلات هستند.وی در خصوص مطالبات 
شرکت های پخش دارو تصریح کرد: یکی از 
مشکلات شــرکت های پخش دارو موضوع 
طلب آنها از بیمارستان ها و بیمه ها است که 
در جلسه اخیر ستاد تنظیم بازار درخواست 
پرداخت ۱۱ هــزار میلیارد تومان به وزارت بهداشــت 
داده شــد که این مطالبات از ســوی وزارتخانه تسویه 
شوند.بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، پیکان پور اظهار 
کرد: به منظور تامین داروهای بیمــاران خاص مانند 
برخی از داروهای تالاســمی بــه همکاری های برون 

مرزی نیاز اســت که بانک مرکزی جهت تامین ارز این 
داروها قول ایجاد خط اعتبــاری ۱۵۰ میلیون دلاری 
ارز EIH را داده که این داروها با مشکلات کمتری وارد 
کشور شوند. مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان 
غذا و دارو بیان کرد: با توجه به مشــکلات زیادی که به 
دلیل کمبود نقدینگی در صنعــت دارو به وجود آمده 
و از وعــده ۱۵ هزار میلیاردی تســهیلات بانکی کمتر 
۲ هزار میلیارد تومان آن محقق شــده، شــاهد سبد 
فروشــی کارخانه های تولید به شــرکت های پخش و 
شــرکت های پخش به داروخانه ها هستیم که نیازمند 
تسریع در افزایش نقدینگی همزمان با نظارت دقیق تر 

معاونت های غذا و داروست.

و دار

خریدار  نشــریه آمریکایــی پولیتیکو در 
مطلبی با تاکید بر آنچه پیشتازی کشورهای 
رقیــب بــا آمریــکا نامیــده، در خصوص 
پیشــرفت های حاصله این کشورها )ایران، 
چیــن و روســیه( در تولید واکســن های 
استنشــاقی و عقب افتادن آمریــکا از این 
حوزه هشــدار داده و آن را تهدیدی بالقوه 
برای امنیت زیســتی ایالات متحده دانسته 

است. 
این نشریه که یک نشریه معتبر آمریکایی 
است و معمولا به مباحث امنیت بین الملل 
از نگاه ایــالات متحده می پــردازد، اخیرا 
 Without a nasal در مقاله ای با عنــوان
 vaccine, the U.S. edge in fighting
Covid is on the line بــه بیــان نقش و 
اثربخشــی واکســن های استنشاقی در 
کنترل و قطع زنجیره انتقــال کووید ۱۹ 
https://www.politico.( پرداختــه 
with� /۱۵ /۱۰ /۲۰۲۲ /com/news
out�a�nasal-vaccine�the�u�s-
edge-in-fighting-covid-is-on-
the-line-۰۰۰۶۱۹۳۰( و بــا تاکیــد بر 
آنچه پیشتازی کشورهای رقیب با آمریکا 
نامیده، تحقیق و پیشرفت های حاصله این 
کشورها از نتایج واکسن های استنشاقی و 
عقب افتادن ایــالات متحده از این حوزه را 
خطر و تهدیدی بالقوه برای امنیت زیستی 
آمریکا دانسته و به مســوولان آمریکایی 
گوشزد کرده که این پیشرفت ها می تواند 
موجب بروز نقطــه ضعف جهانــی برای 
دولت ایالات متحده شــود که اثرات اصلی 
آن در عرصه اقتصاد خود را نشــان خواهد 

داد.
در این مقاله آمده اســت که تنها کشورهای 
ایران، چین و روســیه توانســته اند در این 
زمینه به موفقیت های قابل توجهی دســت 
یابند و در ایــن بین ایران به عنــوان اولین 
کشــور تولیدکننده واکســن استنشاقی 
کرونا، انحصار تولید این واکسن را در دست 

دارد.
موضوع را با دکتر ســیدرضا بنی هاشــمی 
مدیر تحقیق و توســعه موسســه واکسن و 
سرم رازی در میان گذاشــتیم؛ وی در این 
خصوص بــه خبرنگار گروه علــم و آموزش 
ایرنا توضیــح داد: بنا بر تاکید بســیاری از 
محققان و دانشمندان جهان، واکسن های 
استنشــاقی، به علت قابلیت و امکان قطع 
زنجیره انتقال بیماری، نســبت به واکسن 
های تزریقی برتری و اثربخشــی بیشتری 
دارند و تنها کشورهای ایران، چین و روسیه 
در این حوزه توانســته اند به موفقیت های 
اولیه دست یابند؛ اگرچه نخستین واکسن 
استنشــاقی جهان با نــام رازی کووپارس 
در ایران طراحی و تولید شــد و کشورهای 
چین و روســیه بعد از ایران به این تکنیک 
روی آوردند. این موفقیت در حالی است که 
پلتفرم استفاده شده در واکسن ایرانی داخل 
بینی از کم عارضه ترین پلتفرم های موجود 
در جهان )پروتئین نوترکیب( اســت که در 
مطالعات بالینی هیچ عارضه قابل بررسی از 
خود نشان نداده است و سایر رقبا از ویروس 
زنده و پلتفرم وکتور ویروسی برای این مهم 
اســتفاده کرده اند که دارای عوارض جدی 

خواهد بود.

نام ایران در نشریات معتبر 
نیچر و لانست

مدیر تحقیق و توســعه موسســه رازی در 
ادامه با بیان لزوم حمایت حداکثری از پروژه 
ساخت واکسن استنشاقی رازی کووپارس 
گفت: تولید و عرضه این واکســن به عنوان 
اولین واکسن تزریقی داخل بینی در جهان، 
موجب شــده تا این موفقیت مورد توجه و 
رصد مستمر دانشــمندان و سیاستمداران 
دنیا باشــد و نام ایران در بالاترین نشریات 
علمی و سیاسی معتبر جهان همچون نیچر 

و لانست درج و تکرار شود.
بنی هاشــمی تصریح کرد: واکســن رازی 
کووپــارس، بر مبنــای تکنیک پزشــکی 
منحصر به فرد ساخته شده و افتخاری ملی 
اســت که نیازمند توجه و حمایت بیشــتر 
مســوولان حوزه بهداشــت و درمان است؛ 
زیرا اگر دیر بجنبیم شــاید کشورهای دیگر 
ایــن روش و مزایای آن را به نــام خود ثبت 

کنند.
وی در ادامه افزود: همچنان که مشاهده می 
شود کشورهای پیشــرفته جهان همچون 
ایالات متحده با رصد پیشــرفت های علمی 
خود به خصوص در حوزه سلامت، تلاش می 
کنند هرگونه عقــب ماندگی در حوزه های 
استراتژیک، از جمله تحقیق و پیشرفت در 
زمینه تولید واکسن داخل بینی را با تزریق 
منابع مالی و غیره جبــران کنند. به عنوان 
نمونه، مراکز تحقیقاتی آمریکا وابســته به 
تحقیقات حوزه ســلامت در مورد بیماری 
کوویــد ۱۹ و تولیــد واکســن داخل بینی 
کووید ۱۹ خواستار هشــت میلیارد دلار از 

کنگره این کشور شده است.
بنی هاشــمی اظهار داشــت: این درحالی 
اســت که در ایران که موسسه رازی، مبدع 
و صاحب اول ایده استفاده از واکسن داخل 
بینی کوویــد ۱۹ در جهان اســت، به رغم 
کمبودهــای بودجه تحقیقاتــی، این مهم 
را محقق می کنند اما از ســوی مســوولان 
مربوطه جــدی گرفته نشــد و محققان به 
غیر از انجــام تحقیقات، گاهــی مجبور به 
اثبات حقانیت ایده خود در مجامع سیاسی 
و علمی کشــور نیز شــده اند. جالب آن که 
زمانی این پیشــرفت مورد توجه مسوولان 

سلامت کشور قرار می گیرد که رقبای ما در 
کشــورهای بزرگ در خصوص آن سخن به 
میان مــی آورند و تلاش مــی کنند تا گوی 

سبقت را از کشور ما بربایند.
وی ادامه داد: علت این کم توجهی، ریشه در 
نداشــتن باور به توان فنی و علمی محققان 
داخلــی و نبــود خودباوری علمــی برخی 
مســوولان و مافیای پرقدرت حوزه سلامت 
دارد؛ در حالــی که مقام معظــم رهبری در 
مواقع و مقاطع مختلف، همواره بر تشــویق 
و پیگیری و حمایــت از ایده های محققان و 
متخصصان کشــور تاکید داشــته و بر لزوم 
حمایت مسوولان از طرح ها و ایده های ناب 

پژوهشگران ایرانی اصرار دارند.
عضو هیات علمی موسســه رازی با اشاره به 
لزوم حمایت از ایده و تلاش محققان داخلی 
خاطرنشان کرد: با استمرار کم مهری و نبود 
حمایت از پروژه های تحقیقاتی اینچنینی، 
کشتی سلامت کشــور به سرمنزل نخواهد 
رســید و نخبگان کشــور به واسطه حجم 
زیــاد و مســتمر بــی مهری مســوولان و 
درنظرنگرفتــن منافــع مــادی و معنوی، 
به رغم تلاش و تعصب خود، در نهایت خسته 
خواهند شد و با پیشنهادات مادی و معنوی 
غیرقابل مقایســه مراکز تولیدی و تحقیقی 
کشــورهای خارجی جذب این کشــورها 
شده و میدان برای رقبای خارجی و واردات 
محصولات بهداشــتی و حوزه ســلامت باز 
خواهد شــد. این امر موجــب اتلاف هرچه 
بیشتر ســرمایه های مادی و معنوی کشور 
و مهاجرت نخبگان خواهد شد زیرا که تمام 
لذت یک محقــق، در حمایــت، پرورش و 
موفقیت ایده اش اســت و استمرار این نگاه، 
انگیزه های محققان را بــه طور مداوم تنزل 

خواهد داد.

انحصار تولید واکسن استنشاقی 
کرونا در دست ایران است

بنی هاشمی افزود: تحولات و اقدامات حوزه 
سلامت، متاثر از انتشار ویروس کووید ۱۹، 
ما را به این نتیجه رســاند کــه اگر تلاش و 
موفقیت های محققان ایرانی همچون پروژه 
طراحــی و تولید واکســن رازی کووپارس 
به عنوان واکســن ایرانی مبتنــی بر دانش 

و تجربه بومی و بر پایــه پروتئین نوترکیب 
با قابلیت تزریق و استنشــاقی نبود، شاهد 
فشار و تجارت مســتمر برخی کشورها در 
عرصه تامین نیازهای واکسن بودیم و قطعا 
کشورهای مذکور از این روش و نیاز ما برای 
تحمیل خواســته های خود در حوزه های 
مختلف سیاسی و اقتصادی تا سرحد امکان 
اســتفاده می کردند چرا که حوزه سلامت و 
امنیت بهداشتی مردم، از اصلی ترین حوزه 
های وظایف مســوولان و نیازهای کشــور 

بوده و هست.
مدیر پروژه واکســن رازی کووپارس گفت: 
در صورت اســتمرار نگاه و رویه فعلی و عدم 
تحقق حمایت لازم دولتی، بیم آن می رود تا 
انحصار اولیه محققان موسسه رازی به لحاظ 
اســتفاده از روش تولید واکسن استنشاقی 
از دســت برود و دور از ذهن نیست که شاید 
شاهد آن باشیم کشــورهای دیگر با درک 
بهتر از اثربخشی این روش و توجه و حمایت 
بیشــتر از محققان خود در این پروژه، نتایج 
و افتخــارات کارآزمایی های بیــن المللی 
واکسن های استنشــاقی را به نام خود کنند 
و ایران پیشــرو، از جایــگاه و افتخاری که 

شایسته و متعلق به آن است، باز بماند.
بنی هاشــمی ادامه داد: از همه مســوولان 
امر اســتدعا دارم تا هر یک با حمایت های 
ممکن در حوزه کاری خود، ما را در تکمیل 
پروژه و راه انــدازی چرخه تولید واکســن 
استنشاقی رازی کوو پارس یاری رسانند تا 
یکبار دیگر شــعار ما می توانیم را در گوش 
جهانیان طنین انداز کنیم و مسوولان به این 
باور برسند که موسساتی همچون موسسه 
رازی و نخبگان این مــرز و بوم که مهمترین 
گنجینه ایران هستند، وظایف نخبگی خود 
در خصوص میهن مان به نحو احســن انجام 
داده و می دهند و نقایــص موجود، غالبا در 
حوزه هــای حمایتی و نیازمنــد امعان نظر 
مدیران و مســوولان این حوزه است. امید 
آنکه در کشــور عزیزمان مراکز و موسساتی 
بدون ســوگیری های خاص، برای حمایت 
مناســب از ایده هــای نوآورانــه در حوزه 
سلامت، تشکیل و این موارد را مورد پایش و 

حمایت قرار دهند.
به گــزارش ایرنا، واکســن رازی کووپارس 

نخســتین واکســن تزریقی - استنشاقی 
پروتئین نوترکیب کرونا است که ۲۰ بهمن 
مــاه ســال ۱۴۰۰ در موسســه تحقیقات 

واکسن و سرم سازی رازی رونمایی شد.
این واکسن به عنوان اولین واکسن تزریقی 
- استنشاقی پروتئین نوترکیب کووید- ۱۹، 
توســط موسســه تحقیقات واکسن و سرم 
سازی رازی و مطابق با دستورالعمل سازمان 

جهانی بهداشت تولید شد.
موسســه رازی از اسفند ســال ۱۳۹۸ کار 
ســاخت واکســن را آغاز و از روش واکسن 
پروتئینــی نوترکیب کــه از ایمــن ترین 
واکســن ها اســت، برای تولید آن استفاده 

کرد.
این موسســه در فاصله زمانی اسفند ۹۸ تا 
پایان فروردین ۹۹، کار طراحی این واکسن 
را به پایان رســاند، اردیبهشت دُزسنجی و 
فرمولاسیون انجام شــد و از خرداد ماه ۹۹، 
آزمایش ایــن واکســن روی ۵۰۰ حیوان 

صورت گرفت.
واکســن کووپــارس رازی تحــت رهبری 
وزارت بهداشت و با کار کارشناسی سازمان 
غذا و دارو انجــام و با تصویــب کمیته ملی 
اخلاق، آزمایش انســانی این واکسن روی 
ابتدا روی ۱۳ نفر در بیمارستان رسول اکرم 
)ص( تهران انجام شــد و سپس بیش از ۶۰ 
هزار نفر در کشــور این واکســن را در قالب 

تست آزمایشی و عملیاتی دریافت کردند.
واکســن رازی کووپــارس طبق بررســی 
های علمی بیــش از ۹۰ درصــد ایمنی در 
برابر کرونا ایجاد می کند. این واکســن در 
فهرست واکســن های تزریقی کشور قرار 

گرفته است.
ســال ها پیش تولید واکســن فلج اطفال 
توســط این موسســه موجب شــد تا این 
بیماری در ایران ریشــه کن شود. موسسه 
رازی در سال ۱۳۰۳ تاســیس شد و یکی از 
قدیمی ترین مؤسســه های فعال در زمینه 
تولید واکســن کشور اســت؛ این موسسه 
ســالانه بیش از ســه و نیم میلیارد دز انواع 

فرآورده های بیولوژیک تولید می کند.
موسســه رازی دارای آزمایشــگاه هــای 
تشــخیص و تحقیق بــا مرجعیــت ملی یا 
جهانی شامل آزمایشــگاه ملی تب برفکی، 
آزمایشــگاه ملــی تحقیقات پاســتورلا، 
آزمایشــگاه ملــی تحقیقــات تیلریــوز، 
آزمایشــگاه ملی ســل دامی، آزمایشــگاه 
ملی تحقیقــات کنه، آزمایشــگاه رفرانس 
جانــوران ســمی، آزمایشــگاه رفرانــس 
مایکو پلاسما، آزمایشــگاه رفرانس سموم 
جانوری، آزمایشــگاه رفرانــس آنفلوآنزای 
فوق حاد پرنــدگان و آزمایشــگاه رفرانس 
آبله دامی است.تولیدات این موسسه شامل 
واکسن های ویروســی و باکتریایی انسانی 
و دامی، سرم های انســانی، سرم های دام و 
طیور، واکسن های طیور و آبزیان، تشخیص 
بیماری هــا و تحقیقات و نشــریات علمی 
اســت.همچنین از مهمترین فرآورده های 
موسســه می توان به ســرم های دیفتری 
و کزاز، ســرم های درمانی ضد زهــر انواع 
عقرب و مار و انواع پادگن ها شامل آنتی ژن 
رزبنگال، آنتی ژن رایــت، آنتی ژن پولوروم 
انواع فرآورده های خونی دامپزشکی اشاره 

کرد.

و ورت تامین نقدینگی مورد نیاز صنعت دار ضر

وستاییان و عشایر پیشنهاد افزایش سطوح درآمدی بیمه شدگان صندوق ر
خریدار  مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی 
کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر گفت: 
ســطوح درآمدی در ســال جاری ۶۰ درصد 
افزایش یافت و پیشــنهاداتی بــرای افزایش 
دوباره آن در ســال آینده ارائه کرده ایم. بیت 
الله برقراری در ستاد توســعه راهبردی بیمه 
اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و عشایر 
که در فرمانداری ویژه شهرســتان شــهریار 
برگزار شــد حضور یافت و با اشاره به الزامات 
مدیریتی در حوزه بیمه، بــه مروری بر چند 
ویژگی مدیران کارآمد پرداخت و اظهار کرد: 
مدیران باید عقبه فکری و تئوریک داشــته 
باشــند. عقبه فکری و تئوریک جزو الزامات 
مدیریتی اســت؛ باید خــود را به دانش های 

روز مجهز و براســاس اولویت بندی حرکت 
کنیــم.وی افــزود: ویژگی دیگــر مدیران 
کارآمد، ارتباطات و تعاملات قوی است. اگر 
این ارتباطات خوب نباشد هم افزایی صورت 
نمی گیرد. ویژگــی دیگر عمل بــه تکالیف 
شــرعی، قانونی و انقلابی اســت. ما باید به 
تکلیف خود عمل کنیم. اگــر پل ارتباطی با 

مردم نداشته باشیم کار پیش نمی رود.
مدیرعامــل صنــدوق بیمــه اجتماعــی 
کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر گفت: 
دولت، دولت مردمی و نگاهش، نگاه مردمی 
است. باید پیگیری مستمری نسبت به امور 
داشــته باشیم. در اســتان ها و شهرستانها، 
تنها وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 

۱۰ اداره کل دارد ایــن در حالی اســت که 
بالغ بر ۸۰ درصــد مردم با این دســتگاه و 
بخش های زیرمجموعه در تعامل مستقیم 
هستند. لازم اســت گفت وگوها و تعاملات 

بین دستگاهی تقویت شــود. علاوه بر این، 
ما بــا نهادهایی چــون کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( و معاونت توســعه روســتایی 
ریاســت جمهوری نیــز جامعــه هدف و 
اهداف مشترکی داریم.امروز صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان تا چه حد شناخته شده 
است؟ کشاورزان امنیت غذایی ما را تأمین 
می کنند. عشــایر تولید کننده هستند و به 
تعبیر حضرت امام )ره( عشایر ذخایر انقلاب 
هســتند. جامعه هدف مــا اینگونه اند، آنها 
مولدان و میراث داران فرهنگی کشــورند و 
در تمام صحنه های انقلاب پای کار هستند.

وی به گذشــت ۱۷ ســال از زمان تأسیس 
صنــدوق بیمــه اجتماعــی کشــاورزان، 

روستاییان و عشایر اشاره کرد و گفت: دولت 
به عنوان کارفرما، دوبرابر حق بیمه اقشــار 
تحت پوشــش را تقبل کرده است. جمعیت 
هدف ما حــدود ۳۰ میلیون نفــر یعنی یک 
ســوم جمعیت کشــور اســت، اما بر اساس 
قانون، شرط سنی بیمه بین ۱۸ تا ۵۰ سالگی 
است، بنابراین جامعه هدف خالص ما حدود 
۱۰ میلیون نفر می شوند.مدیرعامل صندوق 
بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و 
عشایر اضافه کرد: در گذشته آهنگ حرکت 
صندوق، پرشتاب نبوده اســت. قریب به دو 
میلیون نفر عضو صندوق هســتند و شــمار 
بیمه شــدگان فعال به حدود یک میلیون و 

۶۰۰ هزار نفر می رسد. 

آگهی مفقودی
بــک پژو۲۰۶مــدل  بــرگ ســبز ســواری هــاچ 
1۳۹7به شــماره موتور1۶7B۰۰5۰145وشاســی 
NAAP1۳FE5JJ۶۹۳1۶۶ و شــهربانی ایــران 
54_۲4۹م۸۹به نام کاظم خسروی مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ ســبز سواری ســایپا تیپ SAINAرنگ سفید 
روغنی به شــماره موتورM15/۸477۸۳7 وشاسی 
ایــران  NAS۸۳11۰۰H5741۲1۰وشــهربانی 
54_۲4۹ق۸1به نام ســید مرتضی زارع رشکوییه 

مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
ســند و برگه سبز ســواری پیکان 1۶۰۰ سفید رنگ به 
شــماره انتظامی ۲7ص۸۲۹ایران55 مدل 1۳۸۳ بنام 
سبزعلی طاهری به شماره شاسی ۸۳47۹4۲7 و شماره 
موتــور 11۲۸۳11۹۰11 مفقــود گردیــده و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
رباط کریم



اهواز - محمد مجدم  پروژه آبرسانی به 
بخش سوسیه اهواز با حضور دکتر خلیلیان 
استاندار خوزســتان و دکتر کرمی نژاد مدیر 

عامل آبفا استان افتتاح شد.
محمد رضا کرمی نــژاد در مراســم افتتاح 
آبرسانی به بخش سوســیه اهواز اظهار کرد: 
پروژه های آبرســانی خوزســتان با سرعت 
در حال اجرا هســتند و امروز پروژه آبرسانی 
به بخش سوســیه اهواز با اعتباری بالغ بر ۳۵ 

میلیارد تومان افتتاح شد.
به گزارش ایسنا، وی افزود: این پروژه سختی 
کار بسیاری داشت اما با کار جهادی و عبور از 
موانع متعدد از جمله نهر مالح و نهر ریزگرد ها 
این پروژه تکمیل و وارد مدار بهره برداری شد 
و برای این پروژه ۶ و نیم کیلومتر خط انتقال 

به قطر ۶۰۰ میلی متر اجرا شده است.
مدیر عامل آبفا خوزستان بیان کرد: نگاه خاص 
دولت مردمی، مجموعــه وزارت نیرو و آبفای 

کشور به استان خوزستان در اجرای پروژه های 
آبرســانی و برطرف کردن مشکلات فاضلاب 
شهرهای خوزستان و اهواز قابل تحسین است 
و مردم خوزستان بخوبی شاهد تلاش جهادی 
و عزم دولت ســیزدهم در اجــرای پروژه های 

عمرانی آب و فاضلاب در استان هستند.
کرمــی نژاد بــه حمایــت قاطع اســتاندار 
خوزســتان از اجرای پروژه های آبفا اشــاره 
کرد و گفت: دکتر خلیلیان استاندار مردمی 
و جهادی خوزستان عزمی راسخ در سرعت 
بخشیدن به اجرای پروژه های آب و فاضلاب 
در اســتان دارد و مجموعه آبفا قدردان این 

استاندار در خوزستان است.
مدیر عامل آبفا خوزســتان به پروژه آبرسانی 
سوسیه اشــاره کرد و گفت: تهیه و نصب دو 
دســتگاه الکتروپمپ و تابلو برق از اقدامات 
انجام شده برای تامین آب ۱۲ روستای مسیر 
سوســیه بود و این پروژه از اعتبارات استانی 

اجرایی شده است.
کرمی نــژاد افزود: بــا بهره بــرداری از این 
پروژه ۱۵ هزار نفر از نعمت آب شــرب سالم 
و بهداشــتی بهره مند می شــود و آب شرب 
روستاهای هدف بعد از ســالیان سال پایدار 
شده اســت و افق این طرح با اجرای فاز دوم 

برای ۲۵ هزار نفر پیش بینی شده است.
وی با اشــاره به پروژه های در دست اجرای 
شهرســتان کارون از آغاز دولت ســیزدهم 
گفت: قبل از آغاز دولت سیزدهم پروژه های 
شــهر کارون در دو جبهه فعال بودند که در 
دولت ســیزدهم ۱۲ جبهــه کاری و بیش از 
۲۵ کیلومتر خط فاضلاب در این شهرستان 

اجرایی شده است.
مدیرعامل آبفا خوزســتان در ادامه افزود: 
عملیات اجرایی و ساخت ۶ ایستگاه پمپاژ 
در شهرســتان کارون آغاز شــده و است و 
نصــب ۱۰ دســتگاه الکتروپمــپ در این 

شهرستان انجام شده است.
مدیر عامل آبفا خوزستان به اعتبار تخصیص 
داده شــده ویژه فاضلاب شهرستان کارون 
اشاره کرد و گفت: برای اجرای پروژه فاضلاب 
شهرســتان کارون ۴۵۰ میلیــارد تومان از 
محل صندوق توســعه تخصیص پیدا کرده 
اســت و پروژه فاضــلاب این شهرســتان با 

سرعت در حال اجرا است.
کرمــی نــژاد خاطر نشــان کــرد: میزان 
پیشــرفت فیزیکــی پــروژه فاضــلاب 
شهرستان کارون در بخش لوله گذاری ۷۰ 
درصد، ایستگاه های پمپاژ ۶۰ درصد و در 
مجموع پروژه فاضلاب این شهرستان ۵۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

بوشهر -رضاحیدری مدیرکل بنیاد مسکن استان 
بوشهر گفت: طی یک سال گذشته ۱.۵ میلیون مترمربع 

آسفالت در معابر روستایی استان بوشهر اجرا شده است.
علیرضا مقدم در جمــع خبرنگاران اظهار داشــت: در 
راستای توســعه زیرساخت های روســتایی در استان 
بوشهر اقدامات خوبی صورت گرفته و طرح های مهمی 

در روستاهای استان در دست اجرا است.
وی از برنامه ریزی و اجرای برنامه ها برای ایمن ســازی 
روستاهای اســتان بوشــهر در برابر ســیل خبر داد و 
خاطرنشــان کرد: ۲۰۰ میلیارد ریال برای ایمن سازی 

روستاهای استان برابر سیل تخصیص یافته است.
مقدم با اشــاره به اجــرای طرح هدف گردشــگری در 
روستای اســتان بوشــهر خبر داد و افزود: طرح هدف 
گردشگری روستایی در سه روستای نینیزک دشتستان، 
هاله عسلویه و کشی تنگستان تهیه و تصویب شده است.

مدیرکل بنیاد مسکن استان بوشــهر با اشاره به اجرای 

طرح هادی در هفت روســتای دشتستان بیان کرد: این 
طرح ها با اعتبارات ۳۵ میلیارد ریال اجرا شده است.

مقدم از تکمیل زمین چمــن مصنوعی مینی فوتبال در 
شش روســتای دشتســتان خبر داد و تصریح کرد: این 

طرح با اعتبار ۳۸ میلیارد ریال اجرا شده است.
وی مســاحت اجرای طرح زمین چمن مصنوعی مینی 
فوتبال در شش روستا دشتستان را مورد اشاره قرار داد و 
خاطر نشان کرد: این طرح به مساحت ۷ هزار و ۲۰۰ متر 

مربع اعتبارات از محل شــرکت ملی نفت ایران، تملک 
دارایی و سرمایه ای دشتستان تأمین اعتبار شده است.

مدیرکل بنیاد مسکن استان بوشهر با اشاره به آسفالت ۵۳ 
کیلومتر معابر روستایی ۴۲ روستای دشتستان بیان کرد: 
این طرح با اعتبار ۲۷۵ میلیارد ریال اجرا شده که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل رشد ۵۰۰ درصدی داشته است.
وی با اشــاره به توســعه طرح های عمرانی در روستاها 
اظهار داشت: در یک سال گذشته ۱.۵ میلیون متر مربع 
معابر روســتایی استان بوشهر با مشــارکت دهیاری ها 

آسفالت شده است.
مقدم اعتبار اجــرا طرح یاد شــده را ۹۴۶ میلیارد ریال 
دانســت و با اشــاره به اجرا طرح های آســفالت معابر 
روستایی در دشتستان خاطر نشــان کرد: در یک سال 
گذشته از محل قیر رایگان با مشــارکت دهیاری ها ۴۲ 
روستای دشتســتان به مســاحت ۴۲۵ هزار متر مربع 

معابر ۴۲ روستای دشتستان آسفالت شده است.

البرز  - مظفری  شــهردار کمالشــهر در مراســم 
گرامیداشــت روز حمل و نقــل و در آئیــن رونمائی از 
نوســازی ناوگان حمل و نقــل عمومی کمالشــهر با 
تاکید بــر این مطلب و ضمــن تبریک ایــن روز گفت : 
۲۶ آذرماه مجالی اســت ارزنده ، جهت تجلیل از زنان و 
مردان تلاشــگر این عرصه که همواره خدمت به مردم را 
سرلوحه قرارداده و ســخت کوش و دغدغه مند ، با سعه 

صدرمشغول به خدمت هستند.
وی در ادامه و با اشــاره به مشکلات کمالشــهر در این 
بخش گفت: درخواستهای بحق شهروندان مبنی بر رفع 
مشکلات ناوگان حمل و نقل عمومی کمالشهر از حیث 
فرسودگی، لزوم کاهش میانگین زمان سفر و مطلوبیت 

سفرها، باعث تغییر اولویتهای ما در این بخش گردید.

دکتر بهمنی در ادامه افزود: در این راستا با پیگیری های 
مستمر شورای اسلامی کمالشهر و نیز هماهنگی های 
انجام شده ، طی عقد توافقنامه ای فی مابین شهرداری 
کمالشهر و سازمان حمل بار و مســافر شهرداری کرج، 
تعداد ۱۲ عدد اتوبوس نو بجای اتوبوســهای فرسوده در 
خطوط مسافربری این شهر مشغول بکار خواهند شد که 
قطعا میتواند تا حد بسیار مطلوبی مشکلات این بخش را 

مرتفع نماید.
بهمنــی در ادامه با اشــاره به برخی مشــکلات ناوگان 
تاکســیرانی گفت: با عنایــت به افزایــش جمعیت و 
فرسودگی تعدادی از تاکســی های خطوط کمالشهر ، 
نوسازی وبهسازی این ناوگان نیز بسیار الزامی و بایسته 
اســت ،که البته با رایزنی های صورت گرفته ، امید است 

بزودی مشکلات این حوزه نیز مرتفع گردد.
شهردارکمالشــهر درخاتمه افزود: بی شــک مدیریت 
شهری همواره ســعی در رفع مشکلات شهروندان دارد 
و مصرانــه پیگیر این امر اســت ،ولیکن گاها به ســبب 
محدویت در منابع مالی و نقــص در برخی امکانات ، این 
اهداف و آرمان ها صرفا با گذشــت زمان بیشتری تحقق 
خواهد یافت ، علــی ایحال ضمن تشــکر از همکاری، 
همدلی و صبوری شــهروندان فهیم این شهر پرتلاش 
، این اطمینــان خاطــر را میدهیم که بزودی شــاهد 

رخدادها و اتفاقات خوبی در کمالشهر خواهیم بود.
گفتنی اســت طبق برنامه ریزی های انجام شده مقرر 
اســت از این تعداد اتوبــوس ، هفت دســتگاه در خط 
کمالشهر گلشهر، ســه دســتگاه در خط خرمدشت تا 

میدان حصارک و دو دســتگاه در خط پیشــاهنگی به 
میدان حصارک فعالیت نمایند.

در خاتمه این مراســم از رانندگان نمونه خطوط حمل و 
نقل عمومی کمالشهر با اهدای لوح ، تقدیر به عمل آمد.

بوشهر
مدیرکل بنیاد مسکن استان :

وستایی بوشهر اجرا شد ۱.۵ میلیون مترمربع آسفالت در معابر ر

دکتر بهمنی  خبر داد؛
وده شدن 12 اتوبوس جدید به  به ناوگان  حمل ونقل کمالشهر  افز

اهــواز  - محمد مجــدم  معــاون تحقیقات و 
برنامه ریزی شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان از 
ســاخت موفقیت آمیز مقره پلیمری مقاوم در شرایط 
آب و هوایی خوزستان در پروژه تحقیقاتی این شرکت 

خبر داد.
کیومرث زمانی با گرامیداشــت هفته پژوهش گفت: 
افزایش غلظــت و فراوانی رخداد پدیــده ریزگرد در 
خوزســتان و ترکیب آن با رطوبت بالا در ســال های 
اخیر، شبکه برق خوزســتان را با چالش جدی مواجه 
نموده که همین امر منجر به تعریف پروژه تحقیقاتی » 
تدوین دانش فنی و ساخت نیمه صنعتی مقره پلیمری 
بر اساس شــرایط آب و هوایی خوزستان » در شرکت 

برق منطقه ای خوزستان شد.
وی با بیان اینکه این پروژه با طی مراحل اولیه در کمیته 
تحقیقات شــرکت برق منطقه ای خوزســتان به تیم 
تحقیقاتی دانشگاه شهید بهشتی با هدایت آقای دکتر 
رحمانی به عنوان محقق اصلی و سرپرست تیم تحقیقاتی 
واگذار شــد، افزود: در مرحله اول در این پروژه، وضعیت 
آب و هوایی خوزستان از نظر شــدت آلودگی و نوع مواد 
آلاینده ای که بر روی تجهیــزات برق بخصوص مقره ها 
رسوب می کند، بررســی و گزارش مفصلی در خصوص 
کانون هــای ریزگرد و خصوصیات شــیمیایی و میزان 

چسبندگی این آلاینده ها تدوین گردید.
معاون تحقیقات و برنامه ریزی شــرکت برق منطقه ای 
خوزستان اضافه کرد: سپس علل شکست عایقی در زمان 
بروز پدیده رطوبت بر روی مقره های آلوده مورد بررسی و 
نشان داد که در دماهای مشخص در خوزستان که در اوایل 
صبح و بامداد و در فصول خاصی رخ می دهد، بخار آب بر 

روی چترک مقره ها میعان )ایجاد شبنم( می نماید، در 
ادامه با افزایش تعداد قطرات شبنم و جذب آن در آلودگی 
روی چترک و تشــکیل یک لایه رسانا منجر به شکست 

عایقی مقره می شود.
زمانی با بیان اینکه با توجه به این موارد یکی از ایده های 
اصلی ساخت مقره مقاوم، جلوگیری از کاهش دمای 
مقره به کمتر از نقطه شــبنم )DEW POINT( بود، 
تصریح کرد: پس از تست راه حل های متنوع با ترکیب 
مواد مختلف نانو از جمله نانو کربن در خمیر سیلیکون 
مقره با مقادیــر متفاوت، ســرانجام ترکیبی از خمیر 
سیلیکون حاصل شد که مقره های ساخته شده با آن 

آزمایش های مختلف را با موفقیت پشت سر گذاشت.

اردبیل-افســون جباردخت  ایسنا/اردبیل 
معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب 
منطقــه ای اردبیل گفت: حجم آب ذخیره شــده 
در مخازن ســدها با کاهش ۶ درصدی نســبت به 

سال گذشته به کمترین میزان خود رسید.
حمیــد فضایلــی  در تشــریح آخریــن وضعیت 
ذخایــر آبی اســتان گفت: تعداد ۱۰ ســد بزرگ 
و ۴۳ ســد کوچک بــا پتانســیل و ظرفیت ۴۰۰ 
میلیــون متــر مکعــب وظفیه ذخیــره آب های 

سطحی در استان را بر عهده دارند.
وی با عنوان کاهش ۳۶ درصــدی آورد رودهای 
منتهی به سدها گفت: از اول مهر ماه سال ۱۴۰۱ 
تا ۲۲ آذر آورد سدهای اســتان مقدار ۲۶ میلیون 
متر مکعب اســت که این رقم در مدت مشابه سال 

گذشته بیش از ۴۰ میلیون متر مکعب بود.
این مســئول با اشــاره به  کاهــش بارندگی های 
فصلی و شــدت گرفتن تنش آبی در استان افزود: 
حجم آب موجود در مخازن ســدهای اســتان با 
کاهش ۶ درصدی نسبت به ســال گذشته به ۸۵ 
میلیــون متر مکعــب و کمترین میــزان خود در 

سال های گذشته رسیده است. 
معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب 
منطقــه ای اردبیــل ادامه داد: حجــم مقدار آب 
خروجی از ســدهای اســتان از اول ســال آبی تا 
۲۲ آذر ماه ســال ۱۴۰۱ مقدار ۷/۱۳ میلیون متر 
مکعب اســت که ۱۱ میلیون متــر مکعب آن تنها 
برای تامین آب شــرب شــهر اردبیل و مابقی به 

منظور شرایط زیست محیطی بوده است.

وی تغییر اقلیم و کاهش بارندگی در ســال های 
اخیــر را موضوعی فرا منطقه ای دانســت و گفت: 
جهت تامیــن آب شــرب و کشــاورزی نیازمند 
همکاری مردم و کشــاورزان بــه منظور مدیریت 

و مصرف بهینه آب هستیم. 
ایــن مســئول در پایــان  با اشــاره بــه  کاهش 
بارندگی های فصلی و شــدت گرفتــن تنش آبی 
در اســتان افزود: حجم آب موجــود در مخازن 
ســدهای اســتان با کاهش ۶ درصدی نسبت به 
ســال گذشــته بــه ۸۵ میلیــون متــر مکعب و 
کمترین میزان خود در ســال های گذشته رسیده 

است.

خوزستان اردبیل
در برق منطقه ای خوزستان صورت گرفت؛

ساخت موفقیت آمیز مقره پلیمری مقاوم
 در شرایط آلودگی هوا 

معاون شرکت آب منطقه ای استان:
حجم ذخایر آب سدهای  اردبیل 

به کمترین میزان خود رسید

با حضور استاندار خوزستان انجام شد؛

وستای سوسیه اهواز  وژه آبرسانی به 12 ر افتتاح پر
مدیرکل تامین اجتماعی استان :  

پوشش  دانشجویان بدون بیمه در لرستان زیر
تامین اجتماعی قرار می گیرند

خرم آباد -طولابی  مدیرکل تامین اجتماعی لرســتان گفت: همه 
دانشجویان مراکز دولتی و غیردولتی استان در قالب »طرح بیمه فراگیر 

خانواده ایرانی« زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی قرار می گیرند.
»نوچهــر گودرزی«اعلام کرد: دانشــجویان یکــی از جامعه هدف این 
طرح هســتند و با پرداخت کمترین مبلغ حق بیمه تحت پوشش تامین 
اجتماعی قرار می گیرند و از خدمات بیمه ای و درمانی این سازمان بهره 

مند می شوند.
مدیرکل تامین اجتماعی استان لرستان همچنین با بیان اینکه ۲۲ هزار 
کارگر ساختمانی در استان زیر چتر حمایتی تامین اجتماعی قرار دارند 
افزود: بخش قابل توجهی از مردم اســتان در صنعت ساختمان فعالیت 
دارند که برخی از آنهاهم بدون پوشش بیمه ای هستند، و همین موضوع 

یکی از دغدعه های اصلی سازمان است.
وی ادامه داد: تلاش می شود با اخذ ســهمیه از مرکز مشکل بیمه ای این 

قشر محروم برطرف شود.

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری چهار محال و بختیاری:
زیر ساخت های توسعه 

به اراضی ملی گره خورده است

  شهرکرد -فاطمه رجبی  مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری چهار 
محال و بختیاری گفت: کارهایی که در اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان انجام می شود وظیفه نیست بلکه تکلیف است و باید پاسخگوی به 
حق مردم باشیم و چون هیچ نقطه کور و خاکستری در اداره وجود ندارد 

تأکید دارم که تمام قضایا باید شفاف و صریح اعلام شود .
اصغر احمدی گفت : اگر فعالیتی در حوزه منابع طبیعی صورت می گیرد 
باید به اطلاع مردم رسانده شود و مردم بدانند که منابع طبیعی به عنوان 
یک دستگاه حاکمیتی دو وظیفه مهم توجه به حقوق مردم و حفاظت از 
اموال عمومی و حقوق دولت را برعهده دارد و طبق قانون تشخیص اراضی 
ملی و شــخصی برعهده این اداره کل گذاشته شده است به همین جهت 

حق اعتراض نیز برای اشخاص درنظر گرفته شده است.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان تصریح نمود که در بخش 
زمین ، زیر ساخت های توسعه هر ســرزمینی به اراضی ملی گره خورده 
است و مســتلزم اقدامات اصولی و صحیح می باشد بطوریکه ما در مقابل 
یک میلیون و ۳۲۰ هزار هکتار زمین که عمده آن جنگل و بلوط می باشد 
وظیفه داریــم تا از جنگل هــا حفاظت کنیم چون جنگل های اســتان 
رویکرد زیست محیطی و حیاتی دارند که به سلامت و زندگی انسان ها و 

ایجاد هوای ساده و پاک کمک می کنند .
وی افزود: قاچاق چوب یک مطالبه اساسی است و تا زمانیکه کار حفاظتی 
که حاکمیتی می باشــد را اصلاح نکنیم در حق حفاظت جفا شده است 
و برای حفاظت از منابع طبیعی و جلوگیــری از قاچاق چوب و زغال باید 
برون سپاری شده و اقدامات پیشگیرانه انجام شود چون با شرایط اقلیمی 
و فقر خاک که در این چند سال در اثر خشکسالی به وجود آمده به سمت 
زوال و نابودی جنگل پیش می رویم و قاچــاق چوب و زغال نیز موجب از 
بین رفتن جنگل ها شده است. و طبق قانون تا سال ۱۴۰۰حمل چوب و 
زغال جرم انگاری شــده بود و طبق ماده ۲۵ قانون اصلاحی همان سال 
، خرید، فــروش، توزیع و حمــل و نقل چوب و زغال حاصــل از درختان 

جنگلی جرم می باشد .
احمدی گفت: در رابطه  با اقدامات آبخیزداری و ســاحل سازی که مانع 
از تخریب کنار رودخانه ها می شــود پارک آبخیزداری جهانبین واقع در 
هفشجان را از طرح های مهم این اداره کل می باشد که این طرح در چهار 
فاز اجرا می شود . فاز نخســت آن در سال گذشته اجرا شــده فاز دوم که 
شامل ایجاد بند خاکی و اقدامات سنگی ملاتی است در سالجاری در حال 
اجرا است و فاز سوم شامل کاشــت نهال و فضای سبز همراه با فاز چهارم 
که رویکرد گردشگری دارد در سال های آینده تکمیل می شود.و نیز یکی 
از اقدامات مهم این اداره کل در سال گذشــته، ساحل سازی در رودخانه 
دهنوی کوهرنگ بود که نقش مهمی در مهــار روان آبها و حفظ مراتع در 

این منطقه داشته است.
وی افزود: در سال های اخیر حدود ۱۵ هزار هکتار از اراضی ملی که ادعای 
مالکیت داشتند در محاکم قضایی به نفع دولت حفظ شد که در این راستا 
چهارمحال و بختیاری به عنوان اســتان نمونه در کشــور از جهت حفظ 

اراضی ملی رتبه اول را کسب کرده است .

رییس سازمان حمل و نقل مسافر شهرداری :
اتوبوس های جدید شهرداری کرمانشاه 

به دستگاه کارت خوان مجهز هستند
کرمانشاه- حسنا فخارزاده   رییس ســازمان حمل و نقل مسافر 
شهرداری کرمانشاه گفت: همه ۱۰۸دســتگاه اتوبوس جدید خریداری 
شده توسط شهرداری کرمانشاه به دســتگاه پرداخت الکترونیک مجهز 

شده اند.
»محمدمهدی احمدی« در ســخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
این هفته در مســجد جامع کرمانشــاه افزود: این یکی از مطالبات مردم 
کرمانشــاه بود که چرا مرکز استان نیز همانند بیشــتر شهرهای کشور 

پرداخت کرایه اتوبوس ها به صورت نقدی است.
وی اظهار کرد: یکی دیگر از نکات مهمی که می توان به آن اشاره کرد رمپ 
ویژه جانبازان و معلولان در اتوبوس های جدید است که به طور کامل به 

این ویژگی مجهز شده اند.
رییس سازمان حمل و نقل مسافر شهرداری کرمانشــاه در ادامه عنوان 
کرد: از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ نگاه دولت ها به سمت حمل و نقل عمومی 
نبود و حمل و نقل اتوبوســی به سمت فرســودگی می رفت که در دولت 
سیزدهم با تشکیل قرارگاهی مستقل و خاص برای حمل و نقل عمومی 
در وزارت کشور، این قرارگاه به سرعت مباحث حمل و نقل را مورد توجه 

قرار داد.
وی اضافه کرد: در همین راســتا مقدمات خرید اتوبوس جدید برای شهر 
کرمانشاه انجام شــد و برای مرحله اول ۲۰ دســتگاه تخصیص داده شد 
که پیگیری هــا ادامه پیدا کرد و باتوجه به قیمت بــالای اتوبوس ها برای 
شــهرداری ها دولت ۸۰ درصد هزینه اتوبوس ها را برعهده گرفت و این 
تعداد به ۱۰۸ دســتگاه افزایش پیدا کرد و فردا از تعدادی از آنها رونمایی 

خواهد شد.
احمدی گفت: در یک ســال گذشته در تمام مناســبت های ورزشی ما 
خدمات مناســبی به هیات های ورزشی در سطح اســتان داشته ایم به 
طوری که هر تیم ورزشی کرمانشاه که قصد خارج شدن از شهر را داشته 

است خدمت رسانی به صورت رایگان داشته ایم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ونیکی تمام بانک ها چه زمانی  چک الکتر
 ارائه می شود؟

معاون فناوری های نوین بانک مرکــزی گفت: چک های الکترونیک در 
سه بانک راه اندازی و این بانک ها محصول خود را ارائه کرده اند.

مهران محرمیان گفت: در خصوص چک الکترونیــک باید گفت به هر 
حال در ابتدای هر پروژه ای ممکن اســت مسائل و مشکلات فنی وجود 

داشته باشد.
او می گوید: چک هــای الکترونیک در ســه بانک راه اندازی شــدند و 

محصول نهایی چک های الکترونیکی خود را ارائه کرده اند.
او می گوید: پروژه پیچیده اســت حدس زده می شود بانک هایی هم که 
کار های خود را انجام نداده اند  بخشــی از آن به سال بعد منتقل شود به 
سبب این که در  آخر ســال بانک ها از بهمن تغییرات انجام نمی دهند 
و به ســمت مدیریت تراکنش هــای خود می روند یک مقدار ســرعت 

تغییرات کند می شود.
او گفت: حدس زده می شود اوایل سال آینده بتوانیم تکمیل بانک ها در 

بخش چک الکترونیکی را داشته باشیم.

وزارت اقتصاد دوباره متولی بانک آینده شد
با رای نهایی شــعبه ۲۶ تجدید نظر دیوان عدالت اداری، مصوبه شورای 
پول و اعتبار مبنی بر مــازاد بودن ۶۰,۳ درصد از ســهام بانک آینده و 

تفویض حق رای این سهام به وزارت اقتصاد قطعی شد.
 شــورای پول و اعتبار در شهریور  سال گذشــته، بعد از بررسی گزارش 
نهادهای اطلاعاتی و معاونت نظارت بانک مرکــزی، رای به مصوبه ای 
داد که براساس آن حق رای سهام مازاد ســهامدار اصلی بانک به میزان 
۴۴,۸ درصد و ســهام مازاد مالک واحد »بانک آینده« به میزان ۱۵,۴۹ 

واحد درصد را به وزارت اقتصاد تفویض کرد.
اما در ۴ دی  همان ســال، دیوان عدالــت اداری اجــرای مصوبه بانک 
مرکزی را متوقف و نقض کرد. ولی در اردیبهشــت  سال ۱۴۰۱ مجددا 
این موضــوع در دیوان عدالــت اداری مطرح و این نهاد بــا رد اعتراض 

سهامداران بانک آینده، مصوبه شورای پول و اعتبار را تایید کرد. 
با وجود ایــن رای، دوباره برخی ســهامداران بانک آینده درخواســت 
خود را در دیوان عدالت اداری پیگیری کردند و شــعبه چهارم دادگاه 
تجدیدنظر دیوان، با تایید اعتراض ســهامداران، مصوبه شورای پول و 

اعتبار را ابطال کرد.
این ماجــرا ادامه پیدا کرد و با پیگیری نهادهای مســئول، شــعبه ۲۶ 
تجدید نظر دیوان عدالت اداری رای قطعــی و نهایی درباره این پرونده 
را صادر کرد که براســاس آن، حکم به رد شکایت شــاکیان که برخی 
سهامداران بانک آینده بودند، داد و مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی بر 
مازاد بودن ۶۰,۳ درصد از سهام ســهامداران بانک آینده و تفویض حق 

رای این سهام به وزارت امور اقتصادی و دارایی را تایید کرد.

این حکم که به صورت قطعی صادر شده است، پایانی بر امکان شکایت 
سهامداران این بانک نسبت به مصوبه شورای پول و اعتبار است و دیگر 
کســی نمی تواند نســبت به این رای، اعتراضی به دیوان عدالت اداری 

ارائه دهد. 
رای شعبه ۲۶ تجدیدنظر دیوان عدالت اداری به شرح زیر است:

با مداقــه در اوراق و محتــوای پرونــده ۱: برمبنای مــاده یک قانون 
نحوه اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساســی نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران اصلاحی ۱۳۹۷ ))متن زیــر جایگزین ماده 
پنج قانون و تبصره های آن می شــود: ماده ۵ - مؤسسات اعتباری اعم 
از بانک ها و غیر دولتــی که تا قبل یا بعد از تصویب این قانون تأســیس 
شده یا می شــوند، یا بانک های دولتی که ســهام آنها واگذار می شود، 
صرفاً در قالب شرکـــت های سهامی عام و تعاونی ســهام عام مجاز به 
فعالیت هستند، تملک سهام این مؤسســات تا سقف ۱۰ درصد توسط 
مالک واحد بدون اخذ مجوز مجاز اســت. همچنین تملک ســهام هر 
یک از مؤسسات اعتباری مزبور توســط مالک واحد در دو سطح بیش 
از ۱۰ درصد تــا ۲۰ درصد و بیــش از ۲۰ درصد تــا ۳۳ درصد با مجوز 
بانک مرکزی و به موجب دســتورالعملی که به پیشنهاد بانک مرکزی 
و تصویب شورای پول و اعتبار مصوب می شــود مجاز می باشد. تملک 
سهام سایر مؤسســات اعتباری به هر میزان توسط مالک واحدی که در 
یکی از مؤسسات اعتباری بیش از ۱۰ درصد سهامدار است بدون مجوز 

بانک مرکزی ممنوع است.((
۲: به موجب تبصــره یک ماده یک قانون یاد شــده ))مالــک واحد به 
شخص یا اشــخاص حقیقی یا حقوقی به طور مســتقل یا بیش از یک 
شــخص حقیقی یا حقوقی اتــلاق می شــود که به تشــخیص بانک 
مرکزی و در قالب دســتورالعمل شــورای پول و اعتبــار، دارای روابط 
مالی، خویشاوندی )ســببی یا نســبی، نیابتی یا مدیریتی( با یکدیگر 

می باشند.((
۳: مطابق تبصره دو قانون مذکور ))مالک سهام مؤسسات اعتباری بیش 
از حدود مجاز ذکر شده، نسبت به سهام مازاد، فاقد حقوق مالکیت ااعم 
از حق رأی دریافت حق تقدم و دریافت ســود می باشد و درآمد حاصل 
از سود سهام توزیع شــده در حق تقدم فروش رفته نسبت به سهام آزاد 
مشمول مالیات با نرخ ۱۰۰درصد می شود و حق رأی ناشی از سهام مازاد 
در مجامع عمومی بــه وزارت امور اقتصادی و دارای تفویض می شــود. 
مالک واحدی که تا پیش از تصویب این قانون، دارنده ســهام هر یک از 
مؤسســات اعتباری بیش از حدود مجاز شده اســت فرصت دارد ظرف 
مدت یکســال از تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون یا وقوع حاده قهری 
نسبت به اخذ مجوز لازم برای هر فرد اقدام و یا مازاد سهام خود را واگذار 

نماید، در غیر این صورت مشمول مقررات صدر این تبصره می شود.(( 
۴: براســاس ماده ۱۸ قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشــور 
))ســقف ســهم مشــارکت طرف خارجی از تأســیس بانک ایرانی با 
رعایت قانــون اجرای سیاســت های کلــی اصل ۴۴ قانون اساســی 
مصوب ۲۵/۰۳/۱۳۸۹ و اصلاحات بعدی آن با پیشــنهاد بانک مرکزی 
و تصویب هیأت وزیران تعیین می شــود. این مــاده جایگزین بند »د« 
ماده ۳۱ قانون پولی و بانکی کشــور اصلاحی مصــوب ۲۵/۰۴/۱۳۵۴ 

می شود.((
۵:  به موجب ماده ۳ دستورالعمل نحوه تملک سهام بانک ها و مؤسسات 

اعتباری غیر بانکی مصادیق مالک واحد به شرح زیر است:
۱- ۳ شخص حقیقی یا حقوقی به طور مستقل

۲-۳ اشخاص حقیقی دارای روابط خویشاوندی سببی و نسبی
۳-۳ اشــخاص حقیقی و حقوقی دارای روابط مالی، شــامل: مجموعه 
شــخص حقیقی و واحدهای تابعه و یا وابســته به وی و یا خویشــاوند 

سببی و نسبی وی،
۲-۳-۳ مجموعه شــخص حقیقــی و واحدهای تابعه یا وابســته آن و 

واحدهایی که شخص حقوقی، واحد تابعه یا وابسته آنها است.
۴-۳ اشــخاص حقوقی دارای روابط مدیریتی شامل شخص حقوقی یا 
شــخص حقوقی دیگری که بیش از نیمی از اعضــای هیأت مدیره آنها 

مشترک باشد.

بانک مرکزی و بازار ارز؛ بازارسازی به جای حراج 
ذخایر ارزی کشور

بررســی کارنامه ۱۵ماهه بانک مرکزی دولت ســیزدهم در مواجهه با 
بازار ارز نشــان می دهد در این مدت توجه بانک مرکزی به این مسئله 
معطوف بوده اســت که به جای تاکیــد و اصرار بر حفظ یــک نرخ ارز 
مشــخص، زمینه ای را فراهم ســازد تا این مولفه در مســیر تعادلی و 

سازگار با تحولات عوامل بنیادین اقتصاد کلان حرکت کند.
 طی ماه های ســپری شــده از فعالیت دولت ســیزدهم، رویکرد بانک 
مرکزی بر این بوده است که با ســاماندهی و عمق بخشی به بازار رسمی 
حواله و اسکناس، نرخ های ارز در این دو بازار را به سمت سطوح تعادلی 
)متناســب با مؤلفه های بنیادین اقتصاد( هدایت کنــد و در این میان 
ضمن تلاش بــرای تقویت عرضه در ایــن بازار و پاســخگویی به کلیه 
نیازهای واقعی ارزی، زمینه های معامله در بازار غیررسمی را با جدیت 

کاهش داده و به حداقل برساند.
متأثر از اقدامات به عمل آمده، متوســط نرخ دلار در هر دو بازار رسمی 
)حواله و اسکناس( و بازار غیررســمی روند نسبتاً با ثباتی را تجربه کرد؛ 
به طوری که انحــراف معیار نــرخ دلار در بازار غیررســمی )به عنوان 
سنجه ای از نوســانات نرخ ارز( در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ نسبت به نیمه 

نخست سال مزبور حدود ۴۲ درصد کاهش یافت.
پیش از این در ســال ۱۳۹۹ نــرخ دلار در بــازار حواله و اســکناس و 
همچنین در بازار غیررســمی افزایش قابل توجهــی را تجربه کرد و در 
عین حال بازار ارز با التهابات و نوســانات شــدید قیمتی مواجه بود. به 
طوری که نرخ دلار در بازار غیررســمی و نرخ حوالــه دلار از حدود به 
ترتیب ۱۵۰ و ۱۳۵ هزار ریال در ابتدای ســال ۱۳۹۹ به حدود ۳۲۰ و 
۲۷۰ هزار ریال در مهرماه ۱۳۹۹ رسید. به عبارتی ظرف مدت ۶ ماه، به 

ترتیب رشدهای ۱۱۳.۳ و ۱۰۰ درصدی را تجربه نمود.
در شــرایط کنونی اما بانک مرکزی به عنوان بازارساز در همه بازارهای 
ارز حضور و مداخله دارد تا بازار به ســمت تعادل پیــش برود. رویکرد 
سیاســتی متخذه از ســوی بانک مرکزی در حال حاضر بر آن است تا 
ضمن توجه به ضــرورت صیانت از ذخایر ارزی، زمینه متعادل ســازی 

عرضه و تقاضا و به تبع آن ثبات بخشی به بازار ارز را فراهم کند.
به موجب مســئولیت محوله به این بانک در حفــظ ارزش پول ملی و 
نیز حسب الزامات اجرای نظام ارزی شــناور مدیریت شده، توجه بانک 
مرکزی به این مسئله معطوف بوده اســت که به جای تاکید و اصرار بر 
حفظ یک نرخ ارز مشــخص، زمینه ای را فراهم ســازد تا این مولفه در 
مسیر تعادلی و سازگار با تحولات عوامل بنیادین اقتصاد کلان حرکت 
کند.البته باید توجه داشت که در قالب نظام شناور مدیریت شده، بانک 
مرکزی با هدف کاهش نوســانات کوتاه مدت و با توجــه به اقتضائات 
اقتصاد کلان می تواند در بازار ارز مداخله نماید؛ از این رو برخی منتقدان 
لازم است به این نکته توجه داشته باشــند که سیاست مداخله در بازار 
ارز یکی از ابزارهای بانک مرکزی است و استفاده از این ابزار را نمی توان 
به ارزپاشی - موضوعی که طی ســال های گذشته وجود عینی داشت - 

تعبیر و تفسیر نمود.

معاملات توافقی، نوشداروی التهابات خرداد ماه بازار ارز
در خردادماه ســال جــاری و در مواجهه با نوســانات نــرخ ارز در بازار 
غیررســمی که تحت تاثیر عوامل روانی و انتظاری حادث شــده بود، 
شورای عالی سران قوا اختیارات ویژه ای برای مدیریت بازار ارز به بانک 
مرکزی تفویض نمود و متعاقباً این بانک مجموعه اقداماتی را در دستور 

کار خود قرار داد.
در گام نخســت، بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای، مجوز معامله ارز 
صادرکنندگان به نرخ توافقــی در صرافی ها را صادر نمود و همین اقدام 
توانســت آثار مثبتی در جهت کاهش نرخ ارز در بازار برجای گذارد. در 
ادامه این بانک خرید ارز تمامی اشــخاص حقیقی و حقوقی را توســط 
صرافی ها مجاز اعــلام نمود و بدین ترتیب به فعالیــن این بخش اجازه 
داد تا علاوه بر ارز صادرکنندگان، نســبت به خرید ارز از کلیه اشخاص 
حقیقی و حقوقی با نرخ توافقی اقدام نمایند.با ایجاد سازوکار معاملات 
با نرخ توافقی، روند عرضه ارز توسط صادرکنندگان بهبود یافت که این 
امر با تعمیق بازار و افزایش منابع در اختیار صرافی ها، زمینه مناســبی 
را برای پوشــش و پاســخ دهی به تقاضای اســکناس گروه بیشتری از 

متقاضیان واقعی ارز در سطح بازار فراهم آورد.
در این چارچوب و با ایجاد سازوکار معاملات با نرخ توافقی، روند عرضه 
ارز توسط صادرکنندگان بهبود یافت که این امر با تعمیق بازار و افزایش 
منابع در اختیار صرافی ها، زمینه مناســبی را برای پوشش و پاسخ دهی 
به تقاضای گروه بیشــتری از متقاضیان واقعی ارز در سطح بازار فراهم 
آورد. از این رو بر خلاف رویکردهای متخذه در ســال های گذشــته که 
به موجب آن سیاســت بانک مرکزی در مواجهه با نوســانات نرخ ارز به 
ارزپاشی و کاهش ذخایر ارزی کشــور معطوف و محدود می گردید، در 
دولت ســیزدهم با ابتکار عمل بانک مرکزی، تقویــت عرضه در بازار از 

محل ارزهای حاصل از صادرات عملیاتی شد.
در این چارچوب، افراد می توانند با مراجعه به صرافی ها و شعب منتخب 
بانک ها ارز مورد نیاز خود را )در ســرفصل خدماتی سایر( با نرخ توافقی 
تهیه نمایند که این مهم به نوبه خود تاثیر بســزایی بر کاهش تقاضا در 

بازار غیررسمی و انتقال آن به مجاری رسمی در پی داشت.
در همین ارتباط نیز این بانک تصمیم گرفت تا از طریق انتشــار اوراق 
ارزی با سررسید کوتاه مدت )ســه ماهه(، بخشــی از تقاضای موجود 
در بازار ارز را پاســخ دهد.این اوراق با پاســخگویی به نیازهای واقعی 
متقاضیان از طریق مکانیزم عرضه و تقاضا از بروز رانت نیز در این حوزه 
جلوگیری می کند. یکی از نکات اساسی در طراحی این سیاست ناظر بر 
آن است که دارایی پایه اوراق مورد پذیرش سرمایه گذاران قرار گیرد و 
بازار نقدی آن نیز در کشــور از عمق کافی برخوردار باشد؛ علاوه بر این، 
بانک مرکزی نیز به سهولت امکان تامین اســکناس آن را در سررسید 

)در صورت درخواست دارنده اوراق( دارد.
اقدام دیگر این بود که بانک مرکزی حواله ارزی صادرکنندگان از محل 
صــادرات محصولات کشــاورزی، صنایع دســتی و محصولات دانش 
بنیان را با ارز اســکناس، مبادله و معادل حواله دریافتی، اســکناس در 
اختیــار صادرکنندگان قرار می دهــد. صادرکنندگان نیز اســکناس 
دریافتی از بانک مرکزی را به نرخ توافقی در بازار متشکل عرضه خواهند 
کرد. انطباق سیاســت های ارزی و تجاری در تعامــل نزدیک با وزارت 
صمت پیگیری می شــود.هدف بانک مرکزی بــرای خرید حواله ارزی 
از صادرکنندگان تشــویق صادرات غیرنفتی اســت که مصوبه مجلس 
شــورای اســلامی در همین زمینه نیز وجود دارد، بر همین اســاس 
صادرکنندگانی که در خارج از کشور حواله ارزی دارند با تحویل حواله 
ارزی به بانک مرکزی به همان میزان اسکناس دلار دریافت می کنند و 
صادرکننده می تواند ارز دریافت شده را در بازار متشکل ارزی به قیمت 
روز به فروش برساند و در مقابل حواله ارزی که در اختیار بانک مرکزی 

است برای واردات مورداستفاده قرار می گیرد.
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

خ سود بانکی احتمال افزایش نر

خریدار  رئیس کل بانک مرکــزی ضمن بیان 
اینکه ریال دیجیتال همچنان در مرحله آزمایشی 
اســت، گفت: معتقد به اصلاح نرخ ســود بانکی 
هستیم اما این موضوع منوط به تصمیم گیری در 

شورای پول و اعتبار است که پیگیر آن هستیم.
 علی صالح آبادی در نشســت خبری خود اظهار 
کرد: کنترل ترازنامه بانک هــا از موضوعات مهم 
است که مدنظر بانک مرکزی قرار دارد که در این 
زمینه بانک ها رتبه بندی شــدند و بین ۱.۵ تا ۲.۵ 
درصد رشــد ترازنامه آن ها تعیین شــد، اما برای 
بانک های قرض الحسنه رشــد بالای چهار درصد 
ترازنامه را به  منظور پرداخت تســهیلات در نظر 
گرفتیم. البته، هر بانک رتبه مخصوص به خود را 

برای رشد ترازنامه دارد.
وی با بیان اینکه تخطــی بانک ها از میزان تعیین 
شده برای  رشــد ترازنامه با افزایش سپرده قانونی 
مواجه می شــوند، گفــت: تســهیلات تکلیفی 
بانک ها از دیگر موضوعات اســت که برای ســال 
آینده عددی را در لایحه ذکر کردیم و خواهش ما 
از مجلس این است که تسهیلات را در چهارچوب 
این عدد تعیین کنند. البته، تســهیلات تکلیفی 
بعضا به برخی پرداخت نشــده اما تلاش بانک ها 

این است که تا پایان سال پرداخت کند.
رئیــس کل بانک مرکــزی آمــاری از پرداخت 
تســهیلات تکلیفی اعلام کرد و گفت: از ابتدای 
ســال تاکنون ۶۹۷ هزار فقره تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج به مبلغ ۹۶ هزار میلیارد تومان 

پرداخت شده که در سال گذشته مبلغ پرداختی 
در این زمینه معادل ۸۰ هزار میلیارد تومان بوده 
است. تسهیلات فرزندآوری نیز معادل ۵۹۵ هزار 
فقره به مبلغ ۲۴ هزار میلیارد تومان پرداخت شد.

وی افزود: سهم مصرف کنندگان از کل تسهیلات 
پرداختی ۱۵.۸ درصد اســت که کل تسهیلات 
پرداختی شبکه بانکی معادل ۲۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان است که معادل ۴۴.۷ درصد رشد داشته و 
سهم صاحبان کسب وکار ۷۴.۲ کسب وکار است. 

صالح آبادی میزان تسهیلات پرداختی بانک ها به 
شرکت های دانش بنیان در هشت ماهه امسال را  
۹۰ هزار میلیارد تومان دانســت و گفت: در سال 
گذشــته این مبلغ ۶۶ هزار میلیــارد تومان بوده 
است. رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: امنیت 
قابل قبولی در ســامانه های بانکــی وجود دارد و 

هیچ نگرانی بابت این موضوع نداریم. 
وی درباره آخرین وضعیــت ریال دیجیتال اظهار 
کرد که این موضوع همچنان در مرحله آزمایشی 

قرار دارد. 
وی درباره  بــازار ارز اظهار کــرد: نیازهای واقعی 
کشور و مردم به ارز در سامانه های نیما و متشکل 
تامین می شــود. در ســامانه نیما تاکنون ۳۲.۱ 
میلیارد دلار معامله انجام شده که نسبت به ۱۹.۶ 

درصد دوره مشابه ۶۴ درصد رشد داشته است.
صالح آبادی ادامه داد: در بازار متشــکل که بخش 
خدمات و موضوع اسکناس ارز است  ۲.۱ میلیارد 
دلار فروخته شده که سال گذشــته ۱.۵ میلیارد 

دلار بوده و نشان از رشــد ۴۵ درصدی دارد. بازار 
غیررسمی عمق نامشــخص و محدودی دارد یا 
حتی در معاملات فردایی که ارزی جابجا و معامله 
نمی شود و حجم بســیار پایینی هم دارد مبنای 

نرخ می شود که غلط است.
صالح آبادی گفت: نسبت به حساب های اجاره ای 
بارها هشــدار داده ایم که معمولا می تواند عواقب 
سنگینی مثل پولشــویی و قمار و قاچاق به دنبال 
داشته باشد. بخش قابل توجهی از مبادلات ارزی 
کشور که اتفاقا می بایســت در تحلیل ها استفاده 
شود همین بازار نیما و متشــکل است که واقعی 

و شفاف است.
وی بیان کرد: نگفتم تنها دلیــل افزایش نرخ ارز 
ناآرامی ها بــوده بلکه عاملی اثرگذار بوده اســت. 
آنچه مهم اســت ایجاد آرامش عمومی در فضای 
جامعه اســت. همه بازارها مثل بورس و ارز متاثر 
از عوامل مختلفی است و نمی توان اثر موضوعات 

مختلف را نادیده گرفت.
رئیس کل بانــک مرکزی درباره ســوالی درباره 
افزایش نرخ سود بانکی گفت: اگر چه تفاوت هایی 
در شرایط اقتصاد ما با ســایر کشورها وجود دارد، 
اما باید نگاه به نرخ ســود را در کشور اصلاح کنیم. 
در ســال ۱۳۹۶ و در ســال ۱۳۹۹ اصلاح اندکی 

داشتیم و تاکنون تغییری صورت نگرفته است.
وی افزود: بانک مرکزی معتقد به اصلاح نرخ سود 
است، اما منوط به تصمیم گیری در شورای پول و 

اعتبار است که پیگیر این موضوع هستیم.

خریدار  طبق بخشــنامه بانــک مرکزی بلوکه 
کردن بخشــی از تســهیلات بانکی ممنوع است 
اما برخی بانک ها همچنان این دســتورالعمل را 

رعایت نمی کنند.
۱۸ مهر امســال بانک مرکزی اعلام کرد بر اساس 
بخشنامه ۲۳ اســفند ۱۴۰۰ اخذ هرگونه سپرده 
به عنوان وثیقه نقدی به هر عنــوان، قبل و یا بعد 
از اعطای تسهیلات توســط بانک ها و موسسات 

اعتباری غیربانکی ممنوع است.
در همیــن رابطه بخشــی از مخاطبان باشــگاه 
خبرنگاران جــوان از عدم اجرای این بخشــنامه 

گلایه داشته و خواستار پیگیری موضوع بودند.
یکــی از مخاطبان باشــگاه خبرنــگاران جوان 
گفت: باوجــود این که دیوان عدالــت اداری رای 
رفع مســدودیت پول های بلوکه شــده بخشی از 
تســهیلات یکی از بانک را صادر کرده، اما شعب 

این بانک از آن امتناع می کنند.
یکی دیگر از مخاطبان مطرح کرد: مگر قرار نبود 
دیگر بخشــی از تسهیلات بلوکه نشــود، اما چرا 

برخی از بانک ها و شعب این را رعایت نمی کنند.
در خصوص بلوکه شــدن تســهیلات بانکی که 
برخلاف بخشــنامه بانک مرکزی اســت رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس هم نکاتی را بیان 

کرد.

بلوکه شدن بخشی از تسهیلات خلاف 
قانون و شرع است

پورابراهیمی گفت: این امر بلوکه شــدن بخشی 
از تسهیلات که توســط برخی بانک ها و شعبه ها 
انجام شده خلاف بیَّن قانون و شــرع بوده و بانک 
مرکزی نیز مکلف شــد گزارش نظارتی خود را در 

این رابطه به کمیسیون اقتصادی ارائه کند.
برای پیگیــری بیشــتر موضوع به ســراغ بانک 
مرکزی رفتیم در این خصوص ســخنگوی بانک 
مرکزی به باشگاه خبرنگاران جوان نکاتی را ارائه 
داد. مصطفی قمــری وفا گفت: بــه هیچ عنوان 
بانک ها حق بلوکه کردن هیچ بخشی از تسهیلات 

را ندارند.
او می گوید: عدم رعایت بخشــنامه های یادشده 
در این زمینه، تخلف از ســوی برخی از بانک ها و 
موسســات اعتباری غیربانکی اســت و موضوع، 
مشــمول اقدامات نظارتــی و طــرح در هیئت 

انتظامی بانک ها خواهد شد.
او گفت: چنانچــه بانک ها و موسســات اعتباری 

غیربانکــی در راســتای بخشــنامه شــماره 
۱۰۰۸۳۲  /۹۹ مورخ ۹ تیرماه ســال ۱۳۹۹  قبل 
از اعطای تسهیلات و منوط به توافق قبلی، اقدام 
به اخذ وثیقه نقدی در قالب سپرده سرمایه گذاری 
مدت دار از تســهیلات گیرنده کرده اند، پرداخت 
سود علی الحساب به ســپرده مذکور معادل نرخ 
ســود متناظر با دوره زمانی آن ســپرده مشــابه 
سپرده هایی که وثیقه تسهیلات نیستند، الزامی 

است.  

بانک هایی که بخشی از وام را بلوکه کرده 
اند به هیئت انتظامی معرفی می شوند

در این خصوص آقای ابوذر سروش معاون نظارت 
بانک مرکزی نیز اعلام کرده بود که بانک هایی که 
بخشی از وام را بلوکه کرده اند، به هیئت انتظامی 
معرفی می شوند.با وجود بخشــنامه صریح بانک 
مرکزی در خصــوص ممنوع بودن بلوکه شــدن 
بخشی از تسهیلات، اما به گفته مخاطبان باشگاه 
خبرنــگاران جوان،  تعــدادی از بانک هــا از این 

بخشنامه پیروی نمی کنند.
یکی از کارشناسان امور بانکی در خصوص چرایی 
عدم اجرای این بخشنامه توسط برخی از بانک ها 

نکاتی را عنوان کرد.
حجت الله فرزانی گفت: در خصوص بلوکه کردن 
بخشــی از تســهیلات باید گفت این اقدام از نظر 

شرعی و قانونی ممنوع است.
او می گوید: بانک مرکزی به طور میانگین هر سال 
این ممنوعیت بلوکه شدن بخشی از تسهیلات را 
بخشنامه می کند و در یک ســال اخیر تقریبا سه 

مرتبه این مورد بخشنامه شده است.
فرزانی گفت: بانک مرکزی این اختیار قانونی را 
دارد که در این زمینه ورود و با بانک های متخلف 

برخورد کند.
او می گوید: اگر بخشی از تسهیلات دریافتی افراد 
توسط بانک ها بلوکه شده اســت افراد می توانند 
با نامه زدن به اداره رســیدگی به شــکایت بانک 
مرکزی در خواست رسیدگی و شــکایت خود را 
ثبت و از طریق بانک مرکزی این موارد پیگیری و 

قسمت بلوکه شده آزاد خواهد شد.
این کارشناس امور بانکی گفت: یکی از دلایلی که 
بانک ها اقدام به بلوک کردن بخشی از تسهیلات 
می کنند این اســت که بهای تمام شده صکوک 
به عبارتی هزینه پول برای بانک ها بالا اســت به 
همین ســبب بانک هــا مجبور هســتند درآمد 

تسهیلاتی خود را افزایش دهند.
او می گویــد: یکــی از راهکار هایی کــه بانک ها 
می توانند نــرخ موثر درآمد تســهیلات خود را از 
۱۸ درصد مصوب شــورای پول و اعتبار افزایش 
دهند همین سپرده کردن بخشــی از تسهیلات 
یا دریافــت وثیقه نقدی اســت چرا کــه با آن ها 
می تواننــد درآمد جدیدی کســب کنند در کنار 
این موضوع به سبب این که هزینه های عملیاتی 
بانک ها بالا اســت بانک ها بــرای ایجاد درآمدی 

جدید این اقدامات را انجام می دهند.
بر اســاس بخشــنامه بانک مرکزی بلوکه شدن 
بخشی از تسهیلات ممنوع است بخشنامه ای که 
اگر بانک ها به آن عمل نکنند بنا بر وعده های داده 

شده  با آنها برخورد قانونی خواهد شد.
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